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Igazgatói beszéd a jubileumi díszünnepségen 

 

 

„Az ünnep: kiemelkedés, fölszárnyalás, a térből és az időből, az életből – a létbe. Megtisztu-

lás, szellemivé válás. Az ünnep: a szabadság, csend és megállás. Elmerülés az időtlenségben. 

Hangtalan ujjongás, néma zokogás. Mosoly a könnyek között. Könny a mosolyban.” 

Kedves Vendégeink, Barátaink, Zrínyis Közösség! 

Kodolányi János igazsága okán gyűltünk ma össze, hogy félbehagyva a mindennapok rutin-

ját, becsukva a könyvet, fiókba zárva a javítandó dolgozatot, megálljunk egy pillanatra, és egy-

másnak örülve tisztelegjünk 100 éves iskolánk előtt.  

Mert nem csak az egyéneknek, a családoknak, hanem a társadalmi csoportoknak is szükségük 

van szertartásokra. Az igazi ünnep mindig kollektív rítus, mely magába olvasztja az egyént és 

az energiákat sokszorozva összeforrasztja a közösséget. 

Szeretettel köszöntök hát mindenkit, aki részese, tanúja, örököse a 100 évnek! 

Meghajtom fejemet azok előtt, akik mindig többet és merészebbet akartak tenni annál, amit 

a körülmények alapján megvalósítani lehetett. Mert így volt ez már születésünk pillanatában is! 

Inter arma silent Musae – háborúban hallgatnak a múzsák. 

Talán mégsem? 

A Zrínyi egyik jogelődjét, az Evangélikus Leánygimnáziumot 1917-ben alapította Geduly 

Henrik püspök úr. Mivel világégések egymásra torlódó éveiben nem szokás iskolát létesíteni, 

így már az alapító atyák hősies gesztusa is kijelölte számunkra a követendő ethoszt: elkötele-

zetten végezni, amit lehet, sőt, még annál is számosabbat. 

Aztán a szerény kezdetek után kommün, széthulló ország, gazdasági recesszió…  

Valóságos csoda, hogy az éppen szárba szökő nőnevelés nem egy villanásnyi epizód volt 

Nyíregyháza oktatástörténetében! 

A Zrínyiben folyó iskoláztatás a történelem viharaiban csiszolódott, formálódott, de perspek-

tívából szemlélve mindig két dolog vitte előre a nagy elődöket: a tudomány rendeltetésébe ve-

tett feltétlen bizonyosság és a jövő nemzedék érzelmi nevelésének szándéka.  

Ráció és emóció pedagógiai kiegyensúlyozottságával generációk érdeklődését, mi több, sze-

retetét érdemeltük ki. Most is ülnek e teremben ugyanazon családból 70-80 körüli nagymamák 

és tizenéves unokáik. A műsor házigazdái – Kobzos István igazgatóhelyettes és a maturáló 

Györk – az apák és fiúk nemzedékét képviselik. Büszkén vállaljuk és valljuk, hogy az egymásba 

fonódó generációk iskolája vagyunk. 

E nevelői attitűd folyamatossága mellett iskolánk történetének másik vonulata értékőrzés és 

értékteremtés harmóniája.  

Egy évszázad alatt sokszor voltunk és vagyunk úttörők: nőnevelés, a Dunától keletre az első 

angol tagozat, fakultáció, Arany Program… De sosem adtuk fel megtartó hagyományainkat az 

innováció kedvéért. Sőt, újításainkkal tradíciókat teremtettünk. 

https://dictzone.com/latin-magyar-szotar/inter%20arma%20silent%20musae
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Schola Nostra – mondjuk. – A mi iskolánk, és ösztönösen összekacsintva érezzük, hogy mit 

is jelent zrínyisnek lenni.  

Fordulópontokon – és a 100. év is ilyen – hasznos kicsit hátrább lépve, mintegy tükröt tartva, 

kívülről is szemlélni magunkat. Ezért indítottuk el az alma maternek szóló üzenetek digitális 

gyűjtését. Kedves levélírók, köszönjük! A műsor során csokorba is szedjük az idézeteket, a 

feldolgozás folyamatos. 

Volt, aki egész oldalas memoárt írt. Más csak annyit családiasan, hogy puszi mindenkinek, 

vagy sportosan, hogy hajrá Zrínyi. 

Végigolvasva a névjegyeket, öregdiákjaink alapvetően három fogalom köré csoportosítják a 

Zrínyit jellemző karaktervonásokat. 

Az iskolai jóllét. A gimnáziumi és kollégiumi élet nemcsak közvetített, de kódolható pozitív 

légköre. Szinte mindannyian leírják, hogy jó volt ide járni. És ez nem csupán az idő megszépítő 

messzesége.  

Indokok is sorjáznak rendre: növendékeink nem egyirányú utakat és kész igazságokat kaptak, 

hanem sokszínű lehetőségeket tudományban, sportban, művészetekben. És ami a kamasz szá-

mára a legfontosabb: részesültek kíváncsiságban és támogatásban egyaránt. 

A tanár-diák viszonyban megnyilvánuló egyensúly. Tudjuk, a legnagyobb emberi játszmák 

mindig az egyensúlyon múlnak! A sebezhető, lélegzet-elállító egyensúlyon. A korlátok és le-

hetőségek, az adok-kapok, a bizalom-bizalmatlanság patikamérlegen kimért harmóniáján. Az 

emlékezők arról vallanak, hogy a kiválóan felkészült nevelőik nem szakbarbárok voltak, hanem 

sokkal inkább a tantárgy megszerettetésének szándéka vezette őket. Hogy nem irányítottak, 

hanem tereltek, terelgettek. 

Harmadik jellemvonás az identitás, mely büszkeséggel és érzelmekkel telített. 

Valóban sokan vallják, ahogyan azt 95. évi beszédemben is kiemeltem: Zrínyisnek lenni ke-

gyelmi állapot. Szívesen hivatkozunk – joggal váltok át többes első személyre, hiszen én is e 

lépcsőket koptattam – elismert tudósainkra, művészeinkre, közéleti szereplőinkre. De minden-

napi emberként is figyelünk egymásra, segítjük egymást a magánélet számtalan színterén. Ez 

az egy évszázad alatt méltán kialakult azonosulási készség legnagyobb tőkénk és erőforrásunk.  

Beszédemet az ünnepről szóló idézettel kezdtem. A végéhez közelítve a jövő hétköznapjairól 

szólnék néhány szót. Valójában minden ünnepen a hétköznap értelme lepleződik le.  

A centenáriumi szónoknak nem lehet feladata a jelenleg tartó folyamatok részletes elemzése. 

De határhelyzetben megkerülhetetlen legalább egy vízió felvázolása. Most határhelyzetben va-

gyunk, két század határán. Ami ma kortársi lét, az holnap történelemmé válik. Felelősségünk 

tehát óriási: évszázadnyi múltunk predesztinál, hogy jó iskolát csináljunk. 

A jó iskolához nagyon sok jelző fűzhető: eredményes, sikeres, méltányos. Mi azon dolgo-

zunk, hogy a Zrínyi mindezek mellett derűs, boldog iskola legyen. 

A pozitív kisugárzás a legnagyobb forrást bevonó erő. Ezt megérezve jönnek az iskolát fon-

tosnak tartó családok gyermekei nemcsak a nagyvárosból, hanem az Arany János Tehetséggon-
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dozó Program révén határszéli kistelepülésekről is. Az élhető, inspiratív légkörrel megnyerhe-

tők a felkészültebb, ambiciózusabb tanárok is. Egy boldog iskolában stabil szövetség jön létre 

tanár-szülő, gyermek és fenntartó között. 

Ha a Geduly püspöktől kapott elszánás alapján mindenki többet és elkötelezettebben tesz a 

Zrínyihez és a Zrínyiért, akkor nem puszta vágyálom a boldog iskola. 

Centenáriumunkat nem véletlenül terveztük 10 hónapra. Jubileumi évünk akadémiai előadá-

saival, kiállításaival, nagyrendezvényeivel akkor nyeri el igazi értelmét, ha valamennyiünk szá-

mára örömöt, ösztönzést és többletenergiát ad a következő század mindennapjaihoz.  

„Múlt nélkül nincs jövő, s mennél gazdagabb a múltad, annál több fonálon kapaszkodhatsz a 

jövőbe” 

Kedves Zrínyisek! Nézzünk hát bátran előre! 

(Elhangzott 2017. október 26-án) 

Huszárné Kádár Ibolya 

intézményvezető 

 

 

 



9 

Szilágyi László 

A HÁROMSZOR SZÜLETETT ISKOLA  

A 100 éves Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium alapítása és államosítása 

A születés mindig csoda. A várakozásé, a fájdalmaké, a megérkezésé. Különösen az, ha egy 

őszülő ember láthatja. Ahogyan látta és karjában tarthatta Lukács evangéliuma szerint a Meg-

váltót az igaz és agg Simeon: „Most bocsásd el, Uram, szolgádat, szavaid szerint békében, mert 

látta szemem üdvösségedet…”  

Öregember volt az Osztrák-Magyar Monarchia is, amikor iskolánk megszületett. 1917 – a 

nagy háború fordító éve. IV. Károly császár és király hiába próbálja a béke útját egyengetni. A 

háború folytatódik, s annyi kétkedővel szemben vannak, akik még hiszik: van mire emlékezni, 

abból erőt meríteni és lehetséges újjászületni.1 

A születés és az újjászületés titkait kerestem: hiszen iskolánk, háromszor születetett. Egyik 

jogelődünk az Evangélikus Leánygimnázium 1917-ben. A másik, az Angolkisasszonyok Le-

ánygimnáziuma 1930-ban. Mindkettő államosítására 1948-ban került sor, s egyesülésükkel jött 

létre 1949-ben a most fennállásának 100. évét ünneplő Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és 

Kollégium. 

A reformáció 400 éves évfordulójának országos ünnepére készülődve fogalmazódott meg 

Geduly Henrik püspökben a gondolat: Nyíregyházán iskolát, mégpedig egy leánygimnáziumot 

kell alapítani! Az akkori középosztály – helyi, megyei és országos szinten is – felkarolta a gon-

dolatot, pedig még akkor is volt olyan politikai képviselő, aki úgy gondolta: „a házias nő angyal, 

a művelt nő ördög.” Ítéletekkel és előítéletekkel kellett megküzdeniük. A leánygimnázium ala-

pítása nem egy volt a Reformáció 400 éves jubiláris alkotásainak sorában, hanem a Kőszegi 

Gimnázium alapításával együtt a legfontosabb, jövőbe mutató tett! Az Országos Evangélikus 

Egyháznak ugyanis addig nem volt leánygimnáziuma, s az egész országban is egy kézen lehe-

tett őket megszámlálni. 

De itt meg kell álljunk: az iskola alapítóinak evangelizáló, megújító és hősies mozzanata 

mellett volt még kettő, amelyek megértetik, hogy még ma is, még mindig ugyanannak a kornak 

a kihívásaival nézünk szembe. 

Az egyik: a kényszerűség. A férfi nélküli élet kényszerűsége. Egyre többen vonultak be ka-

tonának, maradtak a harctéren, az értelmiségi pályák munkaerőigénye pedig változatlan maradt. 

Ahogyan Balla Jenő akkori polgármester, egyben a nyíregyházi evangélikus egyházközség egy-

házfelügyelője és az iskolaalapítás pártolója fogalmazott: „a háború miatt napról-napra több 

pálya nyílik meg a leányok előtt, a férjhezmenés lehetősége pedig mindinkább kevesbedik.”2  

                                                 
1  A cikk a centenáriumi ünnepségen és a Bessenyei Társaság 2017. szeptember 28-i rendezvényén elhangzott 

előadások rövidített változata. Az iskolák alapításáról és államosításáról ld.: Szilágyi László: A háromszor 

született iskola. A 100 éves Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium alapítása és államosítása I. rész: Szabolcs-

szatmár-beregi Szemle, 2017. 4. 97-105., II. rész: u.o.: 2018. 1. 79-93. További részek előkészületben a folyó-

irat következő számaiban. 
2  Geduly Henrik: A nyíregyházi ág. h. ev. leányközépiskola megalapításának története. In.: A Nyíregyházi Ág. 

Hitv. Evang. Leányközépiskola értesítője az 1917-18., 1918-19. és 1919-20. iskolai évekről. Közzéteszi Ador-

ján Ferenc Nyíregyháza, 1920. 7. Az alapítás történetének első megírója maga a püspök volt. 
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A másik: a társadalom egységét őrző és gerincét alkotó középosztálynak a formálódása. Az 

alapítás idején a gimnázium tanulói az akkori középosztályból kerültek ki. A torlódó társadalom 

jegyeit magán viselve fele izraelita vallású volt (224-ből 101) másik fele valamely keresztény 

felekezethez tartozott.3 Később csökkent számuk, s az Angolkisasszonyok tanulóinak döntő 

többsége katolikus volt, de – a város és az evangélikus egyház számára is – kimondott alapelv 

volt 1917-ben az ökumenikus, felekezeteket átfogó szemlélet. A Krúdy Gyula által is megörö-

kített „papok padja” tanúskodott erről a lelkületről. Az iskolák nyitottak voltak a vidék felé is: 

a tanulók 40-50 %-a az evangélikus, majd a katolikus leánygimnáziumban is vidéki volt.  

A középosztály akkori megújulása kapcsán nem felejtkezhetünk el egy harcos és titokzatos 

csoportról sem. Dr. Poppini Albert – az iskola első igazgatója – a piarista tanítórendi tanár 

kilépett a rendből, evangélikus vallásra tért át és a szabadkőművességhez is csatlakozott. A 

nyíregyházi Szabolcs páholy alapítója lett. Nem csak ő: tagjai között a város számtalan vezető 

személyiségét, polgármesterét is megtaláljuk. A felvilágosodás evilági eszmeisége és reformá-

ció hite különös módon kapcsolódott itt össze.  

Ehhez kapcsolódott a nyíregyházi középfokú oktatási palettán 1929-1930-ban a katolikus 

szellemiség. Az Angolkisasszonyok Egerből jöttek Énekes János prelátusnak köszönhetően. 

A gimnázium létrejöttében Mater Lengyel Júlia főnöknő szerzett érdemeket „mélységes hité-

vel és törhetetlen akaraterejével”. Már tizenhárom évesen elmondta: „Fogadok örökre sze-

génységet, tisztaságot és engedelmességet.” Az „aléltság bús kora” – írja Mater Szerviczky 

Margit igazgató. Az „engedjétek hozzám jönni a gyermekeket” krisztusi tanítás szellemében 

mégis iskolaalapításban gondolkodtak. „A legelső és legfőbb feladat magunkban és másokban 

a lelket tartani. El minden kishitűséggel!  

A két gimnázium alapításának történetében nem az elválasztó, hanem az összekötő szálakat 

kerestem a megyei és egri levéltárakban, újságokban, iskolai évkönyvekben. Az egyéves kuta-

tás részletes eredményeit a Szabolcs-Szatmár-Bereg megyei Szemlében olvasni lehet.4  

Összekötő elemet jelentett önmagában az iskolák elhelyezkedése. Az evangélikus gimná-

zium első otthona az Evangélikus Nagytemplommal szemben, az elemi iskola Alpár Ignác által 

tervezett szép épületének 2 tanterme volt, majd a Széchenyi utca végére, utána a Jósa András 

utcába költöztek.  Az Angolkisasszonyok zárdájának leánygimnáziuma a Madách utcában, 

majd a Széchenyi utcán, végül a Báthory utcában állt. Sokáig emlegették a gimnáziumok térbeli 

elhelyezkedéseinek szimbolikáját, – természet és ember alkotta világ egységét, a város szép 

parkjaihoz és egyben a vasúthoz közeli elhelyezkedésüket. A természet nyugalmát a fák árnyat 

adó susogása, madárcsicsergés, a Népkertnek nevezett park gyógyfürdőjének vize jelentette, az 

emberi civilizáció és tudás dinamizmusára pedig a vasút hangjai, füttyögése emlékeztetette 

őket. 

Összekötötte a gimnáziumokat az evangéliumi indíttatás. Weiszer Gyula igazgató szerint 

egyetlen elv vezette az evangélikus iskolát: „meg kell becsülni a múlt értékét, amelyből erőt és 

hitet kell meríteni a jelenre.”  

Az Angolkisasszonyok pedig így fogalmaztak: „Intézetünk célja, hogy a ránk bízott lányokat 

vallásos és hazafias szellemben művelt, finom lelkű, életre való nőkké neveljük.”. Ez a nemes 

                                                 
3  Evangélikus Leánygimnázium évkönyve,1923-24. tanév 16. 1933-34. tanév, 59. 1943-44. tanév, 33. 
4  Szilágyi László: A háromszor született iskola. A 100 éves Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium alapítása és 

államosítása (I.). In.: Szabolcs-Szatmár-Beregi Szemle, 2017. 4. 97-105. 
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lelkűség, műveltség és erkölcsi tartás az intézet olyan növendékében élt, akik tanárként az is-

kolába visszakerülve azt képviselték és tovább is adták.  

Az iskolák alapítói, igazgatói, tanárai különböző szellemi irányzatokhoz, ideológiákhoz kap-

csolódó, de valamennyien európai műveltségű emberek voltak. A leányok oktatásának-nevelé-

sének fontosságában pedig egyetértettek, ahogy abban is: egy iskola nemcsak a nevelés-oktatás 

helyszíne, hanem a kultúra otthona. Kultúra szó alatt értve mindent, ami összekötheti a földet, 

az embert és felette a csillagos eget. Mindazt, ahogyan az ember megműveli az egész világot, a 

kor szellemét és saját lelkét, ahogyan keresi identitását, az élet értelmét és a kapcsolatot a transz-

cendenssel. Nincs olyan évkönyv, amelyben ne részleteznék oldalakon át a tanárok iskolán kí-

vüli tudományos, irodalmi és közéleti tevékenységét! A város felé nyitottság pedig megmutat-

kozik a nyilvános színielőadásokban, (szerzői sokszor a gimnázium tanárai) koncertekben, a 

hadisírok gondozásában, a háborús években a katonakórházak látogatásában, a karitatív mun-

kában, számtalan ifjúsági, jótékonysági egyletben, az üzemlátogatásokban, a bújtosi sporttele-

pen rendezett Tornaünnepélyeken egyaránt. 

Mindkét iskola magas színvonalon, az országos élvonalban tanította, nevelte a lányokat. A 

neves Öveges József professzor statisztikai összegzése szerint az országban a Katolikus Tan-

ügyi Főigazgatóság hatáskörébe tartozó összesen hatvan gimnázium (harminckilenc fiú- és hu-

szonegy leánygimnázium) közül az 1941-42-es tanévben a nyíregyházi angolkisasszonyok ve-

zettek az érettségi eredményekkel!  

A harmincas években már megjelent a „munkáltató iskola”, a „haladó iskola” fogalma, 

amelynek célja, a mai követelményeknek is megfelel: „a tanulót, mint aktív személyt bevonni 

a tanításba egyéni képességeinek és előismereteinek felhasználásával; önállóságra szoktatni a 

tanulót, ki lelkiélmény alapján, a közös munka ideje alatt, összes érzékszervei igénybevételével 

tegye tudatossá az új ismereteket.” Az evangélikus iskolában tett látogatásakor dr. Bessenyei 

Lajos tankerületi főigazgató meg kellett állapítsa: a munkáltató iskola megvalósítása terén a 

debreceni tankerületben ez az iskola vezet, és „az osztályfoglalkoztatás is teljes virágzásban 

uralkodik itt.” 5 

Két hiányuk a kor hiánya is: az 

egyik a társadalom szegényebb, 

gazdálkodó, paraszti rétege nem 

tudta finanszírozni gyermekei gim-

náziumi oktatását, s a szigorú szá-

monkérés miatt viszonylag magas 

(6% körüli az evangélikusoknál) a 

bukott tanulók aránya. Pedig ők is 

finom lelkű és életre való gyerme-

kek lehettek… Mindkét iskola szel-

lemiségét a lányok védelme és tisz-

tes életre való felkészítése mozgatta, 

a zárdai légkörrel együtt. 

                                                 
5  A Nyíregyházi Ág. Hitv. Evang. Geduly Henrik Leánygimnázium évkönyve az 1935-36. iskolai évről. Közzé-

teszi: Weiszer Gyula igazgató. Burger Béla könyvnyomdája, Nyíregyháza, 1936. 29-30. 
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Az utolsó ballagás képeit mutatom6: 1943-ban a Széchenyi utcán, végig ünnepi menetben a 

lányok: egy város, egy ország büszkeségei. 

A végzősök továbbtanulnak, vagy rögtön hivatali pályán folytatják, néhányan az Angolkis-

asszonyoknál apácák lesznek, sőt van, aki rögtön férjhez megy. (Ez utóbbit is ugyanúgy meg-

említik az évkönyvek, mert az is lehet egy teljes élet nagy pillanata.) 

A háború elsöpörte a régi világot. Kezdetben néhányan még reménykedtek egy demokratikus 

átalakulásban, ahogy Rákos Sándor írta: Két terror közt olajág,/ botorul azt hittük szabadság/ 

pedig már újabb despoták/ főszerepeit osztogatták. Vagy ahogyan Márai Sándor jegyezte le, 

abban a sorstörténetben, amelynek első olvasója Tolnay Klári volt (plátói szerelme – még Ro-

zália néven – a nyíregyházi Angolkisasszonyoknál tanult). „Az oroszok valóban felszabadulást 

hoztak egy tarthatatlan és erkölcstelen, tragikus helyzetből. De szabadságot nem hoztak, mert 

az nekik sincs…” (Szabadulás). 

 

A társadalom természetes átalakulása helyett kész forgatókönyvek voltak: milyennek kellene 

lennie egy tanárnak, diáknak, egy oktatásnak. Az elcsalt „kékcédulás választások” után összeült 

országgyűlés 1948. június 16-án megszavazta „a nem állami iskolák és nevelő intézmények 

állami tulajdonba és irányításba vételét” (1948. évi XXXIII. törvény). A két gimnáziumot is 

államosították. Valójában nem egyszerűen az egyházi iskolák, hanem az egyházak államosítá-

sára került sor.  

A katolikus egyház, így a nyíregyházi Angolkisasszonyok is tiltakoztak. Az általuk és a szü-

lők által épített iskola épületének államosításáról szóló jegyzőkönyvet nem írták alá. Az evan-

gélikus egyház engedékenyebb volt.  

                                                 
6  A fényképeket Komiszár Dénes történésznek köszönhetjük! Nagymamája, Orosz Ibolya, Kizman Józsefné 

(1923-1975) hagyatékában maradtak fenn. 
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Az akkori dokumentum-leletekből kiemelkedik az 

evangélikus leánygimnázium alapításának 30. éves 

jubileumi ünnepségének plakátja. 1948-ban va-

gyunk, két héttel az államosítást kimondó törvény el-

fogadása előtt. Az ünnepség istentisztelettel kezdő-

dött. A kiállítás címe – „30 éves múlt, 3 éves terv” – 

jelzi az alkalmazkodást az új korszak feladataihoz. 

Fellépett az operaház jeles művésze, eljött Sőtér Ist-

ván író, irodalomtörténész, Weöres Sándor költő. Az 

ünnepi beszédet Ordass Lajos, bányai egyházkerület 

evangélikus püspöke mondta, aki – Túróczy Zoltán-

nal szemben – mindvégig ragaszkodott az egyház 

nevelő-oktatási küldetéséhez is. Ahhoz, hogy az ál-

lam helyett a társadalom, szülők, diákok, az alapítók 

szellemében tarthassák meg iskoláikat. Csendes til-

takozásuknak nem volt foganatja. 

Miért lehetett mégis viszonylag zökkenőmentes 

az átmenet? Az erőszak előtti meghajlás, a „pócs-

petri-ügy” kreálta politikai hisztéria, az MKP által mozgatott beszervezések (református és ka-

tolikus „lelkész-elvtársak”)7, a Tiszai Egyházkerületben kreált személyi változások, a propa-

ganda hatása („ingyenes és demokratikus oktatás”, „az leszel, ami akarsz lenni.”) és a törvényi 

változások egyértelműsége mellett van egy nagyon lényeges pont.  

Az apácáknak el kellett menekülniük, de a két tanári kar lényegében változatlan maradt! Di-

áksága és tanári kara őrizte és őrzi az alapítók szellemiséget, az értékőrzés, az értékteremtés, a 

megújulás hitét. 1948-ban az Angolkisasszonyok diáksága és tantestülete teljes egyetértésben 

választotta Zrínyi Ilonát, a hitét megtartó és az idegen hatalommal szembenálló választó hős 

lelkű asszonyt, az immár harmadszor megszületett iskola névadójaként.  

Az államosított Geduly Henrik Evangélikus Leánygimnázium, amely a Petrőczy Kata Szidó-

nia nevet vette fel 1949. augusztus 29-én a V.K.M. 1280 – M. -3/1949./IV. sz. rendelete alapján 

beolvadt az Angolkisasszonyok államosított Leánygimnáziumába, amely ekkor tehát már az 

Állami Zrínyi Ilona Gimnázium nevet viselte. 

Elégedettek lehetnek az utódok, amikor az alapítók Geduly Henriket méltató jósszavait ol-

vassák 1917-ből (kiemelés tőlem – Sz.L.): 

„időt és fáradtságot nem kímélve mindenütt a legnagyobb szorgalommal közremunkált, hogy 

ezen iskola alapja biztos talajra építtessék, melyre építve nagy kultúrintézménnyé fog az idővel 

fejlődni, egyházunk dicsőségére, a Haza és a társadalom javára.”  (Nyíregyházi Evangélikus 

Egyháztanácsi jegyzőkönyv, 1917)  

Dr. Szilágyi László 

kutatótanár 

                                                 
7  Magyar Nemzeti Levéltár Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Levéltára, X 1/a. 1. doboz. MKP megyei bizottsági 

jegyzőkönyv, 1948. május 22. 3-4. 
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A legidősebb zrínyis 

 

Vajon tényleg ő a legidősebb zrínyis? Teljes bizonyossággal nem állíthatom. Azt azonban 

igen, hogy minden kutatásunk, kérésünk és keresésünk után Ő az, aki legidősebbként, tiszta 

szívvel és elmével meg tudta idézni egykori kedves iskoláját. Egyik jogelőd iskolánkról, a Nyír-

egyházi Angolkisasszonyok Gimnáziumáról van szó. Írásom tisztelgés előtte és azelőtt a csoda 

előtt is, ahogyan sikerült őt megtalálni! 

A 100 éves jubileumra készülve interneten, napilapban, megannyi csatornán keresztül szólí-

tottuk meg a zrínyiseket és rajtuk keresztül azokat a nagymamákat, dédnagymamákat, akik még 

tudtak mesélni a régi iskoláról. Senki sem jelentkezett „legöregebbként”! 

Már fel is adtam, amikor egy régi kapcsolat érkezett váratlanul segítségemre. Fodor Filoména 

nénit annak kapcsán ismerhettem meg, hogy apósom, Bakajsza András tanár úr szülőfalujáról, 

Fényeslitkéről írt könyvet, s a falu temetőjében is szemlélődve az egyik sírkövön feltűnt neki 

egy különös név: dr. Halászy Caesar plébánosé. Szöget ütött a fejébe: „vajon ki volt az alant 

porladó, a doktori című, y-os vezetéknevű s különös keresztnevű pap (akinek keresztnevét rosz-

szul írták), s hogyan került a nyugati katolicizmus keleti peremvidékére?” 

A válaszhoz az irodalomtörténet mutatta az utat: Halászy Cézárt (magyarosan írva) 1893-ban 

szenteltették pappá. A cisztercita szerzetes igazi tehetség volt, hitszónok és egyházmegyei le-

véltárnok, szinte már érsekjelölt, akinek Gárdonyi Géza is sokat köszönhetett: az író az Isten 

rabjai első példányát neki dedikálta, annak a barátnak, aki e könyv fundamentumánál segédke-

zett.8 Gárdonyi utolsó, Bibi című regényének főhősét pedig róla, a barátról, a szegények felé 

forduló, reformpárti s magányossá váló papról írta, aki különös módon került Egerből a kis 

szabolcsi faluba.  

No de, honnan kaphatnánk legalább egy fényképet róla, akinek 

semmije nem maradhat e világon, még gyermeke sem? Amikor az 

egri egyházmegyei levéltárnál érdeklődtem, akkor kaptam az első, 

több mint reménykeltő hírt: nemrégiben járt ott és keresztapjáról, 

Halászy Caesarról érdeklődött a 90 éves Sir Lászlóné, Fodor Filo-

ména! Nála biztosan vannak képek a regényhőssé lett papról! Így 

is történt! S újabb éveknek kellett eltelnie, hogy immár az Egerben 

meg is látogatott és műveltségével, kedvességével lenyűgöző idős 

hölgytől „véletlenül” megkérdezzem sokkal később telefonban, ha 

már ő Nyíregyházán tanult és érettségizett: ismer-e valakit, aki a 

régi Evangélikus Leánygimnáziumban, vagy az Angolkisasszo-

nyok Leánylíceumában tanult. Rögtön válaszolt: „Természetesen! 

Én vagyok!” 

95 éves ebben az évben Filoména néni. 1923-ban született, 7 

éves korától 11 éven át volt az Angolkisasszonyok növendéke. 

2018-ban pedig több hónapon keresztül írta, gépelte visszaemlékezéseit, a még tanáraitól álta-

lános iskolásként – ahogy akkor mondták, elemistaként – megtanult precíz gondossággal. Majd 

                                                 
8 Özv. Sir Lászlóné, Fodor Filoména szóbeli közlése. (A dedikált könyv sajnos a II. világháborúban elpusztult.) 

 
Fodor Filoména  

érettségi képe 1941-ből 
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12 oldalt küldött el Egerből Nyíregyházára, 

és számtalan, gondosan borítékba elkülöní-

tett fényképet a régi iskoláról, tanárairól, 

1930-tól másodikos kis elemista korától 

1944-es ballagásáig, újra élve gyermekkorát: 

„az órák előtti ima, a nővérek kedves hangja, 

modora szinte az anyai szeretet érzését vál-

totta ki gyermeki lelkünkből”.  

S tudatosan emlékezve arra is, ami sokak 

számára természetes, de sokak számára nem: 

„Mint gyerekek észre sem vettük azt a neve-

lői tendenciát, ami a magaviseletre, illemre, 

tanítást zavaró cselekedetre, ülés, állás, 

evés, ivás, köszönés, üdvözlés, öltözködés 

módja, testtartás, beszéd-modor, még a zseb-

kendő ildomos használatára is kiterjedt.”9  

Elmondta, hányszor volt életében segítsé-

gére az iskolában megtanult háromszoros 

nyelvtudása (francia, német, latin), gyors- és 

gépírni tudása, a tanáraitól kapott műveltség 

és még valami több is: amivel levelét befe-

jezte: 

„Elbúcsúztam az Angolkisasszonyoktól, 

Ward Mária hű leányaitól, akik az ott töltött 

11 év alatt olyan LELKI  ÚTRAVALÓVAL 

láttak el, ami nagyon nehéz életemen át táp-

lált és még mindig egyre erősebben táplálja 

95 éves, az utolsó útra készülő lelkemet.” 

A centenáriumi iskola ballagásának 

előnapján kis kiállítással mutattuk be elkül-

dött fényképeit, relikviáit és kedves alakját. 

Isten éltessen, Filoména néni! – csaknem 

100 év távlatából is iskolatársunk! 

Dr. Szilágyi László 

kutatótanár 

                                                 
9 Sir Lászlóné, sz. Fodor Filoména kézirata. Eger, 2018. 2.  

 

95 évesen – a Heves megyei, egri OTP-ben 

dolgozott szinte egész életében megbecsült 

pénzügyi szakemberként. Boldog házasságá-

ból gyermek nem született, de életük során 

férjével 5 gyermeket is neveltek. Nemrégiben 

egyik rokona kisbabája a Filoména nevet 

kapta, rá és az olasz ősökre is emlékezve.  

 
Egy 95 éves asszony kézírása 
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Díszünnepség 

2017. október 26. 

100 év egy iskola életében tekintélyes időszak, mely megállásra, számvetésre késztet. 

Egy dinamikusan létező közösség azonban nem elégedhet meg a múltba fordulással. A gim-

názium esszenciáját folyamatosan újra kell értelmezni, így a história megidézése jó alkalom a 

közösség jelenének és jövőjének bemutatására is. 

Tartalmilag és hangulatilag sokszínű centenáriumot álmodtunk, melyben a komoly ünnepé-

lyesség mellett számtalan örömteli, vidám órát is megélhetünk. 

A jubileum megtervezése és lebonyolítása hatalmas munkaráfordítást igénylő feladat volt, 

mely az iskola valamennyi szereplőjét megmozgatta.  

Az előkészületek tulajdonképpen a 95. évfordulón elkezdődtek: tárgyi emlékek gyűjtése és 

archiválása, rendezvénytípusok tesztelése, erőforrások számbavétele. A folyosói tárlók megtel-

tek, jelentős fotógyűjtemény állt össze, a kapcsolati háló is kiterjedt. 

Így a 100. év már az emberi történésekről, a generációk párbeszédéről szólhatott! 

Fővédnöknek iskolánk címzetes igazgatóját, Pintér Miklóst kértük fel. 

Mivel nem egyszerűen a múlt előtti tisztelgés volt a szándék, így több szintű pedagógiai cél-

rendszert fogalmaztunk meg: 

 Méltó megemlékezés 

 Közösségteremtés 

 Hálózatépítés 

 Tehetségpont tevékenység  

 Támogatói közeg kialakítása 

 Pályaorientáció 

 Példaképek bemutatása 

 Intézményi PR folyamatos médiajelenléttel. 

Sokszínű céltételezésünk változatos rendezvénytípusokat hívott életre. A reprezentatív nagy-

rendezvények (díszünnepség, ZIG-Singers koncert, bál, gála) mellett szinte havonta hallhattuk 

a Zrínyis Akadémia tudósainak előadásait. A Zrínyis Életpályák sorozatban a fiatalabb generá-

ció mutatkozott be, a munkaközösségek ötletes vetélkedőkkel ébresztgették a tanulói kreativi-

tást. A Zrínyis Galériában az alkotóművészek tárlatai biztosították esztétikai jóllétünket. Oscar-

gála, éjszakai röpikupa, öregfiúk kézilabda családi nap… 

Az eseményeket, megmozdulásokat a tanév rendjének visszatérő etapjaira (kutatók éjszakája, 

projektnap, egészségnap stb.) igyekeztünk ráfűzni, természetesen valamennyi a zrínyis identitás 

jegyében zajlott. 

Reprezentatív nagyrendezvényeink közül a „klasszikus” ünnepély a 2017. október 26-i dísz-

ünnepség volt: közéleti szereplők üdvözlő beszédei, német és finn delegációk köszöntése, isko-

latörténeti előadások, diákjaink kulturális műsora, öregdiák ballagás, kiállítás, állófogadás. 

Nem volt egyszerű az időpont megválasztása sem: a tanév indítása után egy hatásos és min-

den részletében felemelő kezdésként szántuk, amelyet másnap a kassai látogatás követett. A két 

jeles nap a centenárium érzelmi megalapozását jelentette közösségünk számára. 
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A díszünnepségen szélesre tártuk az iskola kapuját. Nemcsak fenntartónk és városunk tiszt-

ségviselőit, partneriskoláink képviselőit szólítottuk meg.  Fontos volt, hogy öregdiákok is minél 

nagyobb számban részt vehessenek az eseményen. Regisztráltak igazi zrínyis dinasztiák, nagy-

mamák és unokák ültek a nézőtéren. 

Megtiszteltek bennünket egy 50 éve érettségizett osztály tagjai is. 

Először arra gondoltunk, hogy a hely szűkössége okán tanulóink közül csak az osztályok 

delegáltjai lesznek jelen. Igazán jó döntésnek bizonyult, hogy sok-sok szervezés után mégis 

valamennyi zrínyis polgár beülhetett a nézőtérre. Hozzávetőlegesen 1200-an töltöttük meg az 

ünnepi díszbe öltöztetett tornatermet! Lehet, kicsit kényelmetlen volt, de csak így születhetett 

meg az igazi közösségi élmény. Újra csak dicsérni tudom tanulóink érdeklődését és kulturált 

viselkedését! Így ünnepeltünk családi körben… 

És tényleg családias volt a hangulat! A feszengő protokoll helyett csupa emberi gesztus és 

megkapó személyesség! Csak kivételes pillanatokban kerül harmóniába a patetikus emelkedett-

ség és a mindennapi életöröm. Akkor és ott sikerült. 

Dr. Kovács Ferenc, városunk polgármestere szülőként méltatta nevelő munkánkat. Gaszper-

né Román Margit, a Nyíregyházi Tankerületi Központ igazgatója elérzékenyülve idézte fel zrí-

nyis emlékeit. Dr. Vinnai Győző, országgyűlési képviselő és Dr. Kiss Kálmán egyetemi tanár 

sok-sok derűvel és elismeréssel villantották fel a 70-es évek epizódjait. 

Stefan Schmoldt igazgató úr egy réges-régi iserlohni focimeccs emlékére ajándékozott ne-

künk egy gyönyörű serleget. Markku Nissinen, finn testvériskolánk igazgatója a nyelvrokonsá-

gig vezette vissza a két gimnázium összetartozását. 

Az iskolatörténeti vetítések közben a nézőtéri morajlások jelezték, hogy sokan ismertek ma-

gukra trapper farmerben vagy forrónadrágban és természetesen néhány évvel fiatalabban. Az 

online küldött üzenetek felolvasása is egyaránt hozott megrendülést és derültséget. 

És szólt a vers, a dal, peregtek a képek. Tehetséges tanulóink az iskola lelkét is megmutat-

hatták sokoldalúan, színesen, mindannyiunk örömére. 

A tanárkórus produkciója a diákoktól kapta a legnagyobb ovációt. 

A műsorvezető házigazdák személye is a nemzedékek jelenlétét erősítette. Kobzos István 

igazgatóhelyettes partnere maturáló fia, Györk volt. 

Az ünnepség lezárásaként egy öregdiák ballagást is tartottunk. A szeretetkör megtétele a ke-

gyelet kifejezésére is alkalmat adott. Udvari emlékkövünknél mécseseket gyújtottunk elhunyt 

tanáraink, diáktársaink tiszteletére. 

A visszaemlékezést sokáig folytathatnám még nevekkel, epizódokkal, hangulatokkal, kedves 

ajándékokkal, nagy találkozásokkal. 

Zárásképpen a sűrített és felfokozott időből a számomra legemlékezetesebb mozzanatot sze-

retném kiemelni. 

Bizonyos jelképek, bizonyos pillanatokban többletjelentést kapnak. Ilyen volt az iskolazászló 

behozatala. Az ünnepség elején tanulóink átadták a zászlót öregdiákjainknak. Szimbolikusan a 

tudomány, a művészet, a sport és a közélet képviselői kísérték a zászlót. A díszszalag felkötése 

után csendült fel a Himnusz. Csak énekhangon. Méltóságosan és erőteljesen. Pintér Miklós 

címzetes igazgató úrral és a zászlótartókkal együtt álltam a színpadon. Szemben 1200 ember 

énekelt. A lámpáktól elvakítva is felismertem sok-sok közeli arcot. Tanáraim, tanítványaim, 

barátaim. Múlt, jelen, jövő.  

Minden, ami Zrínyi. 
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A Díszünnepség vágott verziója az alábbi linkeken megtekinthető: 

https://www.youtube.com/watch?v=g9mayx4jsXk 

https://www.youtube.com/watch?v=LQEXuVcK3Gc 

 

Huszárné Kádár Ibolya 

intézményvezető 

 
Megtelt a tornaterem 

 

https://www.youtube.com/watch?v=g9mayx4jsXk
https://www.youtube.com/watch?v=LQEXuVcK3Gc
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A zászlót átadja: 

A tudományos élet képviseletében Veress Eszter, aki kémiaversenyek többszörös győztese, 

A művészet képviselőjeként Samulka Patrícia, irodalmi pályázatok többszörös nyertese, 

A közélet képviselőjeként Lukács Nándor, a Diákönkormányzat elnöke, 

A sport képviseletében Kecskés Kristóf kézilabdázó. 

A zászlót az öregdiákok nevében átveszik: 

Dr. Láczay Magdolna, a történettudományok kandidátusa, a Debreceni Egyetem habilitált főis-

kolai tanára, krakkói Andrzej Frycz Modrewski egyetem tiszteletbeli professzora,  

A művészeti élet képviselőjeként, Koncz Teréz, televízió és filmrendező, producer, aki 2006-

ban érettségizett, 

A közélet képviselőjeként dr. Szemán Sándor, Nyíregyháza MJV Önkormányzatának címzetes 

főjegyzője, jogtanácsos, a Polgármesteri Hivatal vezetője, aki 1986-ban érettségizett a Zrí-

nyi Ilona Gimnáziumban, 

A sport képviselőjeként Medve Róbert, többszörös válogatott kézilabdázó, a nyíregyházi után-

pótlás edzője, a Zelk Zoltán Általános Angol-Német Kéttannyelvű Iskola igazgatója. 
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Fotók: Szarka Lajos 

https://www.nyiregyhaza.hu/unnepseg-a-zrinyi-gimiben-foto-szarka-lajos-2017-10-26 
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A tudomány és a tanulás hasznáról 

Beszéd a 100 éves Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégium  

évnyitó ünnepségén 

Kedves Diákok és Tanárok, minden tisztelt Jelenlévő! 

Először is szeretném kifejezni tiszteletemet és örömömet abból az alkalomból, hogy itt lehe-

tek és röviden szólhatok Önökhöz. – Az öröm és a tisztelet szavakat távolról sem csak üres 

udvariasságból, szónoki fogásként mondtam az imént. Nem, mert számomra a legnagyobb 

öröm és megtiszteltetés, hogy egykori diákként és egykori tanárként magam Önökkel ugyan-

azon közösség, a „ZRÍNYI” tagjának tudhatom magamat. 

 

 

Engedjék meg, hogy e szubjektív bevezető után, néhány szót szóljak a Zrínyi jelenlegi diák-

jaihoz, tanácsként vagy legalábbis azt kérve, hogy gondolják tovább az én tapasztalataimat, 

véleményemet egy „tárgyszerűbb” témáról: a tanulás és a tudomány életünkben való jelentősé-

géről, hasznáról.  
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Miért is gondolom azt, hogy a tanulás és a tudomány hasznos és jelentős az életben, azt, hogy 

hasznos és jelentős lehet, lesz az Önök életében? Mire való a sok-sok tanulás, mire való a tu-

domány? A legegyszerűbb, de talán mégis a legtalálóbb választ szerintem a híres ókori görög 

filozófus, Platón adja erre a kérdésre: „a legnagyobb tudomány tárgya a jó eszméje”. 

A jó eszméje lenne tehát a tanulásunk és a tudomány lényege. De mi is az a jó? Ha csak egy 

kicsit is körbenézünk a világban, azt látjuk, hogy mindenki másképpen fogja fel a „jó eszmé-

jét”. Van, akinek a jó a jólétet, a gazdagságot; van, akinek a jó erkölcsöt, a mindenek fölött való 

igazságosságot, a becsületességet jelenti; másoknak a jó hírt, a széles körű ismertséget, az elis-

meréseket; vagy a jó barátokat, a szeretett és szerető közösséget. Mivel nyelvész vagyok, elő-

vettem a magyar nyelv értelmező szótárát is: csak ott harminchét jelentését találtam a jó szónak, 

és itt nyilván nem is szerepelhetnek az egyéni „árnyalatok”.  

Mi is hát akkor az a jó, amely a tanulás és a tudomány tárgya? Ez a jó – amely magában 

foglalhatja mindazt, amit fent említettem és még annyi minden mást –, ez a jó a maga egészében 

bizonyára nem írható le, és nem is érhető el. Mert a jó az ideál, a jó a mindig megújuló vagy 

éppen a végső, nagy cél. És ha a tökéletes, teljes jót nem is érhetjük el, mindig törekedhetünk, 

törekednünk kell felé. A tanulás és a tudomány ebben a legfőbb segítségünk, mert képessé tesz 

arra, hogy helyesen tudjunk választani rossz és jó között, és így jobbá tegyük önmagunk és 

mások életét.  

Azt kívánom Önöknek, hogy minél gyorsabban haladjanak, és minél messzebbre jussanak a 

tanulás és a tudomány útjain! Higgyék el, és tartsák mindig szem előtt majd, hogy a ZRÍNYI 

ennek az útnak az egyik legfontosabb és legszebb állomása. 

Sok sikert kívánok a most kezdődő tanévben, további tanulmányaikban, munkájukban és 

egész életükben. 

Köszönöm a figyelmet! 

Dr. Pethő József 
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Dr. Huszár István Norbert tanévnyitó videóüzenete 

 

 

Nagy szeretettel és tisztelettel köszöntök mindenkit a Nyír-

egyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégium 100. ünnepé-

lyes évnyitóján! 

Dr. Huszár István Norbert vagyok. 2005 és 2010 között ma-

gam is e nagyszerű iskola diákja voltam, és mindig nagy 

örömmel és nosztalgiával gondolok vissza az itt töltött éve-

imre. Szeretném hálámat kifejezni kedves és kivételes tanára-

imnak a szakmai és emberi útmutatásért, tanításért, melyek 

nagymértékben járultak hozzá, hogy a méltán híres Semmel-

weis Egyetem Általános Orvostudományi Karának elvégzése 

után felvételt nyerhettem az Oxfordi Egyetemre, annak 

Biomedicinális Képalkotó doktori iskolájába.  

Amikor a kedves Igazgató Asszony megtisztelt azzal, hogy 

felkért erre a beszédre, felvetette, hogy esetleg beszélhetnék 

a tanulás fontosságáról. A témaválasztás nem is sikerülhetett 

volna ennél jobban, hiszen amikor szeretett volt iskolám a 100. évfordulóját ünnepli, én éppen 

iskolai tanulmányaim jubileumi 20. évét zárom. 8 év általános iskola, 5 év gimnázium a nyelvi 

előkészítő, nulladik évvel, 6 év orvosi egyetem és az első Oxfordban. Ez így összesen 20 kerek 

esztendő, és még mindig van hátra legalább 3 év. 

Amikor szeptember közeledtével a minap ez nekem is eszembe jutott, és az időt összeadtam, 

feltettem magamnak a kérdést: Megéri-e ennyit tanulni? De mire gondolatban a kérdőjelet a 

mondat végére tehettem volna, a válaszom már meg is született: Igen, igen, igen, megéri.  

Nekem a tanulás váltotta valóra az álmomat. Minden reggel, amikor Oxfordban felébredek, 

és a kollégiumi szobám függönyét elhúzom, a híres evolúció biológus, Richard Dawkins házát 

látom magam előtt, akivel néha még egymásra is biccentünk, mint jó szomszédok. Ilyenkor 

nehéz eldöntenem, hogy még álmodom, vagy ez már a valóság.  

Áhítattal járok az Oxfordi Tudománytörténeti Múzeumba, hogy lássam azt az öreg fekete 

táblát, amin Einstein mindössze hét sorban megbecsülte a világegyetem méretét. A tanszéki 

épületeken – ahová most iskolába járok – tudós példaképeim emléktáblái sorakoznak előttem. 

Az öreg fekete táblát és a neveket látva, nap, mint nap átélem, hogy ahol vagyok, és amit 

csinálok, a valóságnak ez a közvetlen élménye felülmúl mindent, amiről iskolai éveim alatt és 

egész eddigi életemben álmodoztam. 

Embert próbáló oxfordi jelentkezésem során tapasztaltam, hogy a tantárgyi tudásomra voltak 

a legkevésbé kíváncsiak. A velem szemben ülő nyolc oxfordi professzor számára ugyanis tel-

jesen természetes volt – még, ha csak idézőjelben is –, hogy én azokból már mindent tudok. Az 

interjú ideje alatt viszont végig úgy éreztem, hogy keresnek bennem valamit. Én pedig kétség-

beesett, kipirult arccal ástam elő mindent, amit valaha megtanultam az iskolában és azon kívül, 

hogy azt a valamit megtalálhassák bennem. 

Az elmúlt egy évben jöttem csak rá, hogy mit is kerestek mindenkiben, akit ide fel akartak 

venni: a mindenféle tudással felvértezett és az azt használni tudó, önállóan, függetlenül gondol-

kodni és ítélni képes szabad embert. 
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A tanulás szó hallatán általában egy életuntan, a könyv felett görnyedő ember jelenik meg 

lelki szemeink előtt, aki valamilyen kényszer hatására – mint például meg nem bukni, vagy 

jobb jegyet kapni – szenved, vagyis tanul.  

Az angol nyelv elkülöníti az iskolai tanulást és a tanulás más formáit a „study” és „learn” 

szavakkal. 

A magyar nyelvben mindent csak tanulunk: járni is tanulunk, és matematikát is tanulunk. A 

tanulás szavunk ezáltal gyakran leszűkül az angol „study” szó jelentésére, legegyszerűbb for-

májára. 

Ezért, ha én magyar szótárt írnék, akkor a tanulás szót az élet szinonimái közé emelném, mint 

ahogy szinonimájaként adnám meg a munka, a szellemi szabadság, a függetlenedés, a fejlődés 

és még sok más hasonló jelentésű szónak is.  

Számomra – az interjú óta – ez az egyetlen, ámde igen gazdag értelmű tanulás szavunk azt 

az életutat jelenti, amellyel eljuthatunk saját szabadságunkhoz és szellemi függetlenségünkhöz, 

amelyen végighaladva, önállóan gondolkodni és ítélni képes emberekké válhatunk. 

Ez az út váltotta valóra az én álmomat is. Meggyőződésem, hogy ezen az évnyitón résztvevő, 

akár első éves, akár végzős diákok mindegyike természetesnek veszi, hogy amint a középiskolát 

elvégzi, független és önálló döntéseket hozó felnőtt lesz Nyíregyházán, Oxfordban vagy bárhol 

a világban.  

Életünk döntések sorozata. Egy ponton túl azonban előfordulhat, hogy már nem vagyunk 

döntési helyzetben, mert életünket kényszerűen korábbi döntéseink határozzák meg.  

Orvosként az életnél nagyobb értéket – véges, egyszeri és megismételhetetlen voltánál fogva 

– nem ismerek. Egész életünkön át otthon érezni magunkat döntéseinkben, számomra az egyik 

legfontosabb emberi cél. Azonban ahhoz, hogy esélyünk legyen egyáltalán jó döntéseket hozni, 

tudás kell.  

Az évek előre haladtával úgy tűnik, hogy minden perc, amit tanulásra fordítunk, kamatos 

kamattal fizetődik vissza döntéseinkben, melyek meghatározzák az életünket. Vagyis az éle-

tünk minősége, de akár az életünk maga is, elsősorban azon múlik, hogy kitartóan tanulunk-e 

az iskolapadban és azon kívül. 

Az álmok ritkán válnak valóssággá gombnyomásra. Az állhatatos, alázatos munka teremt 

olyan mondanivalót, amely a zajban is tisztán hallatszik. 

Minden kedves és tisztelt jelenlévőnek kívánok ezért jó tanulást, jó döntéseket, valóra vált 

álmokat, és sok-sok mondanivalót az elkövetkező 100 évben is. 

Nagyon szépen köszönöm megtisztelő figyelmüket és szeretettel üdvözlök mindenkit Ox-

fordból! 

Dr. Huszár István Norbert 

 



25 

Kassa 

 

 

A Zrínyi Ilona Gimnáziumban az 1970-es évekig rendszeresen szerveztek intézményi szintű 

kirándulásokat az ország nagyvárosaiba. Ezeken az iskola teljes diáksága részt vett a tantestü-

lettel együtt. A kor szokásaihoz igazodva még az is előfordult, hogy egyetlen tornateremben 

aludt az egész gimnázium. A Zrínyiben végzett tanárok visszaemlékezéseiből tudjuk, hogy Kő-

szegen a sor vége még az állomáson toporgott, míg az eleje már elfoglalta a várat. A nyolcvanas 

évek változásai miatt azonban elmaradtak az egész intézményt megmozgató kirándulások. 

A 100. jubileumi tanév viszont újra előtérbe helyezte a közösségformálást, a zrínyis öntudat 

kialakításának és az évfolyamok közötti összetartozás élményének fontosságát. Ezért döntött 

úgy a vezetőség, hogy a centenáriumi év alkalmából 2017. október 27-én, a jubileumi díszün-

nepség másnapján, látogassa meg a gimnázium névadója, Zrínyi Ilona sírját Kassán. 

Az utazás előkészítéseként már 2017 nyarán találkozott Huszárné Kádár Ibolya igazgatónő 

és Kobzos István intézményvezető-helyettes (a kirándulás főszervezői) dr. Ulrich Attila alpol-

gármester úrral, aki rendkívül nyitottan fogadta az ünnepi tanévre vonatkozó terveket, és azon-

nal felvette a kapcsolatot a kassai magyar főkonzulátussal. Ennek eredményeként augusztusban 

az iskolavezetés és néhány pedagógus ellátogatott Kassára, ahol Bitay Levente konzul úr fo-

gadta küldöttségünket. 

Meglepetten tapasztaltuk, milyen barátságosan, szívélyesen és egyben a magyar-magyar kap-

csolatok iránt elkötelezetten fogadott bennünket konzul úr. Lelkesedése a magyar történelmi 

emlékek iránt, erőteljes személyisége minket is magával ragadott. Kiváló vendéglátóként meg-

mutatta nekünk a várost, és összeismertetett bennünket a Márai Sándor Magyar Tanítási Nyelvű 

Gimnázium és Alapiskola vezetőjével, Csurkó Éva igazgatónővel, valamint a CSEMADOK 

helyi vezetőjével, Köteles Szabolccsal. Nélkülük nem tudtuk volna megvalósítani terveinket, 

hiszen a közel 700 fős tömeg mozgatása óriási kihívást jelentett Kassa belvárosában. Hálásan 

köszönjük most is a szervezést és a vendéglátást! 

A MÁV közreműködésével különvonatot béreltünk az utazás lebonyolításához. A kilenc va-

gonból álló Zrínyi-expressz csak a kedvünkért közlekedett Kassáig és vissza. 

      

Bitay konzul úr szeptemberben egy olyan tervvel állt elő, amire nem is számítottunk. A kassai 

magyarok ugyanis látogatásunk után pár nappal ünnepelték volna Rákóczi újratemetésének 

111. évfordulóját, a felvidéki magyarok legnagyobb ünnepét. Látogatásunk tiszteletére előre-

hozták a megemlékezést, hogy mi is, a teljes iskola részt vehessen a megemlékezésen. Ezt a 

megtisztelő felkérést nem utasíthattuk vissza! 
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2017. október 27-én a kassai vasútállomáson fogadtak bennünket a szervezők, akik húsz cso-

portra osztva párhuzamosan vezettek el bennünket a város nevezetességeihez. A kassai dóm 

alatti kriptában minden osztály fejet hajtott iskolánk névadója, Zrínyi Ilona sírja előtt, ahol fel-

emelő érzés volt elénekelni a Himnuszt. Diákjaink meglátogatták a fejedelem törökországi 

száműzetésének emlékeit bemutató Rodostó-házat. Többen a Márai gimnázium diákjaival is-

merkedhettek meg, míg mások a Márai-szobornál készíthettek fényképeket. A vállalkozó ked-

vűek még a híres aranykincseket is megnézhették.  

A Rodostó-ház kertjében megrendezett ünnepségen a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium 

és Kollégium nevében dr. Mercs István tanár úr mondott ünnepi beszédet, majd Pelyvás Gergő 

10.A osztályos tanuló szavalatában gyönyörködhettünk.  

Végül az iskola vezetése Nyíregyháza város önkormányzati képviselőjével, Bajnay Kornéllal 

együtt megkoszorúzta a fejedelem szobrát. 

A kassai Thália Színház Márai Stúdiójában a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium igazga-

tónője, Huszárné Kádár Ibolya és a kassai Márai Sándor Magyar Tanítási Nyelvű Alapiskola és 

Gimnázium igazgatónője, Csurkó Éva testvériskolai együttműködésről szóló megállapodást ír-

tak alá. A két intézmény elkötelezte magát a művészeti nevelésben való együttműködésre, ezen 

belül a vizuális kultúra és a drámapedagógia tanítása terén szerzett tapasztalatok kicserélésére. 

Bár az osztályok önálló csoportokban látogatták végig a nevezetességeket, mégis több volt 

ez a kirándulás egy osztálykirándulásnál. Közös élményként maradt meg mindenkiben az uta-

zás, Zrínyi Ilona sírjának megkoszorúzása és a Rákóczi-emlékhely.  

Úgy gondolom, hogy Kassa azoknak a diákoknak és tanároknak, akik részt vettek ezen a 

kiránduláson, már nemcsak egy város nevét jelenti, nemcsak egy történelmi magyar város képét 

idézi fel, hanem többet annál.  



27 

Kassa jelenti azt a zrínyis összetartozást, amely a századik évforduló jegyében újra láthatóvá 

vált. Jelenti azt a közösségi élményt, melyet egy iskola szellemisége adhat a diákoknak, és je-

lenti azt a nemzeti összetartozást, melyet együtt élhettünk át a külhoni magyarokkal. 

Bátran mondhatom, tanári pályafutásom legszebb élményei között tartom számon ezt a ki-

rándulást! 

Kobzos István 

intézményvezető-helyettes 

 

  

 

Fotók: Nagy Emese 

http://felvidek.ma/2017/10/emlekezes-ii-rakoczi-ferencre-kassan/ 
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Egy újjáéledt legenda: A ZIG-SINGERS 

 

 

Ha a 1990-es évek végén megállítottunk valakit az utcán, és megkértük, hogy soroljon fel 

néhány ismert kulturális vagy zenei csoportot, társulatot a városból, nagyon sok ember biztosan 

említette volna a ZIG-Singers kórus nevét is. Nem csoda, hiszen sokan különböző rendezvé-

nyeken látták, hallották, mások televíziós szereplések kapcsán is ismerték az együttest. Sok 

diák próbálta ki énektudását a kórusban, s persze voltak olyanok is, akik szereplő gyermekeik-

nek, unokáiknak szurkoltak a sikerért. 

Mádi Zoltán, a rendszerváltás utáni első polgármester így írt a kórusról: „Polgármesteri idő-

szakom négy évében vált a kórus a város kiemelt kulturális büszkeségévé. Hallván az együttest, 

mindig megfogott a varázslat, amely azóta is tart bennem. A zene és ének, amely az ember 

szívéig ér. Szeretett iskolámból vonzó lányok és vidám fiúk betetőzve Bánhidiné Magdi néni 

mindent átfogó szeretetével és dinamizmusával.” 

 

Pintér Miklós Igazgató Úr néhány évvel később, mint az iskola akkori igazgatója már így írt 

a kórusról: „az iskolához tartozik, a közvélemény előtt is egyik reprezentánsa intézményünk-

nek, fontos része szűkebb-tágabb térségünk kulturális életének, nehéz lenne iskolánkat elkép-

zelni nélküle. Öröm volt látni a kórus fejlődését, amint az évek folyamán egyre újabb, nagyobb 

és igényesebb komoly próbatételt jelentő feladatot vállaltak, miközben a kórustagok mindvégig 

megőrizték derűjüket, hamvasságukat. Mert a koncerteken résztvevők mindig érzékelhették, 

hogy jelen lenni öröm és felszabadultság volt nekik a színpadon, amit hozott a fárasztó próbák 

ellenére a megkedvelt társakkal való együttlét jóleső várakozása, a fellépések izgalma, a siker 

megélése, a közös élmények sokasága. Ez az, amit megélhettek a kórus egymást követő gene-

rációi, a közös éneklés adta igazi örömzenét.” 

MAGDI NÉNI: csupa nagy betűkkel. Ő volt a ZIG-SINGERS kórus „kitalálója”, alapítója, 

lelke, zongoristája, összetartója. Egykor Maróthy Magdolnaként, mint énekesnőt ismerte meg 

az ország, ma dr. Bánhidi Lászlónéként szerepel a Zrínyi Ilona Gimnázium tablóin, mint ének-

tanárnő. 1972-ben megnyerte a Made in Hungary Fesztivált, de nem maradt az énekesi pályán, 

a család mellett döntött, így került férjét követve Nyíregyházára. Szerencsénkre a könnyűzené-

hez való kötődését nem akarta feladni. 

1986-ban került a Zrínyibe. Sokan figyelmeztették, hogy az ide járó tanulók nem nagyon 

kedvelik a zenét, a diákok csak penzumként bliccelik el az órákat, itt szakmai sikerre bizony ne 

nagyon számítson. Volt azonban valami a tanárnő tarsolyában, ami nagyszerűen illeszkedett a 

kor szelleméhez: a jazz- és a popzene szeretete és ismerete. Meggyőződéssel hitte, hogy a köny-

nyebb műfajon keresztül meg lehet szerettetni a diákokkal az éneklést. Ezért egyre gyakrabban 

csempészte be az énekórákra az aktuális és közelmúlt népszerű musicaljeit és slágereit. 

A nyolcvanas évek végének rendszerváltó hangulatában kisebb fajta szakmai öngyilkosság 

lett volna egy klasszikus kórus alapítása. Persze ha más, modernebb jellegű és szerveződésű, 

amelyre van reális igény a liberalizálódó, szórakozni vágyó diákok körében, akkor talán nem. 

Magdi néni olyan zenei anyagokkal közelített a tanulókhoz, amely közel állt a korosztályukhoz, 

az ízlésükhöz, problémáikhoz. 
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A csoda elkezdődött: az éneklés öröme, a szereplési lehetőség, ezen keresztül az egyéni ön-

megvalósítás igénye egyre több diákot a kórusba csábított. Éveken keresztül önként jelentkez-

tek a diákok énekelni, miközben más iskolákban a klasszikus kórusok sorban megszűntek, vagy 

csak a nagyon nagy hagyományú iskolákban maradtak fenn, és tudtak eredményeket felmutatni. 

Ebben a kórusban azonban diákjainknak élmény és kihívás volt együtt zenélni, és egyre inkább 

rang lett szólót énekelni. Szerencsésen talált egymásra egy kiváló zenei szakember és egy ének-

lést egyre inkább megkedvelő zenei tanulóközösség, akik nem csak maguknak szereztek örö-

met, hanem egyre inkább másoknak is. 

 

A kórus 1987 őszén kezdett szerveződni. Kezdetben Jazz-Vokál névre hallgatott. Csakhogy 

egyre gyakrabban kerültek a repertoárba Webber művei, s az éneklő-táncoló ifjak egy idő után 

Webber-kórusnak hívták magukat. A próbák mindig péntek délutánonként voltak, később azon-

ban a színvonal emelkedésével hétközi próbákat is be kellett iktatni. Eleinte a musicalek és 

spirituálék világából választott műsorszámokat az együttes. Az első néhány elkészült feldolgo-

zást a kórus egy Karácsonyi Koncert keretében adta elő – kiegészülve néhány zrínyis diák hang-

szeres zenei fellépésével. Ekkor még nem volt zenekara a kórusnak, az egyetlen zenész Magdi 

néni volt – a zongorán. Az évadzáró koncertre azonban a kórusnak már kísérete akadt, a Spirit 

együttes. Az első sikernek év végén már bő 1000 diák, szülő és szimpatizáns tapsolt. Munkácsi 

Miklós Igazgató Úr meglepődve vallotta be a koncert után, hogy év közben észre sem vette, 

hogy milyen csodálatos és egyedi énekkar verbuválódott össze. 

A kórus létszáma csakhamar 70-80 főre duzzadt, hamarosan már felvételizni kellett a kó-

rusba, s lassan saját zenekara lett az együttesnek. Benne Széles Istvánnal, Racskó Tiborral, 

Turcsán Andrással, mint törzstagokkal. Az első nagyobb sikert a Sárospataki Diáknapok arany 

oklevele jelentette, amelyet követően megérkeztek az első megyei szereplés-meghívások. 1990-
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ben a Macskák, 1991-ben a Jézus Krisztus Szupersztár, a következő évben a Hair került a szín-

padra. Majd jött egy saját musical: Amire születtél címmel. Még 1993 karácsonyán a kórus 

meghívást kapott a televíziós Friderikusz-showba, amely meghozta az országos elismertséget 

az együttes számára. Ekkor léptek fel először egyenruhában a kórustagok: piros garbóban, a 

lányok fekete mellényben, a fiúk fekete zakóban. A fellépésre Webber nem járult hozzá nevé-

nek használatához, így egy találó diák-ötletre ZIG-SINGERS lett a kórus neve, amely persze 

már utalt a Zrínyire. Ezt követően számos meghívást kapott a kórus: vendégszerepelt többször 

Budapesten, Debrecenben, Szegeden, Miskolcon, de még Sopronban is. Az együttes a megyén 

belül és a városban óriási népszerűségnek örvendett, szinte soha sem volt szabad hely a vidéki 

városok koncerttermeiben, ahogy az LGT énekelte, néha még a csilláron is lógtak… A legtöbb-

ször telt ház és vastaps kísérte az együttes útját. 

A kórustagok kívánságára viszont egyre gyakrabban kerültek be a repertoárba a 70-80-as 

évek és a jelenkor slágerei, filmzenéi. Az együttes nyitott a populáris műfaj irányába, amelynek 

a közönség örült, sőt talán pont ezek a könnyűzenei feldolgozások tették igazán népszerűvé az 

együttest (pl. Madonna, U2, Les Humphries Singers, Joe Cocker, Afric Simone...) Később kül-

földre is eljutott a kórus: kétszer Németországban, majd Franciaországban is szerepelt. 

A legnagyobb megmérettetést és sikert az 1996-os év hozta. A mai X-faktor ősét Ki mit tud?-

nak hívták. A versenykiírás értelmében csak 12 kórustag szerepelhetett, szólamonként 4-4 diák. 

Talán ez a csapat alkotta a legtehetségesebb generációt, így nem véletlen, hogy a döntőbe ve-

rekedte magát kis csapatunk. A tévéfelvételeikre külön buszokkal utaztak fel szurkolni a zrí-

nyisek, ahol végül a zsűri döntésére „csak” másodikak lettünk – a közvélemény általános fel-

háborodására. A győzelem ugyan elmaradt, a gálaműsoron azonban vastaps fogadta kórusun-

kat.  

Aztán a Zrínyi 80. évfordulójára jött még egy saját musical: Magdi néni és Gönczy Ágnes 

tanárnő közös szerzeménye a Kard és szív, amely Zrínyi Ilona és Thököly Imre korának vilá-

gába vitt el bennünket. Több előadást is láthattunk a színházban, amire óriási igény volt, csak 

éppen már összeegyeztethetetlen volt a szereplők tanulmányaival. Pedig a Kelet-Magyarország 

a következőt írta az előadás kritikájaként. …„olyan példaértékű munkát tükrözött az előadás, 

amelyet egy amatőr csapatból önmagát kinőtt félprofi társulat teljes erőbedobással és odaadás-

sal produkálni képes…” Mindezek után szinte jelentéktelennek tűnik, hogy a 10 és 13, jubile-

umi illetve záró koncerten a Bujtosi Szabadidő Csarnokban majd 3000 ember tapsolt a közel 3 

órás koncerteknek…. 

Az együttes 13 évig működött, sok diákot az éneklés öröme és az együttlét vonzott a kórusba, 

mások meg akarták méretni magukat a színpadon szólistaként, míg mások pedig kifejezetten 

zenei-művészi pályára készültek, s a ZIG-SINGERS jó táptalajnak bizonyult a zenei fejlődé-

sükhöz. Számos tehetség bontakozott ki a kórusban: a budapesti színházakban, koncerttermek-

ben gyakori szereplő Kárpáti Norbert, Pankotai Péter, Barbinek Gábor, míg Lutter Imre tévés 

műsorvezető-előadóművész lett. A Mandala Dalszínház vezető szerepeiben sokáig láthattuk 

Szinyei Andreát és Négyesi Pétert. Sokan még ma is itt-ott énekelnek, zenélnek. Szabó Mari-

ann, Bánhidi Krisztián a közelmúlt X-faktoraiban szerepelt. Ezen kívül említsük meg még a 

legtehetségesebb szólistákat: Pallai Mara, Inzsöl Napsugár, Héczei Fruzsina, Tóvári Zsófia, 

Kádár Imola, Gyarmati Attila, Király László, Baranyai Rita, Dicső Ágnes, Sőtér Orsolya, Budai 

Erika.  Biztos, hogy kihagytam valakit, annyi ügyes énekes volt… 
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S mindezt én honnan tudom? Mert egyetlen tanárként én is ott álltam a kórusban a fellépése-

ken szeretett diákjaimmal, akik ma szinte barátaim, bár ma már ők is többnyire apukák és anyu-

kák. S hogyan kerültem közéjük korábban? Hívtak, s engem elvarázsolt, amit csináltak. És 

mentem, s biztosan sokakban megfogalmazódott, hogy mit keresek én közöttük? Nem számí-

tott! Úgy voltam vele, hogy végül is a zene mindenkié! Ennek az egész csodának én is részese 

lettem, felejthetetlen 5 év volt!  

Két éve, s most a Zrínyi 100. születésnapjára Huszárné Kádár Ibolya Igazgatónő ötletét kivi-

telezve a leglelkesebbek, s akik munkahelyi elfoglaltságuk, családjuk mellett időt tudtak szakí-

tani a már nyár végén induló próbákra, megint egymásra találtak. A kórustagok óriási lelkese-

déssel készültek, időt és fáradtságot nem kímélve. Az első szóra összeállt a zenekar, s Magdi 

néni mellett a zenei vénát öröklő fia, Krisztián is ember feletti munkát végzett, aki gyakorlatilag 

az új kórusvezetővé és a csapat menedzserévé nőtte ki magát.  

A történeti áttekintés mellett 2017 decemberében a legjobb, legnépszerűbb és legsikeresebb 

dalok szólaltak meg előadásunkban, a legszebb időkre emlékeztető karácsonyi dupla koncerten. 

Remélem, akik hallottak bennünket, szép élménnyel tértek haza! És a végén azt mondtuk: ennek 

a közösségformáló éneklésnek soha nem lehet vége!  

Egy hét múlva, december 23-án a város karácsonyfája alatt énekeltünk! Elhatároztuk, hogy 

ebből hagyományt teremtünk. Legyetek Ti is mindig ott velünk!   

Máté Tóth Attila 

kórustag, intézményegység-vezető 

 

Fotók: Trifonov Éva 

https://www.nyiregyhaza.hu/zig-singers-koncert-foto-trifonov-eva-2017-12-17 
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Jótékonysági bál 2018. 

 

 

A következő szavak jutnak eszembe: ötlet, kemény munka, csapat, siker, önzetlenség, meg-

valósítás, szerencse, tapasztalat. 

Már az elmúlt tanévben szöget ütött a gondolat a fejembe, közeledvén a 100 éves évforduló-

hoz, hogyan lehetne ehhez a nevezetes évhez méltóvá tenni egy nagy múlttal rendelkező iskola 

egyik legnagyobb rendezvényét, a jótékonysági bált. 

100 év. Több, mint egy emberöltő. Mi jelképezhetné az elmúlt 100 évet? 

Az idő! Megvan a kulcsszó! Innen már pörögnek az agy fogaskerekei. Legyen más, mint az 

eddigiek! Legyen IDŐUTAZÁS! Ha utazás, akkor vonat? Igen! Milyen vonat? Keressük az 

emlékképeket. Megtaláltuk. Golf autó, kocsizoo, akkumulátoros kiskocsi? Bármelyik jó lenne! 

Indul a keresés. Telefonálás. Siker! A városgondnok, Bordás Béla igent mondott! Ideadja a 

„kisvonatát”, sőt egész este vezeti! Ha utazunk az időben, azt meg is kellene jeleníteni. Hát, 

persze! Miért ne lehetne bevonni egy egész osztályt? Esetleg szülőket? 

  

 

Az elképzelés a következő volt: nevezetes korszakokat jelenítünk meg, korhű ruhákban, 

korhű zenével, a földszinti folyosón. A kisvonat az utasaival lassan elhalad a termek előtt, köz-

ben az utaskísérő diákok néhány mondatban mesélnek az adott korról. A vonat indulását egy 

masiniszta koordinálja. Az aula egy korabeli váróterem hangulatát fogja tükrözni, még egy kis 

restit is elképzeltünk. Ha időutazás, akkor kell időkapszula! Egy kis film az iskoláról, kellemes 

zenével, elszeparálva a nyüzsgéstől! 
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A tornatermet méltóvá tenni csak úgy lehet, ha a díszlet is megdöbbentő. Az iskola legtöbb 

tanulójának részt kell vállalni a díszek elkészítésében. Több 100 lampion, nagy munka, sok kéz. 

Mire kell még gondolni? Asztaldíszekre, köszönetajándékokra, időjegyre, tombolaajándékokra. 

100 éves szülinap? Torta is dukál. Fellépők szervezése, tanári kar tánca és megannyi fontos 

elem. 

Minden megvalósult! Közel 280 vendég. Remek hangulat, pörgős zene, ínycsiklandó ételek. 

Sok ember sok munkája. 

 
 

Szeretném kifejezni köszönetemet az iskolavezetőség felé, akik hagyták szárnyalni a fantá-

ziámat, és partnerek voltak, hogy mindez létre jöjjön. 

Kitalálni könnyű, de a megvalósítás csak Eszenyi Viktória tanárnő és Kobzos István igazga-

tóhelyettes áldozatos, kemény munkájával vált lehetővé. 

Siklódi-Baglyos Beáta 

szaktanár 
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Fotók: Pusztai Sándor 

http://www.szon.hu/jotekonysagi-bal-a-zrinyiben-2/3763631 



35 

Palackposta 

Az öregdiákok elküldhették üzeneteiket az alma maternek. Ezekből válogattunk. 

 

„A Zrínyi, Tanáraink és Osztálytársaink adták a szárnyakat nekünk, hogy álmainkat kerget-

hessük!” 

Dr. Márka Szabolcs asztrofizikus, 

a Columbia University professzora 

 

„Köszönöm azt a szigorú követelmény-rendszert oldó liberális légkört, a minden területen 

tetten érhető nagyfokú szabadságot, ami éveken át körülvett Pintér Miklós igazgató úr idején, 

s ami a mai napig meghatározó szabad tudományos gondolkodásomban és életszemléletem-

ben.” 

Dr. Torkos Katalin, 

Ph.D szociológus, egyetemi docens 

 

„Nagyon szépen köszönök mindent. Kamaszként, a saját életemmel elfoglalva nem is tudato-

sult, hogy mennyi figyelem, energia és erő volt azokban a felnőttekben, akik vállvetve terelgettek 

és figyeltek minket. A tízéves érettségi találkozón túl, az idő által igazolva kristályosodik ki ez 

az érték, a diáktársakkal és a tanárokkal együtt töltött négy év örök közösségé formáló ereje. 

Ezért csak hálát érzek, és féltést, hogy mindig így maradhasson, és az utánunk jövők is része-

sülhessenek ebből a csodából.”  

Koncz Teréz 

filmrendező 

 

„Bármikor ott járok, mindig elönt a nosztalgikus hangulat, a tablómon pedig mosolygok. 

Gyermekem pályaválasztásakor fel sem merült másik gimnázium, így immár ő is zrínyis diák 

lett. A centenáriumot megélni pedig felemelő érzés!” 

Inzsöl János 

kormánytisztviselő 

 

„…Köszönöm, hogy részese lehettem, részese vagyok. Mert ami vagyok, abban a Zrínyinek 

vitathatatlan szerepe van.Üzenem, hogy ez most száz: években, százalékban, mindenhogy. És 

üzenem az újabb nemzedékeknek: minden percét éljétek meg annak, amit a ZIG adhat, mert egy 

percre sem fogjátok majd felejteni...” 

Dr. Lutter Imre 

előadóművész 

a Magyar Versmondó Szövetség elnöke 
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Életutak 
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Pintér Miklós 

 

 

A jubileumi év fővédnöke, iskolánk címzetes igazgatója Pintér Miklós igazgató úr, aki 1991-

2008-ig vezette az iskolát. Nevéhez fűződnek olyan pedagógiai és módszertani újítások, mint a 

nulladik évfolyam, a nyelvi előkészítő és az Arany János Tehetséggondozó Program. A peda-

gógia innovációhoz is minden feltételt megteremtett:  

Végbement az iskola rekonstrukciója, felépült az új konyha-étterem, a belvárosi kollégium. 

2008-ban pedig a Tiszavasvári úti tehetséggondozó kollégiumban találtak otthonra a vidéki ta-

nulók.  

Igazgató Úr így köszöntötte a jubiláló közösséget a zászlóátadás után: 

 

Tisztelt Ünneplő Közönség, Kedves Mindnyájan! 

Keresem a zászlót! Keresem azért, mert természetesen sokakkal együtt én is végiggondoltam, 

hogyha e zászló meg az elődei mesélni tudnának, mit mondanának el az elmúlt száz esztendő-

ről.  

Az indulás sem volt könnyű, 1917. Ahhoz, hogy ez a gimnázium létrejöhessen, ahhoz bátor-

ság és előrelátás kellett. Vállalni egy olyan döntést a világháború harmadik évében, amikor még 

korántsem látszott az, hogy mi lesz a vége. Nem fogok történelemórát tartani, mert nem az én 

tisztem. De történelem szakos kollégák és történészek a megmondhatói annak, hogy a gimná-

zium története java részének milyen válságok, háborús gyötrelmek, a nemzet létét alapjaiban 

befolyásoló történelmi időszakok adták azt a keretet, amelyben végül is negyedszázaddal 

ezelőttig eljutottunk oda, hogy testvérekre találtunk Európában. Iskolai képviselőik, ahogy azt 

az előttem szóló említette, hál’ istennek most is jelen vannak. Magam is tisztelettel köszöntöm 

őket!  

Ha végignézzük a történelmi időszak befejező szakaszát, és eljutunk addig, hogy most már 

érdemlegesen visszatekintünk, akkor természetesen azt kell megnéznünk, hogy e sok-sok vihar 

és későbbi nyugalom közepette mi volt az, ami a gimnáziumot megtartotta száz éven keresztül. 

Én úgy gondolom, az első és legfontosabb az, hogy mindig értéket hordozott, értéket képviselt 

és értéket adott át.  

Úgy gondolom, ehhez szervesen hozzátartozik, hogy itt, ebben a megyében, ebben a régióban 

mindig is kiemelt fontossággal kezelte a tehetséggondozást, és az esélyek biztosítását a felnö-

vekvő nemzedékek számára. Rendkívül fontos dolog!  

Óriási szerencséje volt ennek a gimnáziumnak, hogy mindig kiemelkedő tanárgenerációk 

váltották egymást. Ahogy itt végignézek a jelenlévőkön és azokon is, akik most éppen nem 

tudnak jelen lenni, hadd tegyem hozzá, hogy mindig igazán tehetséges diákgenerációk ugyan-

csak részesei voltak ennek a gimnáziumnak. És öröm az, hogy ebben a tehetséggondozó, fel-

zárkóztató munkában azok a társak is itt vannak, akikkel együtt ez a gimnázium részese volt az 

elmúlt tizenhét esztendőnek. Sokat beszélni nem szabad, de kicsit személyesre fordítva a szót, 

személyes sorsom ajándékának tekintem, hogy ennek a száz esztendőnek magam is részese 

lehettem.  

Így most újabb száz évre gondolva, ami már a XXII. századba fogja átvinni ezt a gimnáziu-

mot, mit is kívánhatnék?  
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Kívánom azt, hogy azt láthassa az elkövetkező generációk sora, hogy ennek a gimnáziumnak 

a sorsát sohasem a márquezi száz év magány jellemezte, és remélhetően fogja jellemezni, hogy 

mindig megtalálja azt a társadalmi közeget, amely támogató módon fordult, és remélhetően fog 

fordulni ehhez a gimnáziumhoz. 

Kívánom azt, hogy kanyarok nélkül, egyenesen és mindig értéket közvetítve, nyugodtan és 

konfliktusmentesen vigye végig a következő száz esztendőt.  

Irány 2117! 

 

Köszönöm a figyelmet! 

 

 

Fotó: Szarka Lajos 

https://www.nyiregyhaza.hu/unnepseg-a-zrinyi-gimiben-foto-szarka-lajos-2017-10-26 
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Interjú Dr. Szabó Antalné tanárnővel 

 

 

Dr. Szabó Antalné Mártika néni évtize-

deken keresztül a Zrínyi mindennapjainak és 

sportéletének meghatározó alakja volt. 

Nyugdíjba vonulása apropóján ültem le vele 

beszélgetni sportról, tanári pályafutásáról 

és jövőbeli terveiről.   

Mikor és hogyan tetszett kapcsolatba ke-

rülni a szertornával? Miért pont ez a sport? 

5 éves voltam, amikor a régi Zrínyiben szer-

tornát kezdtek tanítani. Nagyon mozgékony 

gyerek voltam, ezért úgy döntöttek a szü-

leim, hogy beiratnak. Aztán, ahogy megalakult Nyíregyházán a központi sportiskola, ott foly-

tattam. 

Mik a legemlékezetesebb pillanatok ezzel kapcsolatban? Volt bármilyen negatív élmény? 

Nagyon sok szép emlékem van. Rengeteg versenyre jártunk nemcsak Magyarországon, hanem 

Romániában, illetve a mostani Ukrajna területén is tartottak nemzetközi versenyeket. Ahogy 

azt minden tornász tudja, van negatív élmény. Amikor leesik a gerendáról, a szekrényugrásnál 

beüti a lábát, a kezét vagy nekiesik a szekrénynek. Ez mind megvan a tornászok életében, de 

amikor már egy kicsit jobban tud mindent az ember, és nagyon sokat gyakorol, akkor már csak 

a pozitív élmények jönnek. 

Mi volt tanárnő kedvenc szere, illetve melyik volt a „mumus”? Miért? 

Nem is tudom, talán egyedül a korlátot nem szerettem. Az mindig lehúzta a kezemről a bőrt, 

lila foltokat szereztünk a nagy Kelep-forgásnál, de csinálni kellett azt is. Szerettem a talajt, a 

gerendát és a szekrényugrást is. Szekrényen kézen átfordulásig jutottunk el, talajon szaltó,  

előre-hátra bógni, gerendán fejenállás-kézenállás-bukfenc. Amikor már nagyobbak voltunk, ak-

kor hátra szaltóval ugrottunk le. Tehát ez a három szer volt, ami nagyon tetszett. 

A családból továbbvitte valaki a „tornász vérvonalat”? 

A nagyobbik lányom gimnazista koráig tornázott, az itteni zrínyis csapatnak is tagja volt. A 

kisebbik lányom is próbálkozott, de miután a szekrénynek úgy nekiugrott, hogy az darabjaira 

esett, közölte, hogy ő marad a kézilabdánál. 

Milyen volt az igazgató lányaként ide járni? 

Nem sokan tudják, de tényleg édesapám volt az igazgató 1957-től. 1962-ben költöztünk ebbe 

az épületbe. Akkor a mostani büfé és a mellette lévő terem helyén volt a szolgálati lakásunk. 

Nem volt könnyű, mert idekerülve csak annyit kért tőlünk, hogy ne hozzunk szégyent a fejére. 

Így nagyon keményen tanultunk. Ennek ellenére volt, hogy nem úgy sikerültek a dolgok, ahogy 

kellett volna, ő ezekről mindig mindent tudott. Sokan gondolják, hogy így könnyebb lehetett, 

mert járt nekünk a jó jegy, de sokszor talán még keményebben meg kellett érte dolgoznunk. 
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Ráadásul édesanyám volt az orosztanár, így ha valamit nem tudtam, akkor miután hazajött, 

leültünk oroszozni. 

Miért tetszett a tanári illetve edzői pálya mellett dönteni? 

A szüleimen láttam, hogy ők milyen tanárok. Édesanyám végtelenül türelmes és nagyon jó tanár 

is volt. Több diákjával is eljutott az országos versenyekig. A bátyám is tanár lett.  

Úgy gondoltam, hogy bennem is megvan édesanyám türelme. Úgy döntöttem, én is ezt válasz-

tom. A biológiához vonzódtam, és a tornát a főiskolán is folytattam, így alakult ki ez a párosítás. 

Milyen érzés volt „volt zrínyisként” itt tanítani? 

Amikor idekerültem a Zrínyibe, nagyon nehéz volt végigjönni a folyosókon, és látni a régi tab-

lókat, mert édesapám akkor már nem élt. De idővel megszoktam. Úgy gondoltam, biztosan 

örülne annak, hogy én itt vagyok. Büszke voltam arra, hogy ott taníthatok, ahol a szüleim. 

Milyen érzés ennyi idő után, hogy reggelente nem kell átlépni a fotocellás ajtó küszöbét? 

Milyen emlékekkel tetszik nyugdíjba vonulni? 

Elég gyakran jövök azért még be az iskolába. Mindig bekukkantok a tornaterembe, hogy mit 

csinálnak az osztályok, bejárok a tanári szobába is. A rendezvényekre is sokszor meghívnak, 

főleg most a 100 éves évforduló kapcsán. Nehéz elválni, de már úgy éreztem, itt az ideje nyug-

díjba menni. 

Össze sem tudom számolni, hányszor hallottuk az edzéseken, hogy: „Ha nem sikerült, le van 

sajnálva, koncentrálj a következőre.” Honnan jött mindig ez a pozitivitás? 

Úgy nőttem fel, hogy azt láttam, hogy mindig előre kell nézni. A problémákra a megoldást kell 

keresni. Azt gondolom, így érdemes élni, mert ha a negatív dolgokat szívom magamba, én is 

azt adom tovább. Erre fognak emlékezni az emberek, mint ahogy ti is emlékeztek, hogy ha 

leestél a szerről, semmi baj! Én is leestem annak idején, vissza kell mászni és folytatni. Én azt 

hiszem, így sokkal könnyebb az élet, és a másokhoz való viszony is megváltozik ezáltal. 

Most, hogy vége Tanárnő aktív tanári pályájának, mi a következő dolog, amire koncentrálni 

tetszik? 

Van két unokám, Bogi és Zsombi. Ők az elsők! Ha valamilyen segítségre van szükségük, akkor 

megyünk. A 91 éves édesanyámmal is nagyon sokat kell foglalkoznunk. Egyelőre ez van. Mi 

lesz a következő, még nem tudom, majd meglátjuk. 

Tanárnő életében megmarad a torna valamilyen formában?  

Sajnos, mivel már nincs annyi csapat, mint régen, nem kell pontozóbírónak menni a verse-

nyekre. Az emlékeimben, a fényképekben, az oklevelekben és az elhozott jegyzőkönyvekben 

mindenképpen. Igaz, hogy most már otthon és egyedül, de tornázok. E nélkül nem is tudnék 

élni 

A spárgát meddig tetszik tervezni?  

Nem tudom, menne-e még. 

Köszönöm a beszélgetést! 

Szilágyi Sarolta 

12. D 



42 

Interjú Gazdig Józsefné tanárnővel 

 

Hogyan kezdte a pedagógusi pályafutását, és miért ezt a pályát 

választotta?  

1986-ban végeztem a mai Nyíregyházi Egyetem földrajz-könyv-

tár szakán. Pályafutásom alatt dolgoztam a Bessenyei György 

Középiskolai Kollégiumban, a Kölcsey Ferenc Gimnázium Kol-

légiumában, 2007-től a Zrínyi Ilona Gimnázium Kollégiumának 

nevelőtanára lettem. Eredetileg az volt a célom, hogy könyvtá-

rosként fogok tevékenykedni, az olvasás és a könyvtári légkör 

szeretete inspirált. Emlékeimben viszont mindig vissza-vissza-

tért a diákként megtapasztalt kollégiumi élet, amit nagyon ked-

veltem, ahol életre szóló barátságokat kötöttem, így amikor fel-

merült a lehetőség, hogy mindezt tanárként is megtapasztaljam, engedtem a kísértésnek. Pálya-

futásom egy szakaszában a kollégium könyvtárát is kezelhettem, így eredeti elképzelésem is 

megvalósulhatott. 

Mi volt a legkedvesebb emléke? 

Minden szempontból hosszú ez a pályán töltött 40 év. Nehéz egyetlen szép emléket kiemelni. 

Talán a felnőtté vált régi kollégistáim visszacsatolásaira emlékszem legszívesebben. Ha diák-

ként nem is minden esetben fogadták el szigorúnak tűnő nevelési elveimet- bár én ezt inkább 

következetességnek szeretem nevezni, nem szigornak-,utólag egyértelműen hálásak voltak érte. 

Sok pozitív visszajelzést kaptam, kapok. Örömmel tölt el, hogy néhány kedves diákommal a 

mai napig tartom a kapcsolatot, nyomon kísérem pályájuk, sorsuk alakulását. 

Milyen kapcsolata volt a kollégista diákokkal, hogyan tudott velük boldogulni? 

Nehéz erre egyértelmű választ adni. Azt biztosan mondhatom, hogy maximálisan törekedtem, 

hogy a kapcsolat minél jobb legyen. Az évek során rendkívül sok színes egyéniséggel találkoz-

tam, akiknek a bizalmát, az „elfogadást” változatos pedagógiai, nevelési módszerekkel próbál-

tam elérni. Ezeknek megvalósításában figyelembe vettem, mi szolgálja leginkább az egyén és 

a közösség céljait, távlati elképzeléseit. Szülőként és tanárként egyaránt vallom, hogy olykor 

kénytelenek vagyunk gyermekeink, diákjaink számára népszerűtlen döntéseket hozni, remélve 

azt, hogy felnőttként még hálásak lesznek ezért. 

Ha most lenne pályakezdő fiatal, ugyanezt a pályát választaná?  

A válaszom egyértelmű igen. Szerettem ezt a felnőttkor küszöbén álló korosztályt terelgetni, 

nevelgetni, értelmes beszélgetéseket, vitákat bonyolítani velük. Másrészt szerencsésnek mond-

hatom magam azért is, mert sok olyan kollégával hozott össze a sors, akikre felnézhettem, akik-

kel jó volt együtt dolgozni, és többeket közülük barátomnak mondhatok. 

Mihez kellett a legtöbb kitartás és erő a pályafutása alatt? 

Ennyi év alatt nem csak siker, hanem kudarc is éri az embert. Diákjaimnak a tanulás mellett 

olyan problémákkal is szembe kellett nézniük, melyeket egyedül nehezen tudtak kezelni, fel-

dolgozni: közösségbe való beilleszkedés, családi gondok (válás, anyagi nehézségek) szerelmi 

bánat stb.  
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A legtöbb erő ahhoz kellett, hogy ezeknek a fiataloknak tanácsaimmal hitet, önbizalmat adjak. 

Sajnos legnagyobb igyekezetem ellenére sem tudtam minden esetben segítséget nyújtani, ame-

lyet mindig kudarcként éltem meg. 

Várta már a nyugdíjas éveit? Mit tervez ezekben az években? 

Őszinte leszek! Igen. Egyrészt kicsit elfáradtam. Másrészt úgy érzem, a diákságnak is köny-

nyebb, egyszerűbb a lendületes, korban, gondolkodásmódban hozzájuk közelebb álló fiatal kol-

legákkal haladni kitűzött céljaik felé.  

Terveim? Pihenés, utazás “Carpe diem”, ahogy a népszerű mondás tartja. Csak minden görcs 

nélkül, lazán vidáman… mikor, ha még most sem, 60 felett…☺  

Rabatin Hanna 

10. D 

 

 
2018. február 4-én töltötte utolsó éjszakai ügyeletét a kollégiumban kedves kolléganőnk, 

Gazdig Józsefné. Az iskolavezetés egy villásreggelivel köszönt el tőle. 
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Interjú Bartha Dénes tanár úrral 

 

 

Milyen volt Tanár Úr diákként? 

Egy nagyon kis faluból, Olcsváról kerültem a Zrínyi Ilona Gimnáziumba. Úgy, hogy megnyer-

tem az úttörő olimpiát. A kiút az volt, hogy egy komoly egyesületben folytassam a pályafutá-

somat. Súlylökésben voltam magyar bajnok. Szüleim pedagógusok voltak, ismerték a gimná-

zium igazgatóját és a megyei sporthivatal is támogatta, hogy Nyíregyházán folytassam tanul-

mányaim. Itt jött szóba a nyíregyházi középiskola. Persze az olimpia megnyerése után lehető-

séget kaptam arra, hogy Budapesten tanuljak, de Nyíregyházát választottam, és ezek után nem 

is volt kérdés, hogy melyik iskolába jöjjek.  

1968-ban kerültem a suliba, és elsősorban atletizáltam, másodsorban kézilabdáztam. Atlétiká-

ban folyamatosan serdülő, ifjúsági válogatott voltam. Abban az időben bejártam egész Európát. 

Nehezek voltak a diákéveim, mert nem volt magántanulói státusz. Bekerültem a NYVSC atlétikai 

szakosztályába, és rögtön egy kollégiumban találtam magam. Nyolcvanan voltunk egy szobában. 

Tehát azt nem lehetett megoldani, hogy napi két edzés mellett, tanulás is legyen egy ilyen nagy 

kollégiumban. Aztán albérletbe kerültem és heti 8-10 edzéssel atletizáltam és kézilabdáztam.  

A gimnáziumi évek alatt nagy kihívás volt, hogy tanulmányaimban is megfeleljek, és a sport-

ban is teljesíteni tudjak. Az iskola vezetése abban az időben is minden segítséget megadott. 

Különösen sokat köszönhetek az intézmény igazgatójának, Jósvai Lászlónak, aki mindenben 

mellettem állt és támogatott. Egész pályafutásomat végig kísérte. A gimnázium ideje alatt szám-

talan európai versenyen is részt vettem. Nagyon pici híja volt, hogy nem jutottam ki Kubába, 

az ifjúsági reménységek tornájára, de magyar csúcstartóként, diszkoszvetésben és súlylökésben 

is az élvonalban szerepeltem. 

Van-e valamilyen érdekes története Tanár Úrnak az iskolai éveiből? 

Nagyon sok érdekesség volt, de azt emelném ki, hogy igazából nem voltam dobó alkat. A ma-

gyar középiskolás bajnokság a népstadionban volt. Vonultak a dobó atléták, én is vonultam 

velük, kísértem ki a felvonulókat, köztük gyalogoltam, és rám szóltak: „Fiam, neked is kellene 

már valamit tenned, hozzál ki egy mérőszalagot és egy táblát, amivel mérjük az eredményt”. 

Erre azt válaszoltam: „Én versenyző vagyok.” Akkor voltam 82 kg és 183 cm. Elvesztem köz-

tük, ezen jót nevettek a versenybírok. Megdöbbentek, hogy 16,20 m-rel, magyar csúccsal meg-

nyertem azt a diákolimpiát. 

Mi inspirálta, hogy tanár legyen? 

Az apukám iskolaigazgató, az anyukám általános iskolai tanár volt. A pedagógus pálya felé 

sodródtam végig. Tetszett is a tanári pálya, úgy éreztem, hogy van hozzá érzékem. A nyíregy-

házi főiskola nem volt messze a lakhelyemtől, valamint a sportolást is tovább tudtam folytatni, 

ezért esett rá a választásom. Akkor döntöttem el, hogy tanári pályára megyek, amikor a szüleim 

is mellém álltak, és a döntésemet támogatták.  
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Ha visszapillant az elmúlt negyven évre, mely pillanatokra büszke? Mik voltak a legnagyobb 

sikerei? 

Diákéveimben a legnagyobb siker az ifi junior válogatottság, majd kipróbáltam a tízpróbát. Itt 

nyolc számból is válogatott voltam. Annak ellenére, hogy diákkoromban nem jó sportágat vá-

lasztottam, elértem azokat a célokat, amiket középiskolásként el tudtam érni. 

Kézilabdával, úgy emlékszem, két országos döntőben vettem részt Kovács József vezényle-

tével. Balszélsőt és irányítót játszottam. Védekezésben zavaró szerepet töltöttem be. Tehát ott 

is elértem azt, amit szerettem volna. Különösen vonzódtam a kézilabdához, a labdajátékokhoz. 

Később rá kellett jönnöm arra, hogy ezzel az alkattal és magasággal már nem tudok atlétikában 

válogatott szintű teljesítményt nyújtani. Akkor NB3-ban és NB2-ben fociztam egy ideig.  

 

A labdarúgás révén Nyírbátorba kerültem. Térdszalagszakadást szenvedtem, amikor a FTC 

bemutató mérkőzése volt. Ott visszamondták az állást. Akkor keresett meg Jósvai igazgató úr, 

hogy jöjjek vissza a Zrínyibe, mert atlétikával és kézilabdával kellene foglalkoznom. Nagyon 

örültem ennek a meghívásnak, így visszatértem az iskolába. Zömében csak kézilabdával fog-

lalkoztam. Egy országos döntő második helyezett csapatot vettem át. Karmanóczki tanár úr 

Győrben második lett velük. Onnantól kezdve két korosztállyal foglalkoztam.  

Ez idő alatt negyvenkét országos döntőbe jutottunk el. Középiskolás világbajnokságon vet-

tünk rész. Tizenötször nyertünk magyar bajnokságot. Sorra neveltem ki a válogatott játékosokat 

a különböző korosztályokból. 

Később NB1-es edző lettem. NB1-es edzőként majdnem 20 évet dolgoztam Nyíregyházán. 

Eredményeim láttán meghívtak a válogatotthoz. Legnagyobb sikeremnek a Portugáliában elért 

Ifjúsági Európa Bajnokság aranyérmét tekintem. Majd ugyanezzel a korosztállyal lettem junior 

világbajnokságon 3., Európa Bajnokságon 5. helyezett. Legutóbb az olimpián 7. helyezést ér-

tünk el.  

Több alkalommal voltam a serdülő csapat vezetőedzője. Itt a legnagyobb sikernek az olimpiai 

reménységek tornáján aratott győzelmet tartom. Számtalan válogatott viadalon szerepeltünk. 

14 évet dolgoztam a különböző korosztályos válogatottaknál is.  



46 

Közben a Zrínyi Ilona Gimnáziumban maradtam. Kétszer lett volna váltási lehetőségem. Át-

mehettem volna az egyetemre dolgozni. De itt mindig olyan jó korosztályok és csapatok álltak 

rendelkezésemre, hogy sajnáltam volna itt hagyni. Nem is bántam meg. Nagyon sok kitüntetést 

kaptam. Legutóbb a miniszteri kitüntetésben részesültem, ami azt mutatja, hogy eredményesen 

dolgoztam. Ezzel elismerték azt a munkát, amit az utánpótlás nevelésbe, az oktatásba fektettem.  

Oktatás terén pedig nagyon hamar megyei szakfelügyelő lettem. Megyei szakfelügyelőség 

után következett a megyei szaktanácsadói, majd szakértői poszt. Részt vettem a tanárok minő-

sítésében, és a városban is mindig elismerték a munkámat. Tavaly a megyei közgyűlés tüntetett 

ki, azelőtt pedig a városi önkormányzattól kaptam elismerő kitüntetést a hatvanadik születés-

napomra. 

Most, hogy nyugdíjba ment Tanár Úr, hiányzik-e a napi munka? 

Hiányzik, de úgy osztottam be az életemet, hogy az 

egyetemen vannak óráim. A testnevelési tanszéken 

kézilabdát oktatok. Ezen kívül a Zrínyi Ilona Gim-

náziumba visszajárok a kézilabdásoknak edzést tar-

tani. Van egy kiscsoportom is, akik szivacskézilab-

dával foglalkoznak. Az egykori pedagógiai intézet 

felkérésére többször kapok megbízást mérések le-

vezetésére. Ezáltal járom a megyét, új emberekkel 

ismerkedem meg. 

Mivel tölti a napjait? 

Többségében utazással. Nagyon sokszor minden napra van teendőm. Elsősorban vidéken és itt, 

Nyíregyházán. Nagyon sokat foglalkozom kertészkedéssel. Hatalmas nagy kertem van. Elhatá-

roztam, hogy rendben fogom tartani. Végre van egy kis időm arra, hogy a kedvteléseimmel 

foglalkozzam. 

Mi a terve a továbbiakban? 

Továbbra is részt akarok venni az utánpótlás programjának szervezésében, az utánpótlás bázis 

kialakításában. Szeretnék még edzősködni az utánpótlásban. Felnőtt csapatot már nem vállalok. 

A magyar kézilabdasportban amilyen feladatra felkérnek, annak igyekszem eleget tenni. 

Nagy Dorella – Turán Mátyás 

11. C  

 

 

 

 

Bartha Dénes tanár úr május 4-én a Magyar Sport Napja 

alkalmából a Magyar Tudományos Akadémián vehette át a 

magas állami kitüntetést, a Kerezsi Endre-díjat: a testnevelés 

és a sport iskolai népszerűsítésében, az ifjúság testedzésének 

és a diáksportnak a szervezésében, fejlesztésében kifejtett ki-

emelkedő tevékenysége elismeréseként. 
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Harsányi Gergely: A sport volt a jutalom!  

(részlet Dr. Szabolcsi Ákos interjújából) 

Bartha Dénes tanár úr egyik legsikeresebb tanítványának emlékei. 

 

Nyolcadikosként, 14 éves koromban ugyan édes-

apám – aki egyébként maga is kézilabdázott, sőt, 

edzősködött is – megengedte, hogy néhány edzés 

erejéig részt vegyek az akkori „Kilences Iskola” – 

ma már Arany János Gimnázium – Rácz Sanyi bá-

csi által vezetett kézilabda csapatának gyakorlásain, 

de az tényleg csak néhány alkalom volt.  

Nem véletlenül fogalmaztam úgy, hogy „megen-

gedte”, hiszen nálunk mindig a tanulás volt az első, 

és a sport volt a jutalom.   

Pontosan a tanulással, és nem a sportolással kapcsolatos ambícióim miatt kerültem a Zrínyi 

Ilona Gimnáziumba, hiszen a Zrínyi az oktatás terén nagyon erős iskolának számított.  

Hogyan lettem mégis kézilabdázó?  

Nyilván nagyon sok minden kell ahhoz, hogy valaki „kikössön egy sport mellett”. Mindenek-

előtt kell maga a lehetőség, hogy kipróbálhasd, és komoly szinten űzhesd az adott sportágat.  

Nos, a Zrínyi Gimnáziumban ez a lehetőség adott volt, hiszen Marosi Zita tanárnő, és az 

iskola országos szinten ismert, akkor – emlékeim szerint – már több mint húsz országos diák-

olimpia döntőt megjárt kézilabda csapatának edzője, Bartha Dénes bevezettek engem a játék 

rejtelmeibe, és segítettek kitanulni a jobbszélső, illetve a jobb átlövő posztot (igen, valóban, 

ekkoriban még gyakran játszottam „jobb kettesben” is).  

Az ő kezeik alatt kezdtem el tehát komolyabban ismerkedni a sportág fortélyaival. 

15 éves voltam ekkor.  

Hogy mi vonzott a kézilabdában? 

Mindenekelőtt a labda, hiszen bármilyen sportágat űztem is gyerekként, a szívem mindig a lab-

dáé volt.  

A másik vonzerejét az adta, hogy csapatsport, és míg egy egyéni sportágban csak magadra 

hagyatkozhatsz, addig a kézilabda pályán a csapattársaidra mindig számíthatsz, tudnak segíteni, 

legyen szó akár a ráhangolódásról, a motivációról, akár az eredményességről.  

Viszont az úszásban például hiába nyomsz le milliónyi hosszt a medencében az edzések során, 

ha a versenyen az az ötven, száz, esetleg pár száz méter nem úgy sikerül, ahogy szeretted volna, 

akkor hiába tetted bele korábban szívedet-lelkedet a felkészülésbe, mégsem kapod meg a várt 

eredményt, mert az adott napon éppen kevésnek bizonyulsz. A kézilabdában viszont mindig ott 

vannak körülötted a társaid, akikkel kölcsönösen támogatjátok, átlendítitek a holtponton egymást.  

Sokat számított továbbá, hogy a különféle sportágakban elvégzett munka felkészített arra, 

ami a kézilabda pályán várt rám, hiszen az egyik sportággal a gyorsaságomat, az állóképessé-

gemet fejlesztettem, a másik révén az ugrásokat tanultam meg, a harmadik a labdaérzékemet 

csiszolta, csapatjátékra nevelt, és így tovább.  
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Ezen kívül, mint említettem, jó edzőim voltak, akiktől megkaptam a szükséges játéklehető-

séget is, így folyamatosan tudtam fejlődni, jöttek a sikerélmények, alig két év után, 17 évesen 

bekerültem az ifi válogatottba, és mindezek hatására beláttam, hogy érdemes ezt a sportágat 

űzni. 

 

Íme, egy vidám kép megidézett középiskolás 

korszakomból: mögöttem nevelőedzőm, a korosz-

tályos válogatottaknál is sikeresen dolgozó Bartha 

Dénes, két oldalamon pedig velem együtt kézilab-

dázó fiai: Dénes és István.  

 

 

 

 

Ezen a képen pedig már a megyenap alkalmából 

kapott kitüntetéseinkhez gratulálunk egymásnak 

„Dénes Tanár Úrral”. Jókedvünk változatlan, bár a 

két kép között azért eltelt húsz év… 

 

Nyíregyházán akkoriban egyébként nem csak a 

Zrínyi Gimnáziumban vett körül nagyszerű kézi-

labdás közeg, hiszen a városunk csapata is megha-

tározó tagja volt az NB I-nek.   

A ’90-es évek végén a nyíregyházi kézilabda csapatban olyan kiváló játékosok szerepeltek, 

mint például Habuczki Tamás, Bécsi János, Medve Róbert, illetve a két kubai klasszis, Vladimir 

Hernandez és Julio Fis.  

Ajánlom, hogy akik szeretnék felidézni, milyen hangulat vette körül a nyíregyházi kézilab-

dázást akkoriban, feltétlenül tekintsenek bele ebbe a videóba:  

https://www.youtube.com/watch?v=xmq4gaWeVvQ  

Óriási élmény volt megtapasztalni azt a fantasztikus légkört, ami az akkori Bujtosi Szabad-

időcsarnokban uralkodott, hiszen szinte minden mérkőzés teltház – vagyis 2.000–2.500 ember 

– előtt zajlott, ez pedig egy elképesztően nagy lökést adott mindazoknak, akik ott sportolhattak, 

köztük nekem is.  

Hatalmas megtiszteltetés volt számomra, hogy már 17 évesen bekerülhettem ennek a kiváló 

csapatnak a keretébe, játéklehetőséghez jutottam, sőt, első NB I-es gólomat is megszerezhettem 

csapattársam, a későbbi gólkirály, Mohácsi Árpád révén, aki átengedett nekem egy hétméterest, 

hogy áteshessek a tűzkeresztségen, ráadásul hazai környezetben, családom, barátaim előtt.  

Így visszagondolva, valóban elég sok minden kellett ahhoz, hogy végül a kézilabda mellett 

kössek ki, és már fiatalon sikeres lehessek, de úgy érzem, a Jóisten is fogta a kezem.   

Nagyon tartalmasan és sikeresen teltek tehát középiskolás éveim a sport terén is, de mint 

mondtam, számomra mindig a tanulás és az iskola volt az első, ezért úgy döntöttem, hogy az 

érettségi után – még ha nehéz szívvel is – elhagyom szülővárosomat, Nyíregyházát, és Buda-

pestre költözök, hogy a Corvinus Egyetemen tanulhassak közgazdaságtant.  

https://www.youtube.com/watch?v=xmq4gaWeVvQ
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Ez a változás új lehetőséget teremtett számomra a sportban is, hiszen a szintén NB I-es Elekt-

romos edzője, Kovács Mihály, aki az ifjúsági válogatott szakvezetőjeként már ismert engem, 

meghívott, hogy az egyetem nappali tagozatán folytatott tanulmányaim mellett szerepeljek a 

csapatában.  

Mindig is tervben volt egyébként számomra, hogy a diploma megszerzése után visszatérek, és 

ismét nyíregyházi színekben folytatom a kézilabdát, a klub azonban pár év múlva gyengélkedni 

kezdett, és a csapat kiesett az első osztályból, így ez az álmom sajnos sosem teljesülhetett be.  

Valóra vált azonban egy másik álmom, méghozzá először 2004-ben, amikor is bekerültem a 

magyar válogatott athéni olimpiára utazó keretébe. 

Önmagában azt is óriási dologként éltem meg, hogy kikerülhettem a játékokra (melyre 12 

évvel azelőtt jutott ki utoljára magyar csapat), magamra ölthettem a címeres mezt, és küzdhet-

tem a hazámért, az pedig, hogy mindkét olimpiáról pontszerző, negyedik helyezettként térhet-

tünk haza, ennyi év távlatából is hatalmas büszkeséggel tölt el.  

 

 
 

Persze a történethez az is hozzátartozik, hogy Athénban két góllal maradtunk alul a bronz 

meccsen, míg Londonban szoros meccsen, egy gólos vereséggel estünk el a döntőbe jutástól, 

de ez benne van a sportban, ezért ezektől függetlenül a két olimpiai negyedik helyezést – csa-

pattársaimhoz hasonlóan – egyértelműen sikerként könyvelem el. 
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Ha relációjelet kellene tennem a két olimpiám közzé, 

akkor azt mondanám, hogy Athén különleges érzéseket 

adott számomra, hiszen 23 évesen lehettem kint, először 

élhettem át az olimpia élményét, viszont ott még nem 

tudtam igazán oroszlánrészt vállalni a csapat eredmé-

nyeiből, ráadásul meg is sérültem, nem játszhattam min-

den mérkőzésen.  

Ezzel szemben a londoni szereplés során már a csapat 

meghatározó embere voltam, gólokkal tudtam segíteni a csapatot, valamint a keret tagjai közül 

az egyik legtöbb játékpercet töltöttem a pályán. Mindezek miatt a londoni sikert sokkal inkább 

a magaménak érzem, mint az athéni szereplést, még akkor is, ha egyébként mindkétszer negye-

dik helyen zártunk.  

Nem mellékesen ehhez az olimpiához köthető pályafutásom talán két legemlékezetesebb 

mérkőzése is (a svédek elleni 2009-es VB-n aratott, hatodik helyezést érő győzelem mellett).  

Az egyiket még az olimpiai selejtezőtorna során vívtuk Macedónia ellen Göteborgban, és 

egy végletekig kiélezett csatában, a végjáték során, döntő pillanatban sikerült csereként beállva, 

emberhátrányban, éles szögből betalálnom, mely – Mikler Roli szenzációs védése mellett – 

nagyon kellett ahhoz, hogy végül kiharcoljuk a londoni részvétel jogát.  

https://www.youtube.com/watch?v=IIEdI6907js 

 

A másik emlékezetes mérkőzést már az olimpián játszottuk a legjobb négy közé jutásért az 

előző, pekingi olimpia ezüstérmese, Izland válogatottja ellen.  

Biztos sokan emlékeznek rá, hiszen a végletekig kiélezett, drámai izgalmakat hozó meccs 

volt, hatalmas örömünneppel a végén. A mérkőzés jelentős részében mi vezettünk, a végjáték-

ban mégis az izlandiaknak volt meccslabdájuk, egy gólos vezetésüknél ugyanis, 13 másodperc-

cel a vége előtt büntetőhöz jutottak, melyet Fazekas Nándi hihetetlen bravúrral kivédett, a kont-

rából pedig Lékai Máté egyenlített. Így kétszeri hosszabbítás következett, melyet végül egy 

góllal sikerült megnyernünk. Azon a meccsen 5 góllal tudtam hozzájárulni a csapat sikeréhez.  

https://www.youtube.com/watch?v=LxYPuZKAes8 

 

Bevallom, több alkalommal is megkeresett pél-

dául a Pick Szeged, szerették volna, ha náluk foly-

tatom a pályafutásomat, amely hatalmas megtisz-

teltetés volt számomra, hiszen mégis csak Magyar-

ország és Európa egyik elit klubjáról beszélünk. 

Viszont az ember jó néhány körülményt mérlegel 

egy 

ilyen 

döntés 

során, és számomra különösen fontos volt, hogy a 

lehető legtöbb játékpercet tudjam a pályán tölteni, 

hiszen ha a klubomban nem jutott volna nekem fo-

lyamatosan meghatározó szerep, akkor az a váloga-

tottbeli szereplésemre is hátrányosan hatott volna.  

https://www.youtube.com/watch?v=IIEdI6907js
https://www.youtube.com/watch?v=LxYPuZKAes8
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Tatabányán hosszú távon megtaláltam a számításaimat, hiszen amellett, hogy szép sikereket 

értünk el, stabilan ott tudtunk lenni a két legmeghatározóbb magyar sztárklub mögött, remek 

közösség tagja lehettem, és nemcsak én, de a családom is otthonra lelhetett itt, hiszen a gyer-

mekeim már Tatabányára születtek.  

Azt hiszem, közelmúltbeli búcsúztatásom képei is arról árulkodnak, hogy befogadtak az itteni 

emberek, sportolók, sportbarátok. 

A tanulással egyébként a Corvinus elvégzése után sem hagytam fel, így az iskola szinte vé-

gigkísérte játékos pályafutásomat: a Pázmány Péter Katolikus Egyetemen jogi szakokleveles 

sportszakember képesítést szereztem, elvégeztem egy 

közoktatásvezetői képzést.  

Jelenleg a szakedzői képesítésem megszerzésén, il-

letve a Pécsi Tudományegyetem orvosi karán a dok-

tori disszertációm elkészítésén dolgozom, amelyhez 

igyekszem segítségül hívni sportpályafutásom tapasz-

talatait is, hiszen az iskolában szerzett tudás is nagyon 

fontos, de hiszem, hogy a legfőbb tanítást mindig az 

élettől kapjuk.  

Mert higgyétek el nekem, új dolgokat tanulni min-

dig, minden életszakaszunkban nagyon fontos! 

 

A sport „csak” jutalom! 

Harsányi Gergely 

válogatott kézilabdázó 

Dr. Szabolcsi Ákos 

A képek forrása:  

MTI fotó: Kovács Anikó 

Reuters 

http://vikiavilagban.blogspot.hu/2013/06/harsanyi-gergely-egy-igazan-sportos-elme.html  

http://www.origo.hu/sport/csapat/20180104-kezilabda-ferfi-europa-bajnoksag-harsanyi-

gergely-interju.html   

http://new.borsonline.hu/sport/visszavonul-a-magyar-kezilabdazas-legendaja/152232  

https://www.m4sport.hu/kezilabda/cikk/2018/05/07/harsanyi-gergely-vegig-az-almaimban-

eltem  

 

 

A teljes interjú az alábbi linken olvasható: 

http://jatekoskijaro.blog.hu/2018/05/22/harsanyi_gergely_a_sport_volt_a_jutalom  

http://vikiavilagban.blogspot.hu/2013/06/harsanyi-gergely-egy-igazan-sportos-elme.html
http://www.origo.hu/sport/csapat/20180104-kezilabda-ferfi-europa-bajnoksag-harsanyi-gergely-interju.html
http://www.origo.hu/sport/csapat/20180104-kezilabda-ferfi-europa-bajnoksag-harsanyi-gergely-interju.html
http://new.borsonline.hu/sport/visszavonul-a-magyar-kezilabdazas-legendaja/152232
https://www.m4sport.hu/kezilabda/cikk/2018/05/07/harsanyi-gergely-vegig-az-almaimban-eltem
https://www.m4sport.hu/kezilabda/cikk/2018/05/07/harsanyi-gergely-vegig-az-almaimban-eltem
http://jatekoskijaro.blog.hu/2018/05/22/harsanyi_gergely_a_sport_volt_a_jutalom
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Garai Miklós 

 

 

Gimnáziumunkban évekre visszanyúló hagyománya van a Kutatók éjszakája elnevezésű ren-

dezvénynek. (A magas színvonalú rendezvény az idei évben sem maradhatott el.) A program 

egyik „motorjával” Garai Miklós tanár úrral beszélgettünk.  

Garai Miklós tanár úr évtizedek óta dolgozik tanárként, de milyen emlékei vannak élete első 

nyolc iskolai évéről? 

1962 és 1970 között jártam a Nyíregyházi 6. számú Állami Általános Iskolába, mely az egy-

kori Angolkisasszonyok iskolájának helyén volt a Széchenyi utcán átellenben a mai Zrínyi 

Gimnáziummal. Ma a Ridens oktatási intézményének a patakparton álló zöld színű eklektikus 

épülete. Első osztályos kisdiákként Ilike néni (Juhász Lajosné) osztályába kerültem – ami meg-

határozó volt. Ilike néni szeretve tanított bennünket. Ma is csodálom, hogyan tudott mindannyi-

unkkal személy szerint olyan türelemmel és szeretettel foglalkozni, miközben a „j” betű fecske-

farkjaiként leírt ákombákomjainkat korrigálta az írás órán, vagy a számtan órán vétett hibáinkat 

javítgatta. Ha látta nebulói fáradtságát az órákon, akkor valamilyen szép mesét mondott, vagy 

egy szép népdalt tanított meg nekünk, s ezután folytattuk a munkát.  

Másik tanító nénink harmadik és negyedik osztályban Jávor Júlia volt. Ő a tananyag megta-

nításán túl a kreativitásunkat fejlesztette. Bábokat készítettünk, előadásokat tartottunk egymás-

nak. Negyedikben egy színdarabot tanultunk meg és adtunk elő a szülőknek és az egész iskolá-

nak. Ma is emlékszem a díszletek készítésének hajrájára, a próbákra, a jelmezes főpróbára és 

az előadásra.  

Ugyancsak ekkortájt kezdtünk el járni a városi Úttörőház által indított tucatnál is több szak-

köre közül valamelyikre. Én rádióépítő szakkörre jártam, és ekkor készítettem el első rádiómat. 

Felső tagozatos tanáraim közül szeretettel emlékszem Vasas Józsefné Ica néni magyar és törté-

nelem óráira, ahol a tananyagon túl sikerült megszerettetnie az irodalmat. Már alsósként is sokat 

olvastam, s ez felsősként tovább folytatódott. Általános iskolai éveim alatt történt meg az első 

űrrepülés Gagarinnal, az első holdra szállás Armstronggal és Aldrinnal. De 1968-ban ültette át 

az első emberi szívet Christiaan Barnard is. Mindezekről órákon át beszélgettünk és vitatkoz-

tunk azon osztály- és iskolatársakkal, akikből mára elismert orvosok, nemzetközileg jegyzett 

fizikusok lettek. Inspiráló évek voltak ezek számunkra. 

Ugyancsak erre a nyolc évre esett a rockzene aranykora, mely formálta egyéniségünket. Min-

denkinek megvolt a kedvenc hazai és külföldi együttese, melyet, ha tehette, órákig hallgatott a 

kevés bakelit lemezen, vagy előbb orsós, majd kazettás magnón. Meghallgattuk a külföldi ban-

dák legújabb felvételeit a Szabad Európa rádióból sugárzott Teenager party adásából, amelyet 

Cseke László készített. Természetesen e rádió adásának hallgatása az országban szigorúan tilos 

volt! És persze ott voltak az első diákszerelmek! Az első titkos randik, az első csókok, melyeket 

néha felidézett emlékként ma is lelkünk legtitkosabb zugában szeretettel őrzünk. 
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Az általános iskola után mi döntött a Zrínyi mellett? Milyen volt a diákélet a Zrínyiben a ’70-

es évek fordulóján? 

A Zrínyi Ilona Gimnázium mai épületét 1963-ban adták át. Úgy is fogalmazhatnék építésének 

utolsó két éve a szemünk előtt zajlott, melyet általános iskolásként az utca túloldaláról követ-

tünk. Tudatosult bennünk, hogy ide költözik a megye egyik legjobb gimnáziuma. Többen dön-

töttünk úgy, hogy ide jelentkezünk. A sikeres felvételi után belecsöppentünk a Zrínyi pezsgő 

diákéletébe. Évről évre szurkolhattunk a Krúdy-Zrínyi röplabda és kosárlabda mérkőzéseknek. 

Le-lejártunk a pincében kialakított próbaterembe, ahol a suli épp aktuális összetételű 

rockbandája tépte a húrokat. 

Eseményszámba ment újságunk a Diákhang havi megjelenése, melyet iskolatársaink igen 

színvonalasan írtak. Számomra érthetetlen, hogy miért nem törekednek a mai zrínyis diákok 

hasonló módon hallatni hangjukat. Lehetne például egy igen jó internetes újságja iskolánknak! 

Sajátos színfolt volt anno a tanulószoba intézménye. Az órák után az osztályok negyede to-

vábbra is maradt a suliban, s a tantermek egyikében tanult a másnapi órákra tanárok felügyelete 

mellett. Persze ez lehetőséget adott arra is, hogy itt a barátok „világmegváltó” gondolataikat 

kicseréljék, azokról késhegyig menő vitákat folytassanak. S természetesen jó helyszíne volt ez 

a diákszerelmek kialakulásának is. 

A hetvenes évek elejének meghatározója volt a Zrínyi diákszínpadja Margócsi Klára tanárnő 

és Kardos Tiborc diákíró és rendező vezetésével. Előadásaik közül a „Vásárban”, „A kisher-

ceg”, „A felszab a dúlás – felszabadulás” mindegyikén sokan vettünk részt nézőként. Mélyen 

megérintettek bennünket. A szereplőkkel együtt örültünk, amikor a Sárospataki diáknapokról 

többször is nívódíjjal tértek haza. De erről nálam sokkal autentikusabban tud beszélni Huszárné 

Kádár Ibolya igazgatónő, aki aktív résztvevője volt a Diákszínpadnak. 

Suli után mi zrínyisek vasváris és kölcseys diáktársainkkal az utca elején lévő Omnia kávé-

zóban egy-egy kávé vagy kóla esetleg sör mellett éltünk órákon át társadalmi életet. 

Egy későbbi tanár pályaválasztásában mindig közrejátszanak példát adó tanárszemélyiségek. 

Kik voltak ezek Garai tanár úr számára? 

Számomra példát adó tanárszemélyiségek: Juhász Lajosné – Ilike néni, Jávor Júlia – Júlia 

néni tanítónőim. Egy jó tanító néni sokkal fontosabb az ember életében, mint akár egy közép-

iskolai, vagy egyetemi tanár! Egy életre meghatározó a tevékenységük! Ki tudják alakítani a 

tudás iránti igényt a gyerekekben. El tudják érni, hogy a tanulás ne csak izzadságszagú munka, 

hanem a megszerzett tudás adta öröm legyen! S ez pedig a kiteljesedő, fejlődő személyiség 

része lesz. Köszönettel tartozom nekik ezért. Vasas Józsefné – Ica néni – magyar-történelem 

szakosként kiteljesítette a család által létrehozott hazaszeretetet. Az irodalom mellett a képző-

művészetek iránt is felkeltette érdeklődésünket. 

Iszály Katalin – Kati néni – általános iskolai kémiatanárként meghatározó volt későbbi pá-

lyaválasztásomban. Kísérleti alapokon nyugvó kémia tanításával indított el a pályán.  

Középiskolai tanáraim a Zrínyi nagy tanári generációjának tagjai voltak. Közülük Moldván 

Györgyné Marika nénitől a szakmai pontosságon túl a diákok iránti nagy türelmet, Román Ilona 

Ilus nénitől a pontosság iránti igényt, a szakmai alázatot tanulhattam meg szaktárgyaikon ke-

resztül. 
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Miért pont biológia és kémia? 

A biológia és a kémia robbanásszerű fejlődésének elindulása egybeesett általános és közép-

iskolai éveimmel.  

A genetika szárnyalása, a biokémia felfedezései, a sejtek elektronmikroszkópos vizsgálatai, 

a műanyag-kémiai felfedezések, az oszcilláló reakciók megismerése egyértelművé tették pálya-

választásomat. 

Az egyetemi évek milyen élményeket, szemléletváltozást hoztak Tanár úr életében? 

Az egyetemi évek egyrészt a maximális szaktárgyi követelményeket jelentették. Heti 32-36 

órán és laborgyakorlaton kellett részt vennünk. Ehhez jöttek még a felkészülések ezekre az 

órákra. A kevés szabadidőnkben hatalmas választék volt a különböző programokból. Rendsze-

resen jártam az Egyetemi filmklubba, ahol időnként olyan filmeket is láthattunk, melyek orszá-

gos terjesztésben nem voltak. 

Emlékezetesek maradtak a Zeneművészeti Főiskola tanárai és diákjai által adott koncertek és 

a Csokonai színház előadásai is. 

Egy jó és összetartó évfolyamunk volt. Gyakran tanultunk együtt. Ezek igen hatékonyak vol-

tak, s rámutattak a szakmai csoportok létrehozásának szükségességére. 

Garai tanár úr 37 éve biológia és kémia szakos tanár. Hogyan változott az iskola és a tanítás 

ezalatt az idő alatt? 

Igen, 37 éve tanítok biológiát és kémiát. Ez alatt az idő alatt lényegesen változott a tananyag. 

Pályám kezdetén inkább e két tantárgy leíró, klasszikus jellege dominált. Biológiából a leíró 

sejttan, szövettan és szervezettan volt meghatározó. A szaktudományok fejlődése folytán már 

középiskolában tanítjuk a biokémia, a genetika, a populációbiológia, a sejtbiológia alapjait. Be-

került az ökológia és az etológia is. A leíró kémián túllépve ma már fizikai-kémiai alapon taní-

tunk. Ez azt jelenti, hogy a vegyületek és elemek elektronszerkezete, alakja, szerkezete alapján 

magyarázzuk a reakciók lejátszódását, az anyagok tulajdonságait. Mindkét tantárgy tehát belső 

logikai rendszerén alapul. Ezért jelent óriási problémát, ha a diákok kihagynak néhány tananya-

got. Elveszítik a belső fonalat, amit nehéz később pótolni. Emiatt sok diák feladja e két tárgy 

tanulását ahelyett, hogy megkeresné magának a logikai vezérfonalat. Az iskola légköre szaba-

dabb, nyitottabb lett. A tanár-diák viszony közvetlenebb lett. Ez jó! Ugyanakkor ez nem mehet 

a kölcsönös tisztelet rovására. A diákoknak és szüleiknek el kell fogadnia azt az alapelvet: a 

tanárok arra hivatottak, hogy neveljék, tanítsák a gyerekeket legjobb tudásuk szerint. Erre 

egyébként esküt is tettek! Sajnos a médiák a legtöbbször ezzel ellentétes álláspontot hirdetnek.  

Tanár úr szaktantárgyai mellett számos, egymástól távoli tudományterület és a művészetek 

iránt is érdeklődik. Miért tartja fontosnak ezt a sokirányú tájékozódást? 

Nyitottság, gyermeki kíváncsiság, a rácsodálkozás öröme. Ezt kellene mindenkinek megőriz-

nie magában. Ha valaki egyaránt érdeklődik a művészetek, a humán és reál tudományok iránt, 

az úgy érezheti, teljes az élete. Szerintem nincs külön humán és reál műveltség. Egységes mű-

veltségben hiszek. A napi munka mellett szánni kell időt arra, hogy lelkünket is pallérozzuk. 

Egy jó film megnézése, egy jó könyv fejezetének elolvasása, egy jó zene meghallgatása, de 

legalább egy szép vers elolvasása legyen meg minden nap.  
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Számos hobbit is űz Tanár úr. Milyen tevékenységekkel foglalatoskodik szabad idejében? 

Gyermek- és fiatal koromban sokat olvastam. Erre ma már kevés időm jut, mert sokat dolgo-

zom. Ugyanez igaz a zenehallgatásra is. Így mostanában rövidebb műveket olvasok, illetve 

hallgatok. Sok restanciát kell pótolnom nyugdíjasként. Régi bútorok felújításával is foglalko-

zom. Egy régi kézműves technikával készített bútor felújítása egyben tisztelgés is a részemről 

az egykori mester előtt, aki azt egykor elkészítette. 

A mai világban az elmélyült tudás felhalmozása helyett a felületes ismeretekre helyeződik a 

hangsúly. Tanár úr viszont egyértelműen az első mellett foglal állást. Milyen érvekkel aján-

laná a nehezen megszerezhető, fáradságos tudást, a munkát a mai diákoknak? 

Bárki bármit mond: a tanulás munka. Ha táncot, zeneművet, képzőművészetet, sportot vagy 

bármilyen elméleti tantárgyat tanulsz: komoly, nehéz munkát kell végezned! Ezt nem spórol-

hatod meg, ha ezekben eredményes akarsz lenni! Te döntesz arról, hogy tengsz-lengsz napjaid-

ban, vagy valamit el akarsz érni! Nem a szüleidnek, nem is a tanáraidnak, vagy az edződnek, 

hanem saját magadnak tartozol ezzel! Az önmagaddal szembeni igényességet fejleszd! Ez élet-

hosszig tartó program! Tűzd ki a számodra fontos célt, mérd fel a képességed, s kezd el a mun-

kát, a megvalósítást! Ne félj az időnkénti kudarcoktól! Ha mélyponton vagy, vágd földhöz a 

tankönyvet, csapd oda a sportszert, sírd ki magad! Nyugtasd meg lelked egy művészeti alko-

tással, majd folytasd tovább a tanulást, a munkát! S ha felérsz az általad kitűzött csúcsra: örülj! 

S tűzz ki magadnak újabb célokat! 

Dr. Mercs István 

szaktanár 
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Dr. Márka Szabolcs: Új csillagászat hajnalán 

Időpont: 2017. szeptember 5. 

Az univerzum legszebb zenéje – gravitációs hullámok 

 

 

Alig kezdődött el a 100. tanév iskolánkban, máris egy emlékezetes előadáson vehettünk részt 

dr. Márka Szabolcs, volt zrínyis diák és felesége Márka Zsuzsa előadásában. Az elmúlt évek 

legnagyobb tudományos felfedezéséről, a gravitációs hullámokról beszéltek, számunkra is tel-

jesen érthető, letisztult módon. Emellett munkájuk mindenapjaiba is beavattak minket, és sze-

mélyes tapasztalataik alapján felvázolták, milyen is egy tudós élete. 

Szabolcs és Zsuzsa hatalmas szeretettel és beleéléssel beszéltek hivatásukról, és mindarról –  

elkötelezettségről, kitartásról, áldozatról és hitről -, ami szükséges volt ahhoz, hogy felfedezzék 

a gravitációs hullámokat. A feketelyukak ütközését, amit így hirtelen elképzelni is nehéz, áb-

rákkal és animált videókkal szemléltették, ahogyan azt is, hogyan sikerült ezeknek az ütközé-

seknek lemérni a hangját, és így hogyan tudták bizonyítani a gravitációs hullámok létezését. 

Bonyolult volt a téma, melyet elő kellett adniuk nemcsak tanároknak, hanem diákoknak is, 

mégis jól megoldották a feladatot, mert mindannyiunkban egy izgalmas, érthető előadásról ma-

radtak emlékek.  

Kutatásuk egyik kulcsa a technológia volt, amit szintén ők fejlesztettek ki. Megépítették a 

gravitációshullám-detektort, ami majdnem akkora, mint Manhattan, és ebben Zsuzsának hatal-

mas szerepe volt. Az első gép 10 évig semmi mérhető eredményt nem mutatott, mégsem adták 

fel, mert hittek magukban. Minél több ilyen detektort építenek, annál nagyobb részt képesek 

érzékelni – hallani – az univerzumból. Zsuzsa azt is kifejtette, mennyire fontos az érzékenysé-

gük ezeknek a detektoroknak, hiszen csak akkor képesek lemérni megfelelően ezeket a hang-

hullámokat, ha a műszerek képesek érzékelni őket. 

Ezeken a felfedezéseken kívül fontos megemlítenünk, hogy a gravitációs hullámok folyama-

tos megfigyelése, mennyire hatalmas tudományos előrelépést is jelent. 

A gravitáció hullámok alapján a csillagászok már az égitestek pontosabb megfigyelésére is 

képesek. Ezáltal a bolygók anyagi felszínükről,  jellegükről kaphatnak információt. Minél töb-

bet tudunk a körülöttünk lévő világról, annál többet tudunk magunkról is. Az újonnan épülő 

detektorokat már a talán itt ülő diákok fogják használni, pontosítani. Kijelölték számukra a 

megvalósítandó feladatokat. Tudósaink azt is elárulták, mivel foglalkoznak a hullámok kutatása 

mellett: gyógymódot próbálnak találni a moszkitók által terjesztett malária ellen, hogy Földün-

ket egy jobb hellyé tehessék. Az emberiség túlélése, jobb életminősége a tudósokon múlik, ezért 

is fontos, hogy több fizikus, kémikus, biológus legyen. 

Tudományos kérdéseken kívül,  a tudós élet fontosságairól, apróbb részleteiről és hátteréről 

is szó esett. Többek között az is elhangzott, hogy mennyire fontos a fizika továbbfejlesztése, 

folyamatos kutatása  és a világmindenség megismerése a jövő számára, ami olykor hosszadal-

mas és kimerítő, de annál csodálatosabb és különlegesebb. A tudósok azt is elárulták, hogy a 

hétköznapi életük nem nehezebb a foglalkozásuk miatt, hiszen időt tudnak fektetni a gyermek-
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nevelésbe és egyéb más dolgokra is. Hiszen gyermekeik és más családtagjaik is szívesen érdek-

lődnek a téma iránt. Zsuzsa mesélt arról is, hogyan lehet nőként összeegyeztetni a családot és a 

kutató munkát, ami igazán tanulságos volt. 

Megható volt, ahogy Szabolcs köszönetet mondott a Zrínyi Ilona Gimnáziumnak és az itt 

tanító tanároknak, akik megszeretették vele a tudományt, megfelelő tudással vértezték fel, de 

közben hagyták szárnyalni.  

Nagyon hasznos és érdekes információk hangozottak el ezen az előadáson. A résztvevők ne-

vében is mondhatom, hogy rendkívül szerencsések lehettünk, hogy személyesen is betekintést 

nyerhettünk erről a témáról, kutatásról maga a tudósok, dr. Márka Szabolcs és Zsuzsa által. 

Irigylésre méltó az a szabadság, hogy azért élnek, hogy jobbá tehessék a világot. 

Papp Laura, Madzig Fruzsina 10.b 

 
Dr. Márka Szabolcs asztrofizikus, fizika professzor névjegye a Columbia Egyetem hon-

lapján: „Kísérleti fizikus vagyok. Kutatásom a kozmikus eredet gravitációs hullámainak 

közvetlen észlelésére irányuló erőfeszítéssel foglalkozik, amely lehetővé teszi számunkra, 

hogy az elektromágneses megfigyeléseken alapuló hagyományos módszerek által elérhe-

tetlen kozmikus folyamatokat és objektumokat vizsgáljunk. Jelenlegi, nagy érdeklődésem 

az asztrofizikai trigger alapú adatelemzés és alapvető fejlesztési / diagnosztikai projekt, 

amelynek célja a Lézer Interferométer Gravitációs-hullám Obszervatórium (LIGO) aszt-

rofizikai elérése és megbízhatósága.” 

 

1969-ben, Nyíregyházán született. Tanulmányait is Nyíregyházán végezte, a Zrínyi Ilona 

Gimnáziumban érettségizett. Fizikus diplomát a Kossuth Lajos Tudományegyetemen szerzett 

Debrecenben. Ösztöndíjasként érkezett további képzésre az Amerikai Egyesült Államokba, 

ahol Tennessee államban a nashville-i Vanderbilt Egyetemen részecskefizikára szakosodott és 

PhD-fokozatot szerzett. 

Pasadenában a Kaliforniai Műszaki Egyetemen (a híres Caltech) kezdett dolgozni, itt váltott 

részecskefizikáról asztrofizikára. Később a Columbia Egyetem professzoraként a New York-i 

campuson építette fel saját kutatócsoportját. Jelenleg három laboratóriumot vezet. Munkásságát 
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több díjjal jutalmazták. Aktív a közéletben, segíti az Amerikában tanuló magyar ösztöndíjaso-

kat, valamint a hazai fiatal kutatókat. 

Feleségével, Márka Zsuzsával, aki szintén fizikatudós, s önálló kutatóhelye van a Columbia 

Egyetemen, négy gyermeket nevelnek. Így töltődnek, akik a világmindenség működését fürké-

szik: „Én mindennap sokat sétálok, New Yorkban utcák százai hetente ismerősként köszönte-

nek” – meséli Szabolcs, aki gondolkodni megy az utcára. Évente néhány alkalommal búvárko-

dik is lányával, leginkább az éjszakai merülésekért vannak oda, mert „az egy olyan helyzet, 

ahol nem teheted másként a dolgokat, mint a külvilágból mindent kikapcsolva”. A felesége 

ilyenkor nincs vele, Zsuzsának egyébként a relaxálása is gyakorlatias. A hétköznapjai egyik 

legjobb részének tartja azt, amikor a gyerekekkel az iskolába menet beszélget, majd fél órára 

az iskola kávézójában marad más anyukákkal társalogni. „Sok a tudós és a kutató itt is, de az a 

legjobb, amikor mindenféle emberi dologról is értekezni kezdünk” – magyarázza. Zsuzsát a sok 

jó baráti kapcsolat képes kikapcsolni és feltölteni. 

Az előadásban a gravitációs hullámok természetéről hallhattunk. A gravitációs hullámok lé-

tezését Albert Einstein 1916-ban az általános relativitáselmélet következményeként jósolta 

meg, ám közvetlenül kimutatni még nem sikerült senkinek. Einstein általános relativitáselmé-

letében előrevetítette, hogy amikor nagy objektumok, például fekete lyukak vagy összeomlott 

csillagok ütköznek, gyorsulnak az űrben, akkor hullámfodrok áramlanak kifelé a térben és az 

időben: ezeket a hullámokat nevezik gravitációs hullámoknak. Felfedezésük révén megfigyel-

hetővé válnának eddig megfigyelhetetlen jelenségek, mint például két fekete lyuk összeolva-

dása. A gravitációs hullámok mozgó tömegek kölcsönhatásakor keletkeznek, és ahol fényse-

bességgel áthaladnak, ott kis mértékben megváltoztatják a tér görbületét, vagyis a térbeli pontok 

távolságát. 

Az 1970-es évektől közvetett bizonyítékok álltak rendelkezésre, de a technológia csak most 

tette lehetővé az észlelést. 2015 őszén a világ legérzékenyebb detektorai, az Egyesült Államok-

ban található két lézer interferométer (LIGO), egy jelentős továbbfejlesztést követően, várako-

záson felül hamar jelezte két távoli, összeolvadó fekete lyuk gravitációshullám-jelét.  A felfe-

dezést 2016. február 11-én tette közzé a több mint 1000 főt számláló nemzetközi tudóscsapat. 

Mindez új ablakot nyit a világegyetemre, hiszen eddig főként az elektromágneses hullámok 

jelentették a tudományos vizsgálódás alapját. 

Az előadók sejtetni engedték, a gravitációs hullámok észlelése igen nagy horderejű, Nobel-

díj szintű munka a fizika területén.  Az előadás után érkezett a hír: 2017. október 3-án Rainer 

Wiess, Barry C. Barish és Kip S. Thorne, a LIGO projekt megvalósítói nyerték a 2017-es fizikai 

Nobel-díjat. A Nobel-díj kapcsán így nyilatkozott dr. Márka Szabolcs: „Határtalan örömöt ér-

zünk, hogy kutatási területünk nagy öregjei, régi barátaink és mentoraink megérdemelten meg-

kapták a legnagyobb tudományos kitüntetést életművükért. A LIGO megalkotásában a világ 

több ezer szakembere vett részt, köztük a Caltech és a Columbia magyar tudósai, valamint ott-

hon, az ELTE-n dolgozó kollégáink is. A Nobel-díj az ő példamutató munkájuk elismeréséről 

is szól.”  

Kiss Katalin 

kollégiumi nevelőtanár 
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Saxon Szász János: Poliversum-Matematikai workshop és bemutató óra 

Időpont: 2017. szeptember 28. 16:00  

SAXON Szász János (Tarpa, 1964.) Függet-

len magyar képzőművész, feltaláló, szerkesztő, 

művészetszervező, múzeumalapító  

2016-tól az MTA – Széchenyi Irodalmi és Mű-

vészeti Akadémia rendes tagja 

A Zrínyi Ilona Gimnázium növendéke volt 

1978-82 között. Zrínyis rajztanára Tőkey Péter, 

majd mesterei Csiky Tibor és Fajó János konst-

ruktivista művészek, később Carmelo Arden 

Quin a nemzetközi MADI mozgalom alapítója 

(Paris) voltak. Saját bevallása szerint a legjelen-

tősebb szellemi hatással rá az orosz szuprematista festő Kazimír Malevics volt. 

A művész középiskolás éveitől, az 1970-es évek vége óta készít absztrakt-geometrikus, il-

letve később MADI alkotásokat. A kilencvenes években kidolgozta egyedülálló poli-

dimenzionális síkfestészetét, majd az ehhez kapcsolódó POLIUNIVERZUM elnevezésű 

készségfejlesztő eszközrendszerét. www.poly-universe.com 

Munkásságát tucatnyi díjjal, ösztöndíjjal jutalmazták szerte a világban, és az utóbbi évtized-

ben folyamatosan meghívást kap a világ legjelentősebb tudomány-művészeti fesztiváljaira 

Bridges, Symmetry, Salon des Réalités Nouvelles… és konferenciáira.  

Alkotásai, és a róla szóló írások több mint száz hazai és külföldi kiadványban, publikációban 

jelentek már meg, és három önálló kötete is napvilágot látott Saxon Dimenzióceruza (2000.), 

Perneczky Géza: Saxon Polidimenzionális mezői (2002.), és Saxon Poliuniverzuma (2010.) 

címmel. 

A kilencvenes évek elejétől feleségével és barátaival több művészeti mozgalmat indított el, 

nemzetközi művészeti folyóiratokat (MADI és Árnyékkötők), katalógusokat, tematikus köny-

veket szerkesztettek és adtak ki. www.arnyekkotok.hu  

Az eltelt negyedszázad alatt kiállítások százait, fesztiválok tucatjait szervezték nemcsak Ma-

gyarországon, hanem Európában, sőt Észak- és Dél-Amerikában is. www.haraszthy200.com  

A nemzetközi MADI mozgalom szervezése során, évekig működtették az MTA-MADI Ga-

lériát Győrben, a művészek adományaiból pedig létrehozták a világ legnagyobb MADI gyűj-

teményét, melyben 16 ország, százötven kortárs képzőművészének félezer műalkotása talál-

ható. A Mobil MADI Múzeum állandó kiállítása a Dunakanyar szívében, Vácott látható. 

www.mobilemadimuseum.org.  

2016-tól saját elnevezésű képzőművészeti galériája várja a művészet és tudomány iránt ér-

deklődő közönséget Budapesten. www.saxonartgallery.com 

A művész alkotásai és a Poliuniverzum eszközrendszer, egy önálló kiállítás és előadás/work-

shop keretében volt látható a Zrínyi Ilona Gimnáziumban, 2017 őszén a Kutatók Éjszakáján.  

Saxon Szász János 

http://www.poly-universe.com/
http://www.arnyekkotok.hu/
http://www.haraszthy200.com/
http://www.mobilemadimuseum.org/
http://www.saxonartgallery.com/
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Dr. Pethő József: „A régi Nyíregyháza – Krúdy szemével” 

Időpont: 2017. november 7.  

Dr. Habil Pethő József 1979-ben érettségizett a 

Zrínyi Ilona Gimnáziumban. 

 

Jelenleg  

 a Nyíregyházi Egyetem  Nyelv- és Iroda-

lomtudományi Intézetének  oktatója, 

 a  Nyíregyházi Egyetem Tudományos Bi-

zottságának tagja, 

 az MTA Magyar Nyelvészeti Munkabizott-

ságának tagja, 

 az ELTE és a Selye János Egyetem kutatócsoportjának tagja. 

 

Krúdy-kutató: Országosan ismertek a Krúdy Gyula munkásságáról írt könyvei, tanulmányai. 

Jelenleg egy Krúdy-monográfián dolgozik. 

2017. augusztus 20-án Nyíregyháza város közgyűlésének Inczédy György Életmű-díjában 

részesült kiemelkedően magas színvonalú tudományos tevékenységéért. 

 

Tanár úr nemcsak a Zrínyis Akadémia egyik előadója volt, hanem a jubileumi tanév-

nyitón a humán műveltség értelméről osztotta meg velünk gondolatait. 

Fábriné Estók Ágnes 

szaktanár 
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Koncz Teréz: Blockbusterek és készítőik – élet filmesként 

Időpont: 2017. október 25.  

Koncz Teréz 2002 és 2006 között volt a Zrí-

nyi Ilona Gimnázium tanulója, haladó angol 

osztályba járt. 

Amivel már akkor is kitűnt társai közül: 

A gimnazisták által előadott Képzelt riport 

egy amerikai popfesztiválon című zenés darab-

ban táncosként részt vett, sőt 9. évfolyamosként 

ő volt a koreográfus. 

Az Implom József Helyesírási Versenyen 

megyei első helyezést ért el, majd a Kárpát-medencei döntőben III. lett. 

Ott volt az országos fordulóban Sátoraljaújhelyen, az Édes anyanyelvünk nyelvhasználati 

versenyen Kazinczy-emlékérmet nyert. 

Az OKTV-n magyar nyelvtanból 12. helyezést ért el. 

A gimnáziumi évei alatt jelent meg válogatott verseinek gyűjteménye Vajevőverseny cím-

mel. 

Az érettségi után rögtön bekerült a Színház- és Filmművészeti Egyetemre. Enyedi Ildikó és 

Máthé Tibor osztályában filmrendező szakon tanult. 2011-ben Enyedi Ildikó osztályában vég-

zett film- és televízió rendező szakon.  

2013-ban készült el diplomafilmje, a Mariann eljegyzése. 2014-ben a Trenton Film Festival 

programján szerepelt a rövidfilm. A filmfesztivál független filmkészítők versenye, amit 

Trentonban, New Jersey-ben rendeznek. A nagyszabású filmes eseményen újszerű, kísérleti 

megoldásokkal készített legfrissebb európai és amerikai játékfilmeket és rövidfilmeket mutat-

nak be. 

Rézi (a gimnáziumban mindenki így ismerte) a diploma megszerzése után Angliában dolgo-

zott, kedvese után ment ki Londonba, hogy ne kelljen távkapcsolatban élniük. Tehetségének, 

kitartásának és a szerencsének köszönhetően egy filmes céghez került, ahol VFX (vizuális ef-

fekt) produkciós koordinátorként olyan filmek utómunkálataiban vett részt, mint a Herkules, a 

Godzilla, a Halálos iramban 6, A galaxis őrzői vagy a Star Wars: Az ébredő Erő. De nem maradt 

hosszú ideig ennél a cégnél, bár fontos munkát végzett, amiből később rendezőként is profitálhat. 

A vágyott cél, amit egy pillanatra sem tévesztett szem elöl, továbbra is saját filmek készítése. 

Hamarosan egy barátjával, a szintén nyíregyházi Olajos Tamással, aki korábban városunkban 

dolgozott fotóriporterként, reklámgyártó és kreatív szolgáltató céget alapított a brit fővárosban. 

2016 óta élvezhetik a saját vállalkozás nyújtotta szabadságot. Ám legnagyobb örömére arra is 

van lehetősége, hogy rendezzen. 2018 márciusától forog új kisjátékfilmje az MTVA Mecena-

túra Program kereteiben, és nemrég kapott támogatást egy nagyjátékfilmterv fejlesztéséhez is. 

Bár még londoni lakos, de a közös cég és a rendezés miatt sok időt tölt Budapesten, ami beval-

lása szerint, már hiányzott is egy kicsit, annak ellenére, hogy szeret utazni, és a többlaki élet 

inkább pörgeti, mint megviseli. 

Érdeklődve várjuk az új filmeket!  
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A már elkészült filmek: 

    A levelek, kisjátékfilm, 2016  

    Mariann eljegyzése, kisjátékfilm, 2014 

    Egy óra, kisjátékfilm, 2012  

    Nők, kisjátékfilm, 2009  

    Day, kisjátékfilm, 2008  

    Megedi, Part of the sketch film ‘8’, 2007  

    Titokban cigiző szabadok, dokumentumfilm, 2007  

    Bátorság, kisjátékfilm, 2006 

(A Nők, a Mariann eljegyzése, A levelek több nemzetközi fesztiválon több díjat is kapott.) 

Dr. Antal Attiláné 

szaktanár 

 

 

 

Dr. Barta Zoltán: Gyereknevelés bogaraknál és élesztőknél 

elméleti és gyakorlati megközelítések 

Időpont: 2018. január 24. 14:00  

Dr. Barta Zoltán 

MTA doktora (biológia) 

tanszékvezető egyetemi tanár 

DEBRECENI EGYETEM 

EVOLÚCIÓS ÁLLATTANI ÉS 

HUMÁNBIOLÓGIAI TANSZÉK 

 

Kutatási téma: 

 kooperatív viselkedés evolúciója 

 egerek kommunális fészkelése 

 állati személyiség vizsgálata 

 környezeti variabilitás és optimális viselkedés  

 

Évkönyvünket megtisztelte előadása szakmai összefoglalójával, amit évkönyvünk mellékle-

teként adunk közre. 

Váradi Hajnalka 

szaktanár 
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Dr. Valuch Tibor: Hogyan éltek a nagyszüleink? – XX. századi magyar hét-

köznapok 

Időpont: 2018. január 10. 

Dr. Valuch Tibor, iskolánk egykori tanulója, 

ma történész, egyetemi tanár a XX. századi ma-

gyar hétköznapokról tartott előadást, melynek 

címe: Hogyan éltek nagyszüleink?  

Tatán született, de középiskolába Nyíregyhá-

zán járt. 1981-ben érettségizett a Zrínyi Ilona 

Gimnáziumban. 1987-ben Debrecenben, az egy-

kori Kossuth Lajos Tudományegyetemen szerzett 

történelem-földrajz szakos középiskolai tanári 

diplomát. 1985-ben és 1987-ben vett részt az Országos Tudományos Diákköri Konferencián. 

Első alkalommal harmadik, másodjára pedig kiemelt első díjjal ismerték el munkáját.  Az egye-

tem után levéltárosként dolgozott Nyíregyházán, majd kollégiumi nevelőtanár volt.  1991-től a 

Magyar Tudományos Akadémia Országos Széchényi Könyvtár 1956-os Dokumentációs és Ku-

tatóhelyén dolgozik főállásban, előbb tudományos munkatársként, majd 1996-tól tudományos 

főmunkatársként. 2009-ben megszerezte az MTA doktora címet.  2011-től az MTA Politikatu-

dományi Intézetének tudományos tanácsadója, 2011-től egyetemi tanár, előbb Debrecenben, 

majd az Eszterházy Károly Egyetemen. Kutatási területei a politikai magatartás és politikai vi-

selkedéskultúra napjaink Magyarországán, a helyi politika és a helyi társadalom változásai 

1989-től napjainkig, jelenkori magyar társadalom- és művelődéstörténet. Számos könyv és ki-

advány szerzője.  

Szűcs Róbert 

intézményegységvezető-helyettes 

 

Fotó: Sipeki Péter 

https://www.kelet.hu/kultura/2018/01/10/folytatodott-a-zrinyis-akademia.kelet 

https://hu.wikipedia.org/wiki/OTDK
https://www.kelet.hu/kultura/2018/01/10/folytatodott-a-zrinyis-akademia.kelet
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Dr. Takács Tibor: „Szigorúan titkos Nyíregyháza” 

Időpont: 2018. február 7. 11:00 

Nyíregyházán, 1974-ben született. Közép-

iskolás 1988–1992 között, a Zrínyi Ilona 

Gimnáziumban. A Kossuth Lajos Tudo-

mányegyetem Bölcsészettudományi Karán, 

történelem-tanár szakon diplomázik, majd 

posztgraduális doktori (PhD) képzésen, tör-

ténelem PhD-programban szerez doktori fo-

kozatot. 2007. november 1-től az Állambiz-

tonsági Szolgálatok Történeti Levéltára, Tu-

dományos Főosztály, Elemző Osztályán először kutatóként, később vezetőként dolgozik. 

Az előadásban Nyíregyháza város és a mindenkori nemzetbiztonsági szervek kapcsolatát 

vizsgálja az 1944-től a rendszerváltásig terjedő időszakban.  

Takács Tibor így ír erről a témáról Az államvédelem a maga (szöveg) valóságában című 

írásában: „… Írásomban arra teszek kísérletet, hogy egy, az államvédelmi szervek által lefoly-

tatott vizsgálati ügyet a maga valóságában mutassak be. Ezzel arra a kérdésre próbálok választ 

találni, hogy mit tudhatunk meg az államvédelmi (állambiztonsági) iratokból. Természetesen 

tisztában vagyok azzal, hogy egy ötvenes évekbeli ügyet fél évszázad távlatából nem lehet vizs-

gálni a maga „fizikai” valóságában, ehhez minimum időutazásra lenne szükség. A jelenben csak 

a szövegek vannak, így munkám nem is irányulhat másra, mint az ügy iratai által konstruált 

világnak, szövegvalóságnak a vizsgálatára. … Vizsgálódásom amúgy is az államvédelmi vizs-

gálat által létrehozott szövegvalóságra irányult. Ebből ismételten csak az tűnik ki, hogy az öt-

venes években az ártatlanság vélelmét nem ismerték, az államvédelem által kiszemelteket már 

az őrizetbe vétel előtt bűnösnek tekintették, és ennek megfelelően is bántak vele. Megválaszo-

landó marad a kiinduló kérdés: vizsgálható-e egy múltbeli ügy a maga (szöveg)valóságában, 

sőt, megalkotható-e ez a szövegvalóság? Úgy gondolom, … hogy nem. Nem lehetnek illúzió-

ink: a történész sohasem képes egy dokumentumot önmagában olvasni: a források olvasásában, 

értelmezésében ott rejtőznek az előzetes ismeretek, származzanak azok akár a történeti feldol-

gozásokból, akár az ötvenes évekről a kollektív emlékezetben meglévő képből. Ám a történész 

tudása és érdeklődése nem áll meg itt, az egyik szövegvalóságot egy másikkal ütköztet, és nem 

utolsó sorban minduntalan egy a jelenben már nem létező, mert elmúlt világra vonatkozóan 

teszi fel a kérdéseit. Lényegében ez különbözteti meg a történetírást a szépirodalomtól. Irodalmi 

szövegként olvasva ezek a források önmagukért, önmagukban is megállnak. Történeti szöveg-

ként („forrásként”) olvasva azonban feltételezzük, hogy valamilyen módon referálnak egy va-

lamikori valóságra. Az is igaz ugyanakkor, hogy ez a referencia távolról sem egyértelmű, már 

csak azért sem, mert a múltbeli szövegeket forrásként mindig az aktuális jelenben élő történész 

szólaltja meg.” 

Kiss Katalin 

kollégiumi nevelőtanár 
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Dr. Szép Tibor: Hosszútávon vonuló madarak 

a klímaváltozás „vesztesei” Magyarországon 

Időpont: 2018. február 15. 13:00 

2018. február 15-én Dr. Szép Tibor biológus a 

Nyíregyházi Egyetem intézetigazgató, egyetemi 

tanára tartott előadást a Hosszútávon vonuló ma-

darak, a klímaváltozás „vesztesei” Magyarorszá-

gon címmel. 

Prof. Dr. Szép Tibor a Nyíregyházi Egyetem 

Környezettudományi Intézetének, valamint a Bi-

ológia Intézeti Tanszék vezetője. Már gyermek-

kora óta érdeklődik a madarak iránt. Még zrínyis diákként kapcsolódott be a tiszavasvári ma-

darász közösségen keresztül a Magyar Madártani Egyesület munkájába, ahol a madarak gyűrű-

zésével kezdett foglalkozni. Az érettségi után tanulmányait a debreceni Kossuth Lajos Tudo-

mányegyetemen folytatta, ahol 1986-ban biológus diplomát szerzett. Ezt követően dolgozott a 

Debreceni Agráregyetemen, majd 1987-től a Magyar Madártani és Természetvédelmi Egyesü-

let, Magyar Madárgyűrűzési Központ tudományos munkatársaként tevékenykedett. Nevéhez 

fűződik a hazai madárgyűrűzési adatbank digitalizálása. 1994-től dolgozik a Bessenyei György 

Tanárképző Főiskolán és jogutód intézményeinél. Kutatási területei:  

 - Vonuló madarak állományát befolyásoló hatások monitoringja és modellezése 

 - Madarak szociális magatartásformáiban szerepet játszó ökológiai és evolúciós té-

nyezők vizsgálata a partifecske telepes fészkelésében 

 - Fogás-visszafogás módszerek alkalmazása a populációdinamikai folyamatok vizs-

gálatában 

 - Regionális, országos és nemzetközi monitoring kutatások tervezése, adatgyűjtése, 

számítógépes adatfeldolgozásának fejlesztése 

 - Kémiai markerek alkalmazását a madarak tollvedlő területeinek vizsgálatában 

 

Számos magyarországi és nemzetközi tudományos szervezet munkájában vesz részt; tagja az 

egyik legrangosabb nemzetközi ökológus szervezetnek, a British Ecological Society-nek is. 

Rendes taggá választották a Magyar Tudományos Akadémia Ökológiai Bizottságában. A ma-

darakkal kapcsolatosan több publikációja is megjelent. 

Károly László 

kollégiumi nevelőtanár 
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Dr. Frisnyák Zsuzsa: Mitől lesz a múlt történelem?  

Hogyan dolgoznak a történészek?  

Időpont: 2018. március 7. 11:00 

Született 1960-ban.  Édesapja Frisnyák Sándor 

geográfus, pedagógus, a Nyíregyházi Főiskola egye-

temi tanára. Édesanyja  Barczaházi Éva.  Középis-

koláját a Zrínyi Ilona Gimnáziumban végzi. Érett-

ségi után felvételt nyer az Eötvös Loránd Tudo-

mányegyetem Bölcsészettudományi Karára, törté-

nelem–új- és legújabb kori muzeológia szakra. 

1983-ban diplomázott. Doktori, majd PhD fokozatot 

szerzett az áruforgalom, áruszállítás és a magyaror-

szági vasutak, ill. a vasút–ember–tér kapcsolat té-

mákban. 

Frisnyák Zsuzsa történész-muzeológus, aki az emberi társadalom fejlődését, a nemzeti és 

egyetemi történelem összefüggéseit, történeti korszakok eseményeit vizsgálja. Régészeti, tör-

téneti forrásokat, lelőhelyeket kutat, tár- és dolgoz fel. A Magyar Tudományos Akadémia Böl-

csészettudományi Kutatóközpont Történettudományi Intézetének tudományos főmunkatársa. 

Szakterülete a közlekedés- és infrastruktúra története. 

Kiss Katalin 

kollégiumi nevelőtanár 

 

Ganzler Orsolya: digitális kommunikáció 

Hogyan kommunikáljunk az online világban? 

Időpont: 2018. április 12. 12:00 
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 Kommunikációs tanácsadóként és PR szakértő-

ként dolgozik, jelenleg a Szeretlek Magyarország 

website-nál. 

 Dolgozott magyarországi kommunikációs ügy-

nökségeknél olyan ügyfelekkel, mint az OTP, a 

Vodafone vagy a Heineken Hungária. 

 Kommunikációs tanácsadóként segítette az 

utóbbi években többek között a Siemens és az 

Erste Bank munkáját. 

 A Szeretlek Magyarország Médiacsoport kom-

munikációs vezetőjeként 2013 óta dolgozik azon, 

hogy a portál minél erősebb szakmai kapcsolato-

kat építsen ki és minél több karakteres saját pro-

jektet indítson el, mint amilyennek az Aranyvlog 

és a Könyvkihívás bizonyult. 

 

Itt tanult a Zrínyiben, nulladik évfolyamon kezdett német tagozaton, 1996-ban érettségizett. 

Már zrínyisként barátkozni kezdett a médiával, aminek következtében az újságírói pályára 

kezdett orientálódni. 

A majdnem évente nevet változtató diákújság főszerkesztője is volt. 

Gimnáziumi évei alatt ifjúsági műsort indíthatott az akkori Jonatán rádióban. 

Végül mégsem az újságírás játszott főbb szerepet az életében, bár ha úgy hozza a szükség, 

még visszatérhet ezen a téren szerzett tapasztalataihoz. 

 

Az előadás tartalmi részének kialakításához egy kérdőív kitöltésével a diákok is hozzászól-

hattak. 

Az előadás interaktív részeihez használhatták saját telefonjukat, illetve követhették azon a 

digitális kommunikációval kapcsolatos információkat. 

 Megtudhatták, mi mindenre használhatóak a digitális eszközök a szórakozáson és a 

kapcsolattartáson kívül. 

 Megismerhették az online média világát. 

 Képet kaphattak a legújabb trendekről. 

 Tippeket hallhattak a biztonságos közösségi média-használatról. 

 Adatokat tudhattak meg a különböző website-ok látogatottsági számairól. 

Kántorné Homolai Krisztina 

szaktanár 
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Dr. Margócsy István: Mi az irodalom és van-e haszna? 

Időpont: 2018. április 12. 13:30 

Margócsy István Széchenyi-díjas irodalomtörténész, kritikus. 

Az ELTE-BTK Magyar Irodalom- és Kultúratudományi Intézeté-

nek habilitált egyetemi docense, a XVIII–XIX. Századi Magyar 

Irodalomtörténeti Tanszék vezetője. 

1949. július 23-án, Nyíregyházán született. Édesapja Margócsy 

József (1919–2013) irodalomtörténész, édesanyja Oberlander Er-

zsébet filológus. Nem csoda tehát, az irodalom szeretete már szü-

letésekor irányadó.  

Középiskolai tanulmányait a nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimná-

ziumban végzi, majd érettségi után egy év sorkatonai szolgálat 

következik. 1968-tól az ELTE BTK magyar–orosz szakán kezdi 

meg egyetemi tanulmányait.  Fél évig a Lomonoszov Egyetem 

ösztöndíjasa. 1975-ben doktorál.  

 A hetvenes évek végétől a Mozgó Világ (1977–1983) szerkesztője. Szépirodalmi kritikái 

már akkor feltűnést keltenek, mára pedig a kortárs magyar irodalom egyik meghatározó kriti-

kusegyénisége. Írásaiban arra törekszik, hogy azt mindenki megértse. Nagyon érdekesen és él-

vezetesen ír, mindegyik műve figyelemre méltó gondolatokat tartalmaz, illetve megfontolandó 

elemzési szempontokat vet fel. Mindig az irodalmi művek konkrét szövegeiből indul ki, sosem 

irodalomelméleti vagy filozófiai megfontolásokból. Az elemzési szempontokat is magukból a 

művekből nyeri, legtöbbször azok belső ellentmondásosságát vagy sokrétűségét igyekszik fel-

tárni. Petőfi esetében például a szerelmi élmény sokszínűségét, a szabadságvággyal való bo-

nyolult, ellentmondásos kapcsolatát elemzi. Illyésnél pedig a költői szerep önellentmondásaira 

reflektál: a költő tagja is az általa képviselt közösségnek, miközben felül/kívül is áll azon. Az 

elemzett művek kontextust képeznek egymással.  

A kortárs, illetve a huszadik századi műveket mindig a korabeli (18-19. századi) szövegekkel 

összevetve tárgyalja (és megfordítva), aminek következtében ezek az alkotások egészen izgal-

mas arcot öltenek. Bírálatai jó ítélőképességről tanúskodnak, és közben szórakoztatnak is. Kö-

vetkezetesen tagadja az egységes irodalomtörténet létét, és ennek a szellemében alkotja meg 

értelmezéseit. Szemléletében ritkán fordulnak elő korszakok vagy irányzatok megnevezései 

(romantika, modernség, posztmodern, realizmus). 

Dolgozik a bécsi egyetem Finnugor Intézetének vendégtanáraként, de Szegeden, Kolozsvá-

ron, Bukarestben, Zágrábban, Újvidéken, Pozsonyban, Rómában, Nápolyban és Göttingenben 

is tart nagy sikerrel előadásokat.  

1989-től alapító szerkesztője a 2000 című kulturális folyóiratnak, 1991–2002 között vezeti a 

Budapesti Könyvszemle irodalomtörténeti rovatát, szerkeszti a Cserépfalvi Kiadó Poétika című 

verseskönyvsorozatát, majd az Unikornis Kiadó költészeti sorozatának, A magyar költészet 

kincsestárának főszerkesztője a sorozat befejezéséig. Tiszteletbeli tagja a József Attila Körnek, 

tagja a Szépírók Társaságának.  

Álljon itt Ajánlás című írásából néhány gondolat, mely hűen tükrözi ars poeticaját: 

https://hu.wikipedia.org/wiki/1949
https://hu.wikipedia.org/wiki/J%C3%BAlius_23.
https://hu.wikipedia.org/wiki/J%C3%BAlius_23.
https://hu.wikipedia.org/wiki/Marg%C3%B3csy_J%C3%B3zsef
https://hu.wikipedia.org/wiki/Marg%C3%B3csy_J%C3%B3zsef
https://hu.wikipedia.org/wiki/Zr%C3%ADnyi_Ilona_Gimn%C3%A1zium
https://hu.wikipedia.org/wiki/Zr%C3%ADnyi_Ilona_Gimn%C3%A1zium
https://hu.wikipedia.org/wiki/Moszkvai_%C3%81llami_Egyetem
https://hu.wikipedia.org/wiki/Mozg%C3%B3_Vil%C3%A1g
https://hu.wikipedia.org/wiki/Szegedi_Tudom%C3%A1nyegyetem
https://hu.wikipedia.org/wiki/2000_(foly%C3%B3irat)
https://hu.wikipedia.org/wiki/Cser%C3%A9pfalvi_Imre
https://hu.wikipedia.org/wiki/J%C3%B3zsef_Attila_K%C3%B6r
https://hu.wikipedia.org/wiki/Sz%C3%A9p%C3%ADr%C3%B3k_T%C3%A1rsas%C3%A1ga


71 

„…E csoport sokféle tehetséget gyűjtött magába, a szerzők nemigen kapcsolódnak egymás-

hoz sem világlátásukban, sem stíluskeresésükben: ám mégis összeköti őket valami újnak az 

akarása – valami olyan újé, mely már (vagy még?) nem hasonlítható a megelőző generációk 

útkereséséhez (bizony, az előttük járó legfiatalabbéhoz sem). Sok tehetség írja ezeket a sokat 

ígérő, izgalmas, érzékeny műveket, ezeket a nemegyszer még egyenetlen, de mindig nyitott 

darabokat: ami a legjobb bennük, az talán a mindannyiukra jellemző éles szemű odafigyelés a 

világ sok furcsaságára, s bonyolultságára. A … csoport eddigi eredményei, az eddig megjelent 

folyóirat-számok nem csekély teljesítményként minősíthetők, s komoly várakozást ébresztenek 

a rokonszenvező olvasóban: adja isten, hogy felnőtt írókként-költőkként is annyi lelkesedés és 

elkötelezettség maradjon majd bennük, amennyit most lépten-nyomon felmutatnak. Legyen 

szerencséjük!” 

Kiss Katalin 

kollégiumi nevelőtanár 

 

 

 

Kéry Péter Petőfi-hagyományok Szatmárban című dokumentumfilmjének 

bemutatója 

Időpont: 2018. május 16. 19:00  

Kéry Péter, operatőr, filmrendező: Petőfi-hagyo-

mányok Szatmárban (filmvetítés+ beszélgetés) 

Kéry Péter operatőr-rendező 1951. március 7-én 

született Nyíregyházán. Az általános iskola után a 

Zrínyi Ilona Gimnáziumban folytatta tanulmányait, 

1969-ben érettségizett. Felvételizett a Színház- és 

Filmművészeti Főiskola operatőri tanszakára, de 

helyhiány miatt elutasították. Két éven át a Magyar 

Rádió nyíregyházi stúdiójának volt zenei szerkesz-

tője, műsorvezetője. Közben elvégezte a MÚOSZ 

(Magyar Újságírók Országos Szövetsége) újságírói iskoláját. Dolgozott a Kelet-Magyarország 

szerkesztőségénél, de több országos napilapban is jelentek meg rövidebb-hosszabb írásai.  

1982-ben kezdte el szervezni Nyíregyházán a helyi televíziót. Ekkor népművelőként dolgo-

zott a Megyei Művelődési Központban (ma Váci Mihály Kulturális Központ), mint audiovizu-

ális előadó. Itt már zártláncú televíziós rendszerrel dolgozott, ami a mai televíziózás egyszerű-

sített, kicsinyített, kezdetleges változata volt. Ekkor végezte el azt, az országban elsőként meg-

hirdetett tanfolyamot, amit Veszprémben az Országos Oktatástechnikai Központban tartottak, 

az induló televíziók szakemberei számára.  
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Később a Magyar Televízió és a Népművelési Intézet szervezésében meghirdetett iskolában 

„B” kategóriás videó klubvezetői képesítést szerezett 1984-ben. Kitalálója és alapító tagja a 

helyi televíziónak (Nyíregyházi Televízió).  1986. január 1-jétől 1997. szeptember 30-ig dol-

gozott a Városi Televíziónál, mint operatőr-rendező. 1997. október 1-jétől 2000. augusztus 31-

ig a helyi „PB Média” Tv stúdiójának munkatársa volt, majd 2001. szeptember 1-jétől 2012. 

augusztus 27-ig a „Kölcsey TV” Szabolcs-Szatmár-Bereg Megye tévéjének a vezető operatő-

reként, rendezőjeként dolgozott.   

Az elmúlt 30 év alatt számtalan televíziós produkcióban vett részt: rendszeresen forgatott az 

MTV szinte minden szerkesztőségének, többek között az „Ablak”című közéleti műsornak.  

 

Több, kisebb-nagyobb dokumentumfilmet készített Zsigmond Dezsővel közösen, amelyek 

közül néhányat a Budapesti Filmfesztiválon is bemutattak. („Szatmári Tangó”, „Nem szoktam, 

nem szoktam kalickában hálni”). Kéry Péter forgatta a „Kisváros” című sorozat 4 epizódjának 

egyes részeit, de portré filmet forgatott „Hogyan lettem nő, királynő” címmel Dankai Erika 

szépségkirálynőről. Talk Show, és Show műsorok vezető operatőre volt több alkalommal a Bu-

dapesti Vigadóban, de Friderikusz Sándor, Nyíregyházáról induló műsorvezető beszélgetős 

műsorainak jó részét ő fényképezte.  

Nyíregyháza helyi értékeivel foglalkozó, jelentősebb alkotásai több mint 150 órát tesznek ki. 

Helytörténettel, néprajzzal, természettel foglalkozó filmek állnak a legközelebb hozzá. Ezeknek 

szerkesztője, operatőre és rendezője is volt sok esetben. (Nyíregyháza történetét bemutató 10 

részes sorozat, „Szabolcs Szatmár Bereg Megye honfoglalás kori emlékei,” „Millenniumi ün-

nepségek Szabolcsban”. „Szabadtűzön” 15 részes sorozat, a „Húsvét”, a „Karácsony” története, 

„A szépség koldusa lettem”… „Reng a föld morajlik” 1956 Nyíregyháza, portréfilmek…a me-

gye természetvédelmi területeit bemutató 10 részes sorozat. „A Szatmári szilvapálinka” törté-

netét, a „Tisza” történetét feldolgozó alkotások) .  

Az elmúlt 30 évet 34 különböző, hazai és nemzetközi fesztivál és filmszemle díjai is fémjel-

zik. Szakmai tevékenységéért 2006. március 14-én a „Magyar Sajtó Napja” alkalmából a Sza-

bolcs-Szatmár-Bereg Megyei Közgyűlés Ezüst Emlékérme kitüntetésben részesítette.  

2009-ben a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Közgyűlés Elnökétől „ A megye érdekében 

több mint két évtizeden át kifejtett kiemelkedő operatőri, rendezői tevékenysége elismerése-

ként” a Megyei Közgyűlés Emlékplakettje kitüntetést vehette át, Nyíregyháza Megyei Jogú 

Város Közgyűlése „Nyíregyháza Városért Emlékérem – Bencs Kálmán Díj”-ban részesítette 

2011-ben. 2016-ban a Felső-Tisza vidéki Vízügyi Igazgatóság televíziós munkájáért, melyet a 

vízügyi tevékenységek bemutatásával kapcsolatban készített, kitüntetésben részesítette.  

2017-ben a lakiteleki rendszerváltó filmszemlén „Első lépések-végső beszélgetése” című 

filmje három díjat kapott. Még ebben az évben a filmjeit, melyek Nyíregyháza és Szabolcs- 

Szatmár- Bereg Megye történelméről, természeti értékeiről, néprajzáról szól, a Nyíregyházi Te-

lepülési Értéktárba, illetve a Megyei értéktárba felvették. 2017-ben Megyei Prima díjat vehetett 

át. 

Kéry Péter szabadidejében másik szenvedélyének, a zenélésnek hódol, a Kaland Old Rock 

együttes dobosa.   

Kéry Péter 
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Dr. Gődény György: A testépítésről feketén-fehéren 

Időpont: 2018. május 15. 10:00 

Dr. Gődény György – vagy ahogyan sokan ismerik 

Patikus – is a Zrínyi tanárait „koptatta”. Mint azt a ne-

véből kitalálhatjuk, foglalkozása gyógyszerész, ponto-

sabban szakgyógyszerész. Mindezek mellett wellness 

tanácsadó és fitness szakedző, valamint Gymstick 

instructor. 

Pályafutása fokozatosan ívelt felfelé: egy nyíregy-

házi gyógyszertárban kezdett beosztott gyógyszerész-

ként, majd egy kállósemjéni gyógyszertár megbízott 

vezetője lett. Kisebb kitérők után gyógyszertárt alapított. 2013-ban az Év Gyógyszerésze lett. 

Sport karrierje is mozgalmas: kosárlabda utánpótlás támogatása, amerikai focicsapat tagja. 

Testépítő karrierje első konditermének/ Activ Zona/ létrehozásával kezdődött, és folytatódott a 

nyíregyházi Cutler Gym Rekreációs Központ megnyitásával, melyet feleségével vezet.  

Filmes karrierje is ismert, hiszen szerepelt két sport témájú dokumentumfilmben: Őszintén a 

testépítésről és a Testépítés feketén fehéren. Ezeken kívül szerepet kapott kis- és nagyjátékfilm-

ben, rövidfilmben, sorozatban, reklámokban, talk-showban is. 

Egyébként négy gyermek édesapja és egy unoka boldog nagypapája. 

Az a megtiszteltetés ért minket, hogy ellátogatott hozzánk is 2018 májusában és meghallgat-

hattuk előadását a testépítésről. 

Az egyórás előadás során láthattuk, hogyan fejlődött a testkép, a testideál; milyen hatással 

van a média a tömegsportra. A doppingról illetve a doppinghasználatról is szó volt. Megtudhat-

tuk, milyen hatással van a szervezetre: csökkenti a fáradtságot, nő a stressztűrő képesség, javul 

az állóképesség, de ezek mellett több negatív, a szervezetet megterhelő, extrém esetekben a test 

deformálódásához vezető tulajdonságuk van. 

A helyes táplálkozáshoz és a folyadékbevitelhez is kaptunk tanácsokat egy igazán remek 

szakembertől, akinek eredményei alátámasztják mondanivalóját. 

Köszönjük, nagyon hasznos volt! 

Petrik Zoltánné 

szaktanár 
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Mádi Zoltán: Bróker Marcsi  

avagy Shakespeare tanítása a pénzről 

Csokoládé, Shakespeare, hitelezés  

Időpont: 2018. június 11.  

Gimnáziumunkban a „ZIG 100” rendezvénysorozat 

meghívására tartott nagy örömünkre előadást 2018. jú-

nius 11-én Mádi Zoltán, a Magyar Közgazdasági Társa-

ság Szabolcs-Szatmár-Bereg megyei elnöke, a Szövetkezeti Hitelintézetek Integrációs Szerve-

zetének vállalati üzletágvezetője.  

Életút: Önálló egyénisége már korán több dologban is megnyilvánult. Az általános iskolában 

Nagy Gábor hatására a városi sportiskola keretében atletizált. Középiskolát aszerint választott, 

hogy hol lesz több barátja, hiszen két kedvelt tárgya közül a matematika a Krúdy, a történelem 

a Zrínyi Gimnáziumba vonzotta. Az utóbbit választotta. 1979-ben gerelyhajításban az országos 

harmadik helyet szerezte meg. Emlékképpen ma is szobájában a gerely, bár egyre kevesebb 

ideje jut sportolásra. Tizenhét évesen eldöntötte, hogy közgazdász lesz, és amikor az egyetemi 

tanulmányait megkezdi a fővárosban, az egyeteme a szellemi élet egyik centruma. 

Az elmélet után a gyakorlatot Nyíregyházára visszatérve az Örökösföld építése adta. A 

SZÁÉV ügyvitelvezetőjeként állt munkába, de rövidesen a volt egyesülete hívta, hogy a Nyír-

egyházi Vasutas Spartacus Sport Club gazdasági ügyeit vezeti. Rá kellett döbbennie, hogy az 

indulatok és a szabálytalanságok nem csak a pályán léteznek, és hogy egy költségvetésből gaz-

dálkodó szervezetnek sem könnyű a helyzete. Ezek ismeretében nem meglepő, hogy 1990-1994 

között a többpártrendszer első polgármestere lett Nyíregyházán. Amikor megkérdezték tőle, 

hogy mire a legbüszkébb ebből a négy évből, a következőt válaszolta: 

„Talán leginkább arra, hogy a köz érdekeit próbáltuk szolgálni képviselők, közalkalmazottak 

egyaránt. Ennek jó példája, hogy 4 év alatt egyetlen ellenszavazat sem volt az éves költségvetési 

előterjesztésre, egyetértésre, megértésre törekedtünk mindannyian. 

Ha konkrét dolgokat kell mondanom, akkor 

• A Kossuth térre, amely jelképévé vált a változásnak és az első ciklus munkájának. 

• A „Ki Mit Tud” sikereire. 

• A focicsapat visszajutására az NB I-be. 

• A közmű és útfelújításokra. 

• A Zrínyi 170 fős Kollégiumára, amely a vidéki gyerekek esélyegyenlőségét szolgálja.” 

 

A  Móricz Zsigmond Színház után következett a Vígszínház ügyvezető igazgatói széke, majd 

a KITE Mezőgazdasági Szolgáltató és Kereskedelmi Zrt. vezérigazgató-helyettese. Mindemel-

lett folyamatosan tart szakmai előadásokat. Munkahelyeinek áttekintésekor az az ember érzése, 

mintha szándékosan törekedne arra, hogy mind a gazdaság, mind az emberi kapcsolatok egy-

szerre legyenek jelen az életében. 

A Zrínyis Akadémia rendezvénysorozat keretében tartott színes szakmai előadásában a 

mindennapi pénzügyek, a brókerbotrányok mellett Shakespeare és a csokoládé is szerepet ka-

pott. A híres volt zrínyis diák előadását nagy érdeklődéssel várták a diákok. Sokan figyelték, 
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vajon mit örökölt szülei tulajdonságaiból, milyen útravalót kapott a humán végzettségű tanár 

édesanyától, a legendás Mádi Ildikó nénitől, és az építész édesapától. 

Mindennapi pénzügyeink egyes témáit érintve Shakespeare halálának négyszázadik évfordu-

lóján legnépszerűbb darabjából a Hamletből vett idézettel mutatott rá arra, hogy a pénzügyekről 

való gondolkodás mit sem változott több száz év alatt. „Kölcsönt ne végy, ne adj: mert a hitel / 

Elveszti önmagát, el a barátot; / Viszont, adósság a gazdálkodás / Hegyét tompítja.” – adta 

útravalóul fiának életbölcsességét Polonius; s idézte a közgazdász, majd hozzátette, mindany-

nyian tudjuk, hogy kölcsönadni kockázatos, mégis szinte mindenkivel előfordult már, s legtöb-

bünkkel az is, hogy késve kaptuk vissza azt. 

Ezt követően a tücsök és a hangya meséjének alakjait a valóságba ültetve mutatta be az iskola 

diákjainak a hitelezés és a hitelfelvétel pénzügyi alapjait, illetve elemezte, hogy mennyit válto-

zott a pénzügyi piac az elmúlt húsz év során. Úgy vélte, hogy a társadalom ma világszerte egy 

globális pénzügyi kísérlet része, hiszen soha nem volt ilyen alacsony a banki alapkamat, így 

kérdés, hogy ez hogyan hat a gazdaságra, illetve az emberek megtakarításaira, monetáris dön-

téseire. 

Végül arról beszélt, hogy egy bank milyen forrásokkal, eszközökkel hozható létre, illetve 

hogyan lehet vagy lehetne nyereséges a működése. A programon rossz példaként szóba kerültek 

„Kunmediátor” Marcsika, illetve a Quaestor- és a BudaCash-brókerbotrány ügyei is. 

A nagysikerű előadás végén pódiumbeszélgetés keretében kérdezhettek a diákok sikereiről, 

hitvallásáról, volt iskolájához való emlékeiről. Hiszen köztudott, hogy mindig kiemelt figye-

lemmel kiséri mai napig a zrínyis életet, Bartha Dénes volt tanítványaként oszlopos tagja a 

minden évben megrendezett „Öreg fiúk Találkozónak” is. 

 

1. A legfontosabb, hogy Nyíregyháza az otthonom, és ez már ebben az életben nem változik. 

A költő ezt úgy mondja, „ott vagyok hon, ott az én világom”. 

2. Ahogy az ír miniszterelnök azt mondta, a közérdek a magánérdek előtt való! Hiszem, hogy 

legalább időnként így kell élnünk, különben elveszünk a pillanatnyi hasznok hajszolásában. 

3. Gyermekeim vannak, akikre egy jobb világot szeretnék hagyni. (Két gyermeke van, Orsolya 

és Virág.) 

 

Várunk vissza, Zoltán, és ahogy ő szokta legendásan mondani: Hajrá Zrínyi! 

Tisza Zsuzsanna 

szaktanár 
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Életpályák, életutak 

 

 

A jubileumi tanévet az akadémiai előadások mellett rendhagyó szakórák is színesítet-

ték, ezeken főleg a fiatalabb generáció képviselői mutatták be szakterületüket. A találko-

zás természetesen módot adott az egyéni életutak ismertetésére, pályaorientációs kérdések 

megbeszélésére. Nem titkolt célunk volt, hogy példaképeket is állítsunk növendékeink elé. 

 

 Dr. Hajzer László Jogász 

 Tóth Nikolett Prezi 

 Mocsár Dávid BME Formula Racing Team 

 Dr. Spisák Andrea Írónő, forgatókönyv író, jogász 

 Nagy Zoltán Filmrendező 

 Sivadó Ákos Szociológus 

 Paróczai Anikó Közgazdász 

 Jakab Máté Kosárlabdaedző  

 Dr. Vaczóné Antal Erika Könyvtáros-biblioterapeuta 

 Dr. Takács Zoltán Nőgyógyász 

 Józsa-Kuritár Eszter Pszichológus 

 Dr. Szalai Eszter Szemész 

 Dr. Póka István Fogorvos 
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Dr. Sivadó Ákos szociológus 

 
Dr. Spisák Andrea írónő, forgatókönyvíró, jogász 

 
Dr. Takács Zoltán nőgyógyász 
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Dr. Vaczóné Antal Erika könyvtáros-biblioterapeuta 

 
Józsa-Kuritár Eszter pszichológus 

 
Nagy Zoltán filmrendező 
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Mindennapjaink 
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100. év számokban, azaz versenyhelyezésekben 

 

 

E tanévünk nagyon sok szempontból kivételes, mondhatjuk rendkívüli. Megszoktuk már, sőt 

el is várjuk, hogy tanítványaink nemcsak a tanítási órákon, hanem tanulmányi, művészeti és 

sportversenyeken is megállják helyüket. Jubileumi tanévünk alkalmából a hagyományosnál is 

több lehetőséget biztosítottunk arra, hogy diákjaink megmérettethessék magukat. Szeretnék egy 

rövid áttekintést nyújtani (nem a teljesség igényével, hiszen erre a teljes évkönyv sem lenne 

elegendő), hogy milyen nagyszámú, és sokféle versenyen szerepeltek kiválóan diákjaink. 

Tanulmányi terület: 

Legrangosabb tanulmányi versenyünk az Országos Középiskolai Tanulmányi Verseny.  

E tanévben 10 tantágyból, 14 kategóriában 173 zrínyis diák nevezett. Az általuk megírt első 

forduló után 38 dolgozat lett továbbküldhető. A második fordulóba 4 versenyzőt hívtak be 5 

tárgyból: 

Veres Eszter Vivien (12.d) francia nyelv I. kategória 

Veres Eszter Vivien (12.d) kémia I. kategória 

Kiss Ágota Eszter (12.c) biológia II. kategória 

Bobonka Emese (11.b) német nyelv I. kategória 

Tóth Laura Éva (12.b) spanyol nyelv I. kategória. 

Közülük Veres Eszter Vivien kémiából és Tóth Laura Éva spanyol nyelvből jutott be az or-

szágos döntőbe. 

A döntőben Veres Eszter Vivien országos 26. 

helyen végzett. Felkészítő tanára: Tündik Tamás. 

 

 

 

 

 

 

Tóth Laura Éva kéttannyelvű iskolák tanulói 

közt versenyezve az országos 18. helyen zárt. 

Felkészítő tanára Trencsényi Anita. 

Mindketten többletponthoz jutnak ezzel az 

egyetemi felvételi során. 
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További szép eredményeink: 

 

Kiss Veronika 12. D-s tanuló (bal szélen) 

Kazinczy Emlékérmet vehetett át Győrben a 

magyar anyanyelv ápolása terén tett kiemel-

kedő munkája elismeréseként. Felkészítő ta-

nára: Martinovszkyné Kondrák Margit 

 

 

 

 

 

 

 

A TIT Országos Nyelvhasználó Versenyén Molnár 

Eszter 1. (jobb szélen), Hajdu Anna (bal oldal) pedig 

6. helyezést ért el francia nyelvből. Mindketten a 

12. D osztály tanulói. Felkészítő tanáruk: Figuláné 

Chriszt Gabriella 

 

 

 

"Te aranyok Aranya!" címmel az Országos Széchenyi 

Könyvtár, valamint a Magyartanárok Egyesülete és a Ma-

gyar Olvasástársaság által hirdetett meg Arany János sza-

valóversenyt, melyen iskolánk tanulója – Ladács Fanni – 

az országos döntőbe jutott, és ott 3. helyezett lett. Felké-

szítő tanára: Varga Ildikó. 

 

 

 

 

 

A Kisvárdán megrendezett kreatív német 

nyelvi vetélkedőn iskolánk mindkét csapata 

3. helyen végzett.  

Versenyzők: Bartha Anikó, Kander Le-

vente, Kovács Tamás, Leitner Panna. A 

versenyzőket Garai Zsófia és Sárga Tamás 

készítették fel. 
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AJTP-s tanulóink kategóriánként csupa első he-

lyezéssel tértek haza a XV. országos AJTP-s infor-

matikai versenyről: Krajcsik Péter Viktor, Nyircsák 

Anna, Lakatos Levente. A csapat tagja volt még 

Pásztor Olivér, ő nem szerepel a képen. 

 

 

 

 

Tyurin Anasztázia, 11.C osztályos tanuló az AJTP-s iskolák számára szervezett országos né-

met nyelvi versenyen első helyezést ért el. Felkészítő tanára: Kovácsné Győri Gabriella. 

 

Gratulálunk Bakos Kinga és Konczos András 11.C osztályos tanulóknak is, akik a Mentors 

Digitális Levelezős Nyelvi Verseny országos fordulójába jutottak, s képviselik iskolánkat angol 

illetve német nyelvből június 11-én Budapesten. Hlavnya Emese és Kovácsné Győri Gabriella 

felkészítő tanárok tanítványai. 

A 100. év jegyében irodalmi házi versenyt hirdetett meg a magyar munkaközösség, mely 

rendkívül jó hangulatú döntővel zárult: kortárs és klasszikus magyar szerzők műveit dolgozták 

fel kreatív módon a háromfős csapatok.  

A végső sorrend: 

1. hely: 9.A 

2. hely: 11.B 

3. hely: 11.A 

4. hely: 10.E 

5. hely: 9.C 

6. hely: 11.D (ők a 3. csapattag betegsége miatt csak 2 fővel versenyeztek). 
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Szintén a jubileum alkalmából Zrínyi Ilona és kora 

címmel rendezett tanulmányi versenyt a történelem 

munkaközösség. 

A vetélkedő végeredménye: 

I. korcsoport (9-10. évfolyam) 

1. 9.B (Bagoly Zsófia, Kassai Boglárka, Szűcs 

Diána) 

2. 10.A (Bereznai Boglárka, Galgon Hanna, Hor-

váth Zsófia) 

3. 10.E (Komlósi Noémi, Molnár Vanda, Szilasi 

Boldizsár) 

 

I. korcsoport győztes csapata: 

 

II. korcsoport (11-12. évfolyam) 

1. 12.D (Galambos Máté, Hegyi Ákos, Zsiros Zoltán) 

2.  11.D (Bernyiscsek Fruzsina, Jászai Szonja, Nagy Dóra) 

3.  12.B (Fábián Bendegúz, Kertész Zoltán, Nagy Zoltán) 

 

II. korcsoport győztes csapata:   

 

Az első helyezettek jutalma egy külföldi tanulmá-

nyi út. 

 

 

 

 

 

Somos Zsuzsanna Sára 9.C osztályos tanuló különdíjat ka-

pott a Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár által 

meghirdetett irodalmi pályázaton. 

 

 

 

 

 

 

Német nyelvi munkaközösségünk plakátkészítő versenyt hirdetett zrínyis tanulók részére 

"UNSERE SCHULE IM JAHRE 2050" címmel. Digitális képszerkesztési módszerrel előállí-

tott színes képeket kellett készíteni.  
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A díjazott munkák: 
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Ezen a képen látható, hogy hogyan 

képzelték el Nyíregyháza jövőjét kb. 

100 évvel ezelőtt. 

 

 

 

 

A Kutató Diákok Országos Szövetsége és a Kutató Diákokért Alapítvány a 2017/18-as tan-

évben is meghirdette a Tudományos Diákkörök XVIII. Kárpát-medencei Konferenciáját. A 

konferencián saját, kizárólag tudományos kutatásról szóló munkával lehetett elindulni, téma-

megkötés nélkül.  

Művészeti terület: 

Iskolánk színjátszó köre, a 

ZIG-ZUG Pódium nagy siker-

rel adta elő a Sok hűhó a sze-

relemért című Shakespeare-

adaptációt. 

Az ifjú művészeket Varga 

Ildikó és Gönczy Ágnes tanár-

nők készítették fel és segítet-

ték. 

 

 

 

 

 

 

 

Nádudvari Sándor 11.C osztályos tanuló 2. helyezést ért el festmé-

nyeivel a Kölcsey Ferenc Gimnázium által meghirdetett képzőművé-

szeti pályázaton. 

 

E (nem túl rövid) áttekintés meggyőzhette a Kedves Olvasót, hogy 

milyen színes és eredményes a zrínyis élet az iskolapadokon túl is. 

Nagy Andrea 

intézményvezető-helyettes 
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Kiemelkedő sporteredmények 2017/2018. 

 

 

A 2017/18. tanévben iskolánk tanulói számos sporteseményen vettek részt, ahol nagyon szép 

eredményeket értek el. A teljesség igénye nélkül a legkiemelkedőbb eredményeket említenénk 

meg. 

Röplabda  

Megyei Diákolimpia 4. hely (Csuha Regina, Dankó Jázmin, Fodor Fanni, Furda 

Fruzsina, Gavallér Fruzsina, Kohut Zsanett, Lukács Eszter, 

Keckó Dóra, Toldi Éva, Tudja Zsófia, Vasvári Blanka, Vil-

mányi Ágnes) 

Tollaslabda 

Megyei Diákolimpia 

Szlávik Vivien VI. kcs.  1. hely 

Vincze Gyöngyvér V. kcs.   1. hely 

Hajdú Eszter V. kcs.   2. hely 

Jakab Luca V. kcs.   4. hely 

Országos Bajnokság 

Vincze Gyöngyvér V.kcs 3. hely 

Hajdú Eszter V. kcs 5. hely 

Hadseregbajnokság Országos Haditorna Verseny 

 8. hely (Török Pál, Jászai Tamás, Bukovenszky Máté,  

Rimóczy Máté) 

A városi diákolimpián szerzett eredmények: 

Széki Dóra:  100 m síkfutás I. hely (13.2 mp), távolugrás I. hely (4.92 m) 

Gilányi Alexandra:  távolugrás II. hely (4.56 m) 

Nagy Boglárka:  távolugrás II. hely (4.73 m) 

4×100 m leány váltó II. hely 

(Széki Dóra, Nagy Boglárka, Papp Letícia, Rabatin Hanna) 

4×100 m fiú váltó IV. hely 

(Szántai Róbert, Szilágyi Dániel, Török Pál, Turán Márton) 

Felkészítőjük: Szabóné Kovács Gyöngyi. 
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Atlétika 

Megyei Diákolimpia 

Széki Dóra súlylökés 2. hely 10.08 m bejutott az országos döntőbe 

Svédváltó 2. hely (Széki Dóra, Papp Letícia, Puskás Lilla, Rabatin Hanna) 

 

A ZIG leány labdarúgó csa-

pata a diákolimpia városi dön-

tőjében III. helyezést ért el. A 

csapat tagjai: Bakos Kinga, 

Rácz Andrea, Fornosi Valéria, 

Mészáros Laura, Csekk Tifani, 

Juhász Letícia, Vadászi Sza-

bina 

Testnevelő tanár: Molnár 

Zoltán. A csapat mentora: Szé-

kely Béla tanár úr. 

 

Évről évre a Babus Jolán Kollégium ad otthont 

a kollégiumok közötti „Babus Kupá”-nak. Ebben 

az évben az izgalmas versengés végén a Nyíregy-

házi Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégium csa-

pata a hazai Babus Jolán Kollégium együttesével 

vívta a döntőt, melyet nagy csatában a megye-

székhelyi diákok nyertek meg. A bronzérmet a 

baktalórántházi Vay Ádám Kollégium gárdája 

szerezte meg a tiszalöki Teleki Blanka Kollégium 

csapata előtt. 
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Kosaras lányaink a Megyei Diákolimpián a II. helyezést 

szerezték meg: Mácsai Maja, Jakab Luca, Erdei Nikolett, 

Borza Laura. 

 

 

 

 

 

A városi fedett pályás atlétikaversenyen 

elért legutóbbi eredményeink:  

Női váltófutás II. hely: csapattagok: Papp 

Letícia, Nagy Boglárka, Széki Dóra, 

Mészáros Laura. 

Fiú váltófutás III. hely: csapattagok: Szil-

ágyi Dániel, Török Pál, Szántai Ró-

bert, Turán Márton. 

Felkészítő testnevelő: Szabóné Kovács Gyöngyi 

    

 

Iskolánkban a kézilabda mellett a női torna az egyik folyamatos sikereket hozó sportág. 

Tóthné Kegye Éva munkáját Dr. Szabó Antalné, Mártika néni folytatta, majd Szabóné Kovács 

Gyöngyi tanárnőnek adta át a felkészítést. A képen egy házi tornabemutató és verseny díjazott-

jait és felkészítőit látjuk. 
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I. hely: Kohut Zsanett  

II. hely: Szilágyi Sarolta  

III. hely: Siető Bettina  

IV. hely: Bucsák Bettina  

V. hely: Nagy Bettina  

VI. hely: Sipos Dorina  

VII. hely Éberhardt Eszter. 

 

 

 

 

Tornász lányaink nemcsak a Zrínyiben, 

hanem a Zayban megrendezett megyei ver-

senyen is remekeltek. Bronzéremmel gazda-

gították iskolánkat. Csapattagok: Bucsák 

Bettina, Éberhardt Eszter, Kohut Zsanett, 

Nagy Bettina, Siető Bettina, Sipos Dorina, 

Szilágyi Sarolta. 

Felkészítő testnevelő:  

Szabóné Kovács Gyöngyi 

Az egyéni összetett mindhárom dobogós 

helyén zrínyisek végeztek: 

Siető Bettina, Szilágyi Sarolta, Kohut Zsanett 

 

Torna Országos Elődöntő 

10. hely (Szilágyi Sarolta, Sipos Dorina, Kohut Zsanett, Siető Bettina, Bucsák Bettina, Nagy 

Bettina, Éberhardt Eszter) 

 

Szokatlan sportágakban indult a 12. B csapata: 

szeptember 16-án Sánta 

József osztályfőnökkel az 

élen a Sport Mindenkié 

Egyesület által szervezett 

sóstói Sárkányhajó-verse-

nyen az 1. helyet, az Élő-

csocsó-bajnokságon pedig 

a 4. helyet szerezte meg. 

 

 

Országos Tenisz Diákolimpia:  

II. hely párosban: Páll Marcell, Toma Henrik 

Szabóné Kovács Gyöngyi – Nagy Andrea 
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Művészetek – Ének-zene 

 

 

Igencsak mozgalmas volt a tanévünk az ének-zene területén. Több versenyen öregbítették 

diákjaink a Zrínyi hírnevét. 

A Nyíregyházi Egyetem Zenei Intézete által meghirdetett Középiskolások V. zenei verse-

nyén vettünk részt (2018. január 27-én)  több kategóriában. 

Szolfézs-kamaraének I. kategóriában különdíjakat kaptak: Bereznai Boglárka és Lipcsei Haj-

nalka (10.A)  

Klasszikus hangszer II. kategóriában: Emléklapot kapott Hajdu Dávid (12.C) 

Zenetörténet-néprajz I. kategóriában: I. helyezést és Különdíjat kapott Bereznai Boglárka, 

Kodály és a népzene c. előadásáért, akit felkértek bemutatójának megtartására az ősszel meg-

rendezendő Kutatók éjszakáján. 

II. helyezést ért el Sitku Dorina (9.A), 100 éves A fából faragott királyfi c. előadásával. Ze-

netörténet -néprajz II.kategóriában: az I. helyezést Hajdu Dávid, A magyar zongoragyártás 

fénykora, a III. helyezést Novák Béla (12.C), Bordalok, ivónóták c. előadásával érdemelte ki a 

zsűritől. 

Népi hangszer kategóriában:  

III. helyet ért el Lipcsei Hajnalka  

 

 

 

Január-február hónapokban a Kodály Zoltán 

munkássága előtt tisztelgő “Serkenj fel!” 5 for-

dulós országos zeneelméleti és zenetörténeti vetél-

kedőn, a több mint 100 induló, és a végsőkig ki-

tartó 48 csapat közül a zrínyisek a következő ered-

ményeket érték el: 
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Tulipántos csapat 9. hely, – Bereznai Boglárka, 

Galgon Hanna, Lipcsei Hajnalka 10.A osztály 

Kiscsibék csapat 10. hely, – Böszörményi 

Dóra, Keczkó Dóra, Sitku Dorina 9.A osztály 

Igrice csapat 13. hely, – Balázs Mercédesz, 

Cser Péter, Markóczki Szabolcs 9. és 10.C. 

Figemadár 18. hely, – Lakatos Levente, 

Szentpáli Gavallér Hanna, Zámbori Johanna 9.C. 

Gyíkhusik 27. hely, – Somi Alexandra, Szabó 

Dorka, Takács Eszter, 9.C osztály 

Márciusban a megyei “Tiszán innen Dunán túl” népdaléneklési versenyen igen szép ered-

ményeket értünk el a népdalkörösökkel. 

Szólóének kategóriában Kiemelt Arany minősítést kapott Cser Péter (10.C)  

Kisegyüttes kategóriában Arany minősítést kaptak: Bartha Anikó (9.A), Bereznai Boglárka 

(10.A), Nagy Melinda (11.C) 

 

Nagycsoportos ének kategóriában Kiemelt Arany minősítésben részesültek: Bálint Eszter 

(10.C), Fodor Fanni (9.D), Katona Fanni (10.C), Lazcai Natália (9.C), Lipcsei Hajnalka (10.A), 

Makay Andrea (10.E), Papp Laura (10.B), Szombati Dóra (12.C) 
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Áprilisban, Sződligeten, a XXIV. Dunakanyar Népművészeti Versenyen remekeltek a 

lányok. 

Népi hangszer kategóriában: Lipcsei Hajnalka Arany minősítést ért el citerajátékával. 

Szólóének kategóriában: Bartha Anikó Ezüst (széki dalcsokor) 

 Bereznai Boglárka Arany (csallóközi dudanóta dalcsokor) 

 Cser Péter Arany (nyírségi betyárdalok)  

 Juhász Eszter Ezüst (ipolymenti dalcsokor) minősítést kaptak. 

Nagycsoportos ének kategóriában Arany minősítést kaptak a lányok (nyírségi párosító dalok). 

Tagok: Bartha Anikó, Fodor Fanni, Katona Fanni, Laczai Natália, Lipcsei Hajnalka, Makay 

Andrea, Nagy Melinda, Papp Laura, Somogyi Mónika 

Kiscsoportos ének kategóriában Arany minősítéssel jutalmazta a zsűri Bartha Anikó, Bereznai 

Boglárka, Nagy Melinda nyírségi szerelmes dalcsokrát. A zsűri nagyon megdicsérte a lányokat, 

külön kiemelte, hogy évek óta mindig színvonalas produkciókkal lépünk fel. 

Mia – vendég német leányzó Iserlohnból- is kedvet kapott a magyar népzenéhez.  
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Májusban ismét remekeltek a nép-

dalosaink, képviselve megyénket és 

természetesen a Zrínyit, a “Tiszán in-

nen, Dunán túl” országos népdal-

éneklési versenyen. 

Szólóének kategóriában Cser Péter 

Arany minősítést, 

Nagycsoportos ének kategóriában a 

Figemadár csoport Ezüst minősítést 

kapott. A munkában részt vettek: 

Bartha Anikó, Bálint Eszter, Bereznai 

Boglárka, Fodor Fanni, Katona Fanni, 

Laczai Natália, Lipcsei Hajnalka, Ma-

kay Andrea, Nagy Melinda, Papp La-

ura, Somogyi Mónika, Szombati Dóra. 

Köszönet mindenkinek az egész éves szép eredményekért!  

Jó veletek együtt lenni és dolgozni! 

  
 

Ágoston Ildikó 

szaktanár 
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A jubileumi év pályázatai 

 

 

Intézményünk a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégium mindig is élen járt a 

pályázatok, projektek megvalósításában. A korábbi több éves pályázati tapasztalat a tantestüle-

ten belül multiplikálódott és az elmúlt években több sikeres kisebb projekt valósult meg. A 

2013-as fenntartóváltás és gazdasági önállóság elvesztése a pályázatok számának csökkenését 

vonta magával. Az új eljárási rendszer, az oktatási nagyprojektek (TÁMOP, TIOP) kifutása és 

a fenntartón keresztüli nehézkes pályázás azt eredményezte, hogy nagyobb projektek nem va-

lósultak meg az iskolában. A MATEHETSZ Tehetséghidak Program keretében több kisebb pá-

lyázat készült el, amely egybevágott a Zrínyi Tehetségpont státuszával és ahhoz kapcsolódó 

feladataival. 

A 2017/2018-as tanévben két pályázat valósult meg, a projektek jelenleg is futnak és a tanév 

végén záródik a szakmai munka. Az alábbiakban ezeket a projekteket szeretném röviden be-

mutatni. 

A projekt azonosítószáma: OPER-14419 

A projekt címe: Csoportos tehetségsegítő tevékenység megvalósítása II. 

Elnyert összeg: 300.000 Ft 

A projekt megvalósításának időtartama: 2018.01.01. – 2018.04.30. 

A projekt szakmai résztvevői: Bartha Dénesné, Kobzos István 

 

A projekt során két szakköri tevékenység valósul meg (16-16 órában): 

Tananyagon kívüli protestáns vallástörténeti ismeretek elsajátítása. Elősegítjük a tanulók kö-

zösségi beilleszkedését, a felelősség, az önálló cselekvés, a megbízhatóság, a kölcsönös elfo-

gadás elsajátítását. Ehhez a tanulók tevékeny részvételére építő tanítás- és tanulásszervezési 

eljárásokat használunk. Főbb célkitűzéseink: az egyetemes és a magyar reformáció értékeinek 

az ismerete, valamint a vallási és értékrendbeli sokféleség és a kulturális azonosságtudat fon-

tosságának tudatosítása. Célcsoport 15 fő 9-12. évfolyamos tehetséges diák. 

Matematikából tehetséges tanulók természettudományos logikájú, gyakorlati tapasztalatokra 

építő gondolkodásának fejlesztése. A valóság eseményeinek modellezéséhez szükséges képes-

ségek továbbfejlesztése a tények, jelenségek, folyamatok sokoldalú elemzésén keresztül. A ta-

nulók matematikai tudásuk ismeretében megtalálják, megértsék és megmagyarázzák azokat a 

drámai jelenségeket, amelyek a közutakon közlekedőket érheti. Célcsoport 15 fő 9-10. évfolya-

mos tehetséges diák. 

További tanórán kívüli megvalósuló tevékenységek: 

Nyílt filmklub keretében a Napfény íze című film megtekintése. A film remek lehetőséget 

teremt arra, hogy a magyar zsidóság történetének több korszakát is megismerjék a tanulók. A 

felvetődő erkölcsi-történelmi kérdések megbeszélésével fejleszthetjük a diákok erkölcsi ítélő-

képességét, tudatosíthatjuk az értékválasztás fontosságát.  
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A filmes eszközök megbeszélése hozzájárul a médiatudatosság kialakulásához, az esztétikai 

kompetencia fejlesztéséhez. Bevonni kívánt diáklétszám: 20 fő 

Műhelybeszélgetés: A Református Országos Értéktermő Tehetségközpont programjának ki-

próbálása a Jókai Mór Református Általános Iskolában. Tehetséggondozás intézményesített 

formái – tehetségszűrés – pilot programok kipróbálása. A beszélgetés célja, hogy a Jókaisok 

Tehetségpont által végzett tehetségkutató és –gondozó munka tapasztalatait átadják a Nyíregy-

házi Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégium tehetségfejlesztéssel foglalkozó pedagógusainak. 

Bevonni kívánt létszám: 20 fő 

A projekt azonosítószáma: OPER-14582 

A projekt címe: Csoportos tehetségsegítő tevékenység megvalósítása II. 

Elnyert összeg: 300.000 Ft 

A projekt megvalósításának időtartama: 2018.01.01. – 2018.04.30. 

A projekt szakmai résztvevői: Tisza Zsuzsanna, Váradi Hajnalka, Szűcs Róbert 

 

A projekt során két szakköri tevékenység valósul meg (16-16 órában): 

“Utazás a bankok rejtélyes világába” – Cél, hogy a résztvevő tanulók pénzügyi kultúrája 

fejlődjön, a megváltozott munkaerő-piaci igények megjelenésével támogassuk pénzügyi dön-

téseiket. Fontosnak tartjuk a bankok megismerését, hiszen az is egy vállalkozás. Fontosnak 

tartjuk, hogy a bankok által nyújtott szolgáltatásokkal minél korábban tisztában legyen a jelen-

legi középiskolás korosztály. Célcsoport 15 fő 9-10. évfolyamos tehetséges diák. 

“Az egészség ára” – szakkör célja a tanulók figyelmét felhívni korunk egyik legfenyegetőbb 

népbetegségére az elhízásra. Rá kell ébreszteni a felnövekvő generációt, hogy korosztályuk 

igényeit is kielégítve, szervezetük bioritmusát figyelembe véve tudatos táplálkozással az élet-

minőségük javul. Meg kell érteniük, hogy a helytelen táplálkozással egyenes út vezet nemcsak 

az elhízás, hanem az ebből következő más súlyos egészségügyi problémák felé, pl. váz- és 

izomdeformitás, magas vérnyomás stb. Célcsoport 15 fő 10-11. évfolyamos tehetséges diák. 

 

További tanórán kívüli megvalósuló tevékenységek: 

Nyílt filmklub keretében a Fed up! című film megtekintése. A 1,5 órás dokumentumfilm az 

Amerikai Egyesült Államokban járványszerűen terjedő gyermekkori elhízás okait és hatásait 

vizsgálja. A vetítés után beszélgetés a látottakról. Bevonni kívánt diáklétszám: 35 fő 

Műhelybeszélgetés: A pénzügyi tudatosság, pénzügyi kultúra és vállalkozói kompetenciafej-

lesztés lehetőségei a középiskolában. Projektmódszer tapasztalatok. Célja, hogy a módszertani 

és pedagógiai tapasztalatokat megosszuk a Tehetségpont hasonló szakkörökben járatos partne-

reivel. A műhelybeszélgetés a Pénz7 programsorozathoz is kapcsolódik. Bevonni kívánt diák-

létszám: 20 fő. 
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EFOP-4.1.3-17-2017-00401 – Infrastrukturális fejlesztés a Nyíregyházi Zrínyi Ilona 

Gimnázium Széchenyi utcai kollégiumában 

A Nyíregyházi Tankerületi Központtal közösen pályázott és 2018-ban megvalósításra kerülő 

projekt szakmai tartama: 

A kollégium I. II. és III. emeleteinek teljes festése. A kollégium IV. emeletének teljes re-

konstrukciója (folyosó, kollégiumi szobák, mellékhelyiségek, Tv szoba, teakonyha, kiszolgáló 

helyiségek). Új beépített bútorzat és vizes blokkok, új burkolatok kialakítása a kollégiumban. 

A projekt keretében a Széchenyi utcai kollégium megújul, és a diákok részére komfortosabbá 

válik az itt tartózkodás. Az év során több pályázat is beadásra került a Nemzeti Tehetség Prog-

ram (NTP) kiírásaira, művészeti, életpálya építési és társadalmi-felelősségvállalási, valamint 

matematikai és ókortörténeti tehetséggondozó programok támogatására. Elbírálásuk folyamat-

ban van. 

Szűcs Róbert 

intézményegységvezető-helyettes 
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Pályaválasztási projektnap a Zrínyiben: 2018. március 10. 

#zig100 

Intézményünk diákjai az itt eltöltött gimnáziumi évek alatt életük egyik legnagyobb dönté-

sére készülnek. A pályaválasztás során fontos, hogy emlékezetükben tartsák Konfucius gondo-

latát: „Válassz olyan munkát, amit szeretsz, és egy napot sem kell dolgoznod az életedben.” 

A döntés meghozataláig azonban nagyon sok mindent kell mérlegelniük. A pályaválasztást 

befolyásoló tényezők között fontos, hogy gondolkodásukban és tetteikben is szem előtt tartsák 

társadalmunk hosszútávú érdekeit. Ezért is tartjuk a társadalmi felelősségvállalást kapocsnak 

intézményünk és a társadalom között. 

Mit tettünk és teszünk folyamatosan, hogy ez a kapocs egyre gazdagabb tartalommal legyen 

feltöltve? 

A 2017/2018-as tanév rendjéről szóló 14/2017. (VI. 14.) EMMI rendelet szerint ettől az évtől 

az iskolák rendelkezésére álló tanítás nélküli munkanapok közül “egy tanítás nélküli munkanap 

kizárólag pályaorientációs célra használható fel.” 

A pályaorientációs napok, programok célja, hogy segítse a diákokat a továbbtanulásukat és 

karrierválasztásukat érintő döntések tudatos átgondolásában, meghozatalában, és bemutassa ne-

kik, hogy merre érdemes elindulniuk, és egyáltalán milyen lehetőségek állnak rendelkezésükre 

ezen a területen. 

A pályaválasztás kérdésköre nem kizárólag a 12. évfolyamos végzősöket érinti, sőt nem is 

szabadna, hogy elsősorban őket érintse. Már a 9., legkésőbb a 10. évben (vagy még hama-

rabb) kellene a diákoknak minél több szakterülettel találkozniuk, és azokról valós ismereteket, 

benyomásokat szerezni, hogy amikor a 10. évfolyam végén fakultációt választanak, olyan dön-

tést tudjanak hozni, amely nem kizárólag azon alapszik, hogy abban az időben éppen melyik a 

kedvenc iskolai tantárgyuk. 

Gimnáziumunk már eddig is több olyan projektbe kapcsolódott be, mely a felelős jövőtuda-

tosságot és a sikeres életpálya-építést szolgálja (az Új Nemzedék Központ bázisiskolája va-

gyunk, Pénziránytű iskolahálózat, Pénz7, Fáy Alapítvány tréningjei, Ekoventió iskolahálózat, 

Vállalkozói témahét, Youth Start program).  

Az így megszerzett tudást szeretné iskolánk évről évre tovább gyarapítani, szakmai előadá-

sok, workshopok és kiállítások révén is. 

A 2017/2018-as tanévben ennek jegyében tartottunk először Pályaválasztási projektnapot ha-

gyományteremtő céllal Huszárné Kádár Ibolya igazgatónő, Hlavnya Emese és Tisza Zsuzsanna 

tanárnők koordinálásával. Az új kezdeményezés és elvárás a társadalmi felelősségvállalás kul-

túrájának és sikeres pályautak példaértékű közvetlen bemutatásának meghonosítása jegyében 

szerveződött.  

A pályaorientációs nap létrehozása az iskolában komoly felkészülést és szervezést igényelt, 

különösen úgy, hogy az minden évfolyam számára hasznos tartalommal bírjon: azoknak is, akik 

már tudják, milyen irányba szeretnének továbbmenni, és azoknak is, akik csak évek múlva ke-

rülnek majd szembe ezzel a döntéssel. 

A résztvevő diákok először rendhagyó osztályfőnöki órán vehettek részt, majd az érdeklődé-

süknek megfelelően találkozhattak a meghívott vendégekkel. A választásban segítettek az elő-

adókról szóló rövid bemutatkozások és képviselt cégek logói is. Egy-egy előadásra maximum 

https://net.jogtar.hu/jr/gen/hjegy_doc.cgi?docid=A1700014.EMM&timeshift=fffffff4&txtreferer=00000001.TXT
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40-en jelentkezhettek be, regisztrálni előzetesen mindenkinek kötelező volt az intézmény hon-

lapján. 

A projektnap életre hívásának megfelelően, így minden tanuló életkorának megfelelő szin-

ten találkozott a pályaorientáció fogalmával, azzal a nem titkolt célkitűzéssel, hogy segítse a 

diákokat a pályaválasztásban. A jubileumi év kapcsán a gimnázium 15 volt tanulóját kérte fel 

2 x 50 perces előadás megtartására, melynek során az előadók elmondhatták élettapasztalatukat, 

és ismertethették a diákokkal az általuk választott pálya szépségeit vagy nehézségeit. 

 
Idei előadóink: 

Balogh Károly ügyvezető tulajdonos, Karsol Company, Ikon Restaurant  

Huszár Judit design manager, Brick Visual-építészeti vizualizáció 

Nabil Karsheh IT fejlesztés, IT Services Hungary Kft.  

Kecskés Tamás, tulajdonos, TAM-OL kenőanyag kereskedés 

Kelemen Péter tulajdonos, Agro Consulting Trade Kft. 

Kézy Béla ügyvezető igazgató, Megakom Tanácsadó Iroda 

Kutasi Szabolcs külkereskedelmi és kereskedelemfejlesztési igazgató, HTCC-Hungarian 

Trade and Cultural Center 

Máté-Tóth Nóra minőségirányítási vezető, Sematic Hungaria Kft. 

Mocsár Dávid Csaba Mechatronikai mérnök, Almotive 

Nagy Gyula logisztikai menedzser, LEGO Group 

Széles Tamás ügyvezető igazgató, kereskedelmi és marketing vezető, Toyota Titán, Autó 

Széles 

Dr. Tarján Péter, PhD, főiskolai docens, Nyíregyházi Egyetem, a duális képzés 

Toldiné Dr. Hepp Éva rendőr alezredes, Rendőr Főkapitányság osztályvezetője, Toldi And-

rás tűzoltó alezredes, tűzoltóparancsnok 

Dr. Toma Attila bíró, Nyíregyházi Törvényszék, sajtószóvivő 

Tóth Nikoletta, pszichológus, toborzási és kiválasztási specialista, Prezi 

 

Az előadásokon való interaktív részvétellel a diákok fejleszthették kommunikációs, együtt-

működési kompetenciáikat és kritikai gondolkodásukat is, mivel lehetőségük volt kérdések fel-

tevésére. Az előadók felajánlották, hogy szívesen tájékoztatják a jövőben is a tanulókat az őket 

érdeklő alapvető ismeretekről a továbbiakban, akár osztályfőnöki óra keretében is, illetve fel-

hívták a figyelmüket arra, hogy lehetőség van saját munkakörnyezet megtekintésére is.  
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A tanulók visszajelzéséből kiderült, hogy sok új, hasznos és gyakorlatias információhoz ju-

tottak az új kezdeményezés során, és szívesen vennék, ha innentől kezdve minden évben meg-

rendeznénk a projektnapot. 

Tisza Zsuzsanna 

szaktanár 
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Digitális témahét 

 

 

Az 2017/2018-as tanévben is csatlakozott iskolánk a Digitális Témahét elnevezésű országos 

programhoz. Részt vettünk a Digitális Témahét 2018 multi-flashmobjának megformálásában. 

A Digitális Témahét szlogenjének: „ NYISS A DIGITÁLIS JÖVŐRE!” első I betűjének meg-

formálása volt a feladatunk. Végül a „CSATLAKOZZATOK TI IS!” mondat 2. I betűje lett a 

fotónkból, mely Youtube-on az alábbi linken található: 

https://www.youtube.com/watch?v=Py8TFldWajwa)  

Köszönjünk, hogy ilyen sok diák vett részt a fotózáson! Köszönjük Sipos László tanár úr 

fotóit! 

„100 éves a Zrínyi – jubileumi élményeink” címmel iskolai pályázatot hirdettünk 2-3 fős 

csapatok részére. A pályamunkákat 2018. április 9-12. között közösen a Digitális Témahéten 

készítették el a csapattagok a 24-es, 25-ös termekben. Egy vagy több jubileumi programot, elő-

adót mutattak be a diákok, elmesélhették személyes élményeiket. A kiválasztott témát weblap, 

prezentáció, kisfilm vagy az iskolai évkönyvbe illő, egy vagy többoldalas dokumentum formá-

jában lehetett feldolgozni.  

A pályázatokat bizottság érté-

keli, és a díjakat a Tehetséggálán 

adják át. Az elkészült munkákból 

ízelítőt láthatnak az érdeklődők 

az első emeleten, a kivetítőn. 

Számos multinacionális 

cégnél elvárás, hogy a dolgozók 

tudjanak együtt dolgozni csopor-

tokban (teamekben). A projekt-

munkák elkészítésével egy kicsit 

ezt is gyakorolták a tanulók. 

 

 
Készülnek a projektmunkák. Fotó: Arany Bence 10. A  

https://www.youtube.com/watch?v=Py8TFldWajwa
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A témahéten két elődást tartott volt diákunk, Ganzler Orsolya,  

„Digitális kommunikáció” címmel. 

A témahetet szép eredményekkel zárták versenyzőink. Kaposváron, az AJTP-s diákoknak 

szervezett országos informatika versenyen sikeres eredményeket értek el diákjaink. 

 A legjobb prezentációkészítő díjat Krajcsik Péter Viktor 10. c osztályos tanuló (Fazekas 

József tanítványa) kapta. 

 A legjobb szövegszerkesztő díjat Pásztor Olivér 10. c osztályos tanuló (Kántorné Homolai 

Krisztina tanítványa) érdemelte ki. 

 A legügyesebb csapatnak járó díjat Nyircsák Anna és Lakatos Levente 9. c osztályos tanu-

lók (Kántorné Homolai Krisztina tanítványai) szerezték meg, akik a 9-10. évfolyamos ver-

senyzők között 1. helyezést értek el. 

Gratulálunk nekik, és további szép eredményeket kívánunk! 

Gergelyné Pivarnyik Rita  

munkaközösség-vezető 
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Pénz7 a Zrínyiben 

 

 

Iskolánk törekvése, hogy tanulóink életkori sajátosságainak megfelelő tartalmú, élményalapú 

és gyakorlatias formában elsajátítható, korszerű ismereteket szerezzenek a pénzügyek terén. 

Célunk, hogy olyan alkalmazható tudás birtokába jussanak diákjaink az intézményben töltött 

évek során, ami hozzájárulhat az egyéni boldogulásukhoz, valamint biztonságos és tervezhető 

élet lehetőségét nyújtja.  

A történelem, társadalomismeret, földrajz, életvitel, etika, informa-

tika és matematika tantárgyak esetében a NAT-ban foglaltak szerint 

kerülnek feldolgozásra a pénzügyi kultúra fejlesztését célzó tartalmak. 

Ezen túl, a magyar illetve idegen nyelv tantárgyak által átfogóan fej-

leszthető szövegértési, szövegalkotási és kommunikációs készségek, 

melyek szorosan kapcsolódnak a pénzügyi ismeretek hatékony elsajá-

tításához és alkalmazásához, is részét képezik a tanterveknek. Az 

utóbbi tantárgy esetében összehangolt cselekvéstervről árulkodik az, hogy a tavalyi tanévtől 

önálló témakört alkot a gazdaság témája. Ezeken felül, az osztályfőnöki tanmenetekben is jelen 

vannak az adott évfolyamokhoz legközelebb eső életszakaszokhoz kötődő szükséges pénzügyi 

tájékozottságot fejlesztő tevékenységek. A szaktárgyak témát érintő feladatait és vállalásait, 

azok koordinálását a 2015/16-os tanévtől kezdve folyamatosan végezzük a tantestületben. 

Több pénzintézet, alapítvány és szervezet is segíti a pénzügyi kultúra fejlesztésében vállalt 

feladatunk teljesítését. Egyik legfőbb szakmai bázisunk, a Pénziránytű Alapítvány, az Emberi 

Erőforrások Minisztériuma, mint projektgazda, valamint a Nemzetgazdasági Minisztérium és a 

Magyar Bankszövetség támogatásával, idén is megszervezte – immár negyedik alkalommal – 

a Pénz7 című programsorozatot 2018. március 5. és 9. között. Ahogy a kezdetektől minden 

évben, iskolánk is csatlakozott a témahét eseményeihez, ezúttal minden 11. évfolyamos diá-

kunk regisztrált részvételével. A hivatalosan résztvevő tanulócsoportok mellett, ez évben is az 

iskola minden egyes osztályában a pénzügyi ismeretek bővítése volt a cél osztályfőnöki órán a 

témahét keretében, az alsóbb éveseknél a Pénz7 előző három évi anyagának feldolgozásával.  

Az idei fókusztéma az Okosan a hitelekről címet kapta, ami a sokakat érintő, hosszú távú 

hatással bíró és felelős döntést igénylő hitelfelvétel kérdését hozta közel a tanulókhoz, a már 

megszokottan magas színvonalú, hatékony, játékos és élményalapú tevékenységekkel. A tan-

órák az idei évben is a pénzügyi élet szakemberei részvételével zajlottak, akik önkéntesként 

gyakorlatias szemléletükkel, tanácsaikkal és szakértelmükkel tették még hitelesebbé és élveze-

tesebbé a tananyag feldolgozását. 

Szintén a 11. évfolyamos diákok lehetnek részesei a Pénzre váltható tudás című projektnap-

nak, ami június 11-én kerül megrendezésre iskolánkban a Pénziránytű Alapítvány és a Diákhitel 

Központ Zrt. szervezésében. A program interaktív tanórákkal indul, ahol pénzügyi tervezéssel 

foglalkoznak a tanulók, majd közismert vendégekkel, az iskola egy egykori és jelenlegi diákjá-

val zajló pódiumbeszélgetés következik pénzkezelésről és pénzügyi tudatosságról. A záró te-

vékenység egy online pénzügyi kvíz show lesz, ahol a diákok iskolánk alapítványa számára 

nyerhetnek támogatást pénzügyi ismereteiket kamatoztatva. 

Hlavnya Emese 

szaktanár 
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Egy csipetnyi Hollywood 

 

 

Az angol munkaközösség megszervezte iskolánk első angol nyelvű filmes pályázatát. Kemény 

munkával és hosszas szervezéssel lebonyolították az Oscar-gála zrínyis változatát, a „Zrínyi 

Award Ceremony”-t, ahol a többi pedagógussal a beadott projekteket különféle nagylelkű és 

kreatív díjakkal jutalmazták. Minden, a szervezésben részt vett tanárnak ezúton is szeretnénk 

megköszönni, hogy ennyi energiát fektettek eme nívós esemény létrehozásába. Diáktársaink ne-

vében is bátran kijelenthetjük, hogy jövőre is szívesen részt vennénk hasonló versenyen. 

Pedig az egész csak egy viccnek indult… Legmerészebb álmainkban sem reméltük volna, 

hogy ilyen elsöprő győzelmet aratunk szerény, de tagadhatatlanul csodás művünkkel. Azok 

kedvéért, akik esetleg eddigi életüket egy barlang magányában töltötték (ez lehet az egyetlen 

ok, hogy még nem hallották a hírt), részletesen elmesélnénk, miről is van szó. 

Évszázados története során iskolánk számos rangos versenynek adott otthont, de kétség kívül 

ehhez hasonlóra még nem volt példa. Feladatunk az volt, hogy képzeljük el iskolánkat 100 év 

múlva, és azt film formájában örökítsük meg. 

Nekünk az a képtelen ötletünk támadt, hogy híres-neves osztályfőnökünk, Gyöngyi néni ka-

rakterét állítsuk a középpontba. A munkálatok során hamar fény derült arra, hogy Gyöngyi néni 

nemcsak remek sportember, de kitűnő színészi vénával is meg van áldva. Ildikó néni segítsége 

is elengedhetetlennek bizonyult néhány jelenet megvalósításában. Mellettük legkedvesebb osz-

tálytársaink is szerepet kaptak az alkotásban. 

Sokat fáradoztunk ugyan, de a nézőközönségtől és a zsűritől kapott elismerés és tisztelet rög-

tön feledtette velünk ezen bosszúságunkat. Az izgalom okozta éhségünket pedig a 8-as terem-

ben tartott mennyei lakoma rendkívül jól csillapította. A vendégek is kitettek magukért, szebb-

nél szebb estélyi ruhájukban adták meg a magasztos eseménynek járó kellő tiszteletet. Az emel-

kedett hangulat és a színvonalas műsorvezetés Erdei Anikó tanárnő és Bajkán László tanár úr 

kiváló munkáját dicséri. 

Zárásként szeretnénk hálát adni azoknak, akik támogattak minket a hírnévhez vezető rögös úton. 

Nélkülük ma nem csilloghatna vitrinünkben Zrínyi Ilona tökéletesen kimunkált aranyszobra. 

 
Written and directed by Predator & Csorsi 

Galambos Zsófia – Ferencz Orsolya Zita, 11. D 
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Kutató diákok a Zrínyiben! 

 

 

A Kutató Diákok Országos Szövetsége és a Kutató Diákokért Alapítvány a 2017/18-as tan-

évben is meghirdette a Tudományos Diákkörök XVIII. Kárpát-medencei Konferenciáját (TU-

DOK). 

A konferencián saját, kizárólag tudományos kutatásról szóló munkával lehet elindulni, téma-

megkötés nélkül. Művészeti, vagy egyéb, nem tudományos munkával nem lehet pályázni. A 

konferencián minden diák indulhat, aki az érettségi bizonyítványát 2017-ben szerezte, vagy 

2017 után szerzi meg. Alsó korhatár nincs. 

A XVIII. TUDOK Élet és környezettudományi Konferenciára Hajdúszoboszlón, a Hőgyes 

Endre Gimnáziumban került sor 2018. február 9 – 10-én. 

A konferenciára pályázott és az Egészségtudomány I. szekcióba a pályázat elbírálása után 

meghívást kapott diákjaink: 

1. Hegyes Vivien 9.B 

2. Horváth Bálint 9.C 

3. Lakatos Levente 9.C 

4. Tamás Tímea Terézia 9.Ny/D 

Mentoruk Kiss Katalin egészségtan tanár, 

egészségfejlesztő wellness terapeuta. Az 

Oktatási Hivatal, a Debreceni Egyetem 

Egészségügyi Kara illetve Kiss Katalin 

mentor-tanár között a TÁMOP 3.1.5. kere-

tében létrejött szerződés keretében végezték 

el vizsgálatukat a tanulók. A diákok a kuta-

tást vezető mentoruk pedagógus életpálya 

mesterprogramjában vállalt projektjébe 

kapcsolódtak be. Kutatásukat a saját intéz-

ményükben, a tehetséggondozó programban résztvevő diákok körében végezték. A kérdőíves 

vizsgálat a diákok egészségtudatosságának 4 nagyobb egységére terjedt ki.  

Így az előadásokban a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégium Arany János Te-

hetséggondozó Programjában résztvevő középiskolai diákok egészségtudatossága projekt ke-

rült bemutatásra, négy különböző szempont szerint vizsgálva. 

 

A szekcióban részt vett diákok felkészülten, a zsűri kérdéseire pontosan válaszolva, sikeresen 

helytálltak a megmérettetésben. Szívből gratulálunk! 

További sikeres munkát kívánunk!  

Kiss Katalin 

kollégiumi nevelőtanár 
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Művészeti kaleidoszkóp 
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Sok hűhó a szerelemért, vagy ahogy tetszik… 

/Shakespeare után szabadon/ 

Mindig volt, van és lesz szerelmes ember. Hogy ki és hogyan éli meg ezt az érzést, az szinte 

független attól, hogy milyen korban él.  

Shakespeare mestere volt az emberi viszonyok, kapcsolatok bemutatásának.  Az ő műveiből 

emeltünk ki részleteket, és „gyúrtunk” belőle egy új darabot. 

Reményeink szerint meglepetéssel szolgálhatunk azoknak, akik ismerik az eredeti műveket, 

akik pedig nem, ők is követni tudják pörgő játékunkat!  

Előadásunk a szerelemmel, a szerelmes emberrel foglalkozik, megmutatva annak sokszínű-

ségét, bonyolultságát. 

Mit meg nem teszünk érte és ellene! Persze előfordulhat az is, hogy rádöbbenünk, rosszul 

választottunk. Milyen pillanatok alatt veszítjük el hitünket – akár a legjobb barátunkban is -, ha 

szerelemről van szó. Mennyire könnyen félreérthetők a dolgok, ha érintve vagyunk. És milyen 

könnyen elveszíthetjük szerelmünket, ha csak játszadozunk. 

Ezeket a kérdéseket járja körül előadásunk. 

/Felhasznált művek: Rómeó és Júlia, Tévedések vígjátéka, Sok hűhó semmiért, Ahogy tetszik, 

Szentivánéji álom, Makrancos hölgy/ 

 

Shakespeare műveit felhasználva a darabot összeállította: Varga Ildikó 

dramaturg: Gönczy Ágnes 

Júlia: Ladács Fanni 

Rómeo: Pelyvás Gergő 

Dajka: Samulka Patrícia 

Beatrice: Takács Réka 

Benedek: Tóth György 

Hermia: Pálóczi Roberta 

Heléna: Tóth Laura 

Adriana: Béres Nikolett 

Antipholus: Kander Levente 

Luciana: Nagy Dorottya 

Hero: Sipos Dorina 

rendező: Varga Ildikó 

előadás hossza: 60 perc 

Varga Ildikó 

szaktanár 
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A nagy sikerű előadásról született a következő élménybeszámoló: 

ZIG-ZUG Pódium 

 

 

A kezdetleges, szürke, borús idő ellenére megmaradt a jókedv a ZIG-ZUG Pódiumnak hála, 

sőt a 14:00- kor kezdődő előadás (ami szintén teltháznak örvendett) végére még a nap is kisütött.  

A dráma szakkörösök, mint minden évben, most is remek előadást készítettek, de most rend-

hagyó módon, a százéves jubileumi évforduló alkalmából a Művész Stúdióban került bemuta-

tásra. Ez mind a közönségnek, mind a szereplőknek nagy élményt nyújtott. A szakkörösök be-

leélhették magukat a színészi világba, hiszen valódi forgatókönyvet olvashattak, és a színészek 

sminkes asztalainál ülhettek. De ez nem jöhetett volna létre Varga Ildikó tanárnő nélkül, aki a 

darabot rendezte és támogatta.  

 
 

Már a mű címe: „A sok hűhó a szerelemért” is árulkodik az előadás témájáról. Mint ahogy 

igazgatónő is fogalmazott, a szerelem rendkívül fontos dolog mindannyiunk életében, május 

révén pedig ez a darab nem is kerülhetett volna jobb időpontban megrendezésre, hiszen május 

a szerelem hónapja. Ezt a témát öleli fel a műsor, Shakespeare művein keresztül. A színészek 

felelevenítették a régi drámák sokszínűségeit, és kicsit modernizálták őket a nézők örömére.  

A darab különböző drámák apró részleteinek összeillesztéséből állt, ami ettől függetlenül jól 

nyomon követhető volt, és rendkívül ötletes. Megjelent a darabban a Romeo és Júlia, a Sok 

hűhó a semmiért, és a Szentivánéji álom is. Remekül megmutatták a szerelem sokrétűségét, és 
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a csalódások, fájdalmak, apró örömök érzelmeit is, amit a darab elején és végén lévő koreográ-

fia remekül érzékeltetett. A koreográfiát egyedivé, titokzatossá tette az eleinte maszkot viselő 

tanulók megjelenése. 

A darab egyaránt elszomorított és megnevettetett mindenkit. Egyes jelenetekben mintha mi 

is a műsor részei lettünk volna. Az, hogy közel ültünk a színtérhez még látványosabbá, közvet-

lenebbé tette az előadást, csakúgy, mint a díszletek és jelmezek. Az ifjú színészek tehetsége 

elragadta a közönség figyelmét.  Köszönjük Ladács Fanninak, Pelyvás Gergőnek, Samulka Pat-

ríciának, Tóth Györgynek, Béres Nikolettnek, Takács Rékának, Pálóczi Robertának, Tóth La-

urának, Kander Leventének, Nagy Dorottyának, Sipos Dorinának a felejthetetlen előadást!  

Sok sikert kívánunk nekik a továbbiakban! 

 

   

   

Fotók: Racskó Tibor 

http://www.szon.hu/sok-huho-a-szerelemert/3860520 

 

Gyulai Dorina, 

Lajos Alexandra 

Somos Zsuzsanna Sára 

9.C 
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Báthori Utca-koncert a százéves Zrínyi Ilona Gimnáziumban 

 

 

A Báthori Utca zenekar 1993-ban alakult a Zrínyi Ilona Gimnázium akkori diákjaiból. A 

zenekar a kezdeti éveiben főleg az iskolához köthetően végezte tevékenységét, majd elballagá-

sukat követően is még évekig folytatták a közös zenélést. A ZIG 100 éves jubileumi ünnepség-

sorozatának részeként 2018. március 24-én, szombaton este tartották visszatérő koncertjüket a 

Zrínyi kis tornatermében, egykori koncertjeik helyszínén. A zenekar ekkor már húsz éve nem 

állt együtt színpadon.  

A tagok: Gombos Tibor – dob, Gyányi Ta-

más – gitár, Illés Zoltán – bass, Károly 

László – gitár, Vattamány Imre – ének. 

 

„Nem, talán mi sem hittük el, hogy egyszer 

még, valaha színpadra állunk így együtt, öten, 

mi, a Báthori Utca zenekar. Mélyen belül per-

sze reménykedtünk benne, hogy lesz ilyen al-

kalom, ami megteremti ennek a lehetőségét, 

így nem volt túl nagy kérdés bennünk, amikor 

megérkezett a megkeresés Huszárné Kádár 

Ibolya részéről, hogy mi lenne, ha… a gimi jubilál, vegyünk részt az ünnepségsorozatban. 

Zoli körbe is telefonálta a népet, Londontól Biatorbágyig, Zuglótól Nyíregyházáig, s csodá-

latos módon öt percen belül zsebében volt mindannyiunk lelkes beleegyezése. Mindez még 

tavaly kora ősszel történt. 

Elkezdtük tervezni, szervezni: miket játsszunk?, csak sajátokat?, feldolgozást is?, azt ne!, ezt 

én nem!, erre írjunk már végre szöveget (húsz év után)!, de jó dalaink voltak!, stb, stb… A 

gépezet beindult, forogtak a kerekek az agyakban, a lelkekben, a szívekben, s elkapott minket, 

bő negyveneseket, újra az az érzés, ami egykor, zrínyis diákként oly gyakran a miénk volt: 

zenekarosdit játszunk!!! 

Az élmény felemelő. Egykor is az 

volt, ma is az. Csinálni valami olyat, 

ami belőlünk, ötünkből jön, ami mind-

annyiunk közös gyermeke: ez a valódi 

gyermekvállaláshoz fogható dolog le-

het. A kimenet persze nem egészen 

ugyanaz, de az érzés, még ha más szin-

ten is, de ugyanolyan irányú. 

Próbáltunk kb. ötször a koncert 

előtt. Ennélfogva a fellépés nem volt 

professzionális, de hát mikor voltunk 

azok? Azon a márciusi szombat estén a Zrínyi kis tornatermében mégis megidéződött ifjúsá-

gunk egyik fontos fejezete, az egyik olyan fejezete, ami mind az ötünk számára a mai napig 

tartó hatással bír. 

Illés Zoltán 
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Saxon Szász János 

 

A „ZIG100” jubileumi rendezvénysorozat első kiállítása Saxon Szász János konstruktivista 

festőművész, egykori zrínyis diák műveiből nyílt.  

Még középiskolás évei alatt tanárával, Tőkey Péter 

festőművésszel létrehozták a nyíregyházi  

Vizuális Stúdiót.1982-ben Budapestre költözött és 

részt vett a Józsefvárosi Kiállítóterem és a Pesti műhely 

munkájában. 

1984-88: Bánki Donát Műszaki Főiskola 

1999: NKA Alkotói Ösztöndíj 

2000: Espace de l’Art Concentre-Atelie rési-

dance, Mouans-Sartoux(FR) 

Az Árnyékkötők co-media c. nemzetközi művészeti folyóirat alapítója és szerkesztője 1990-

től. Szintén alapító tagja a Fény-Árnyék Művészeti Egyesületnek. Feleségével, Dárdai Zsuzsá-

val alapítója és szervezője a magyarországi MADI M. Alapítványnak.  

Dárdai Zsuzsa mondta róla a kiállítás megnyitóján: 

 „…Lényeglátása, egész alkotói pályája, a geometrikus művészethez való kötődése, a gyer-

mekkorában megszerzett tudáshoz, tapasztalathoz nyúlik vissza. Absztrakciós készsége az álla-

tok, rovarok, ízeltlábúak szerkezetének megfigyeléséből, a tarpai kőbányában talált kövek és a 

Tisza partjáról begyűjtött kavicsok, csillogó kristályok rajzolatainak felfedezéséből ered… 

…Arra a következtetésre jutott, hogy az atomok is lehetnek csillagok, hogy a legkisebb egyben 

a legnagyobb, a mikrokozmosz egyben makrokozmosz … ilyen és hasonló gondolatok mentén 

alakult ki sajátos világképe, amit későbbi pályája során Poliuniverzumnak nevezett el…” 
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A tárlat megnyitása után megemlékeztünk Szaxon Szász János egykori tanáráról, mesteréről, 

Tőkey Péter művésztanárról, akinek hagyatékából állandó kiállítást nyitottunk a kollégiumunk 

nagy termében a „Páterben”. Köszönjük Tőkey tanár úr feleségének a nekünk ajándékozott mű-

alkotásokat és Szaxon Szász Jánosnak a személyes hangvételű megnyitást! 
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A „ZIG100” jubileumi rendezvénysorozat második kiállítása szintén két egykori zrínyis diák, 

Székhelyi Edith és Homonyik Katalin Éva műveiből nyílt. 

 

Székhelyi Edith 

 

A nyíregyházi Bessenyei György Tanárképző Főiskola rajz szakjának elvégzése után a Ma-

gyar Képzőművészeti Egyetemen szerzett diplomát. 

1978-tól 10 éven át a nyíregyházi Bessenyei György Tanár-

képző Főiskola Rajz tanszékén tanított. 

1987-től a Nyíregyházi Művészeti Szakközépiskola alapító 

tagja és művésztanára. 

Tagja a Magyar Képző- és Iparművészek Szövetségének, a 

Magyar Festők Társaságának, a Magyar Vízfestők Társaságá-

nak, a Folyamat Társaságnak, a VAN Társaságnak, a Magyar 

Alkotóművészek Országos Egyesületének. 

Számtalan kitüntetés, kiállítási és pályázati díj birtokosa.  

„A festészet lételememmé vált, beépült a mindennapjaimba, s 

ha esetleg különböző okok miatt nem fogtam ecsetet, már hiány-

érzetem volt.” 

H. Németh Katalin grafikusművész megnyitó beszédében ezt mondta képeiről: 

„A fű az ő értelmezése szerint mély üzenet a világ szüntelen anyagi-szellemi körforgásáról. 

Fűképződményei az olajfesték változatos lehetőségeivel alakított fakturák eredménye. Egymás-

hoz rendeződő fakturái, struktúrái, itt a szögletes-hengeres, térbe vesző, füvekhez tartozó kép-

elemei ehhez igazodnak. Hasonló formáival, sajátos szerkesztésmódjával, érzékeny tónus vál-

tásaival, sejthető-sokértelmű tereket hoz létre. Ez egyúttal absztrakciójának alapja.  

A festéket lazúrosan kezelve, csiszol-karcol-koptat vásznon és lemezen, visszatöröl és módo-

sít, mert ezzel bővül az értelmezés. Szabályosan tagolt terei az ember látható jelenléte nélkül is 

idézik azt.”  
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Homonyik Katalin Éva 

 

A nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium elvégzése után a Bessenyei György Tanárképző Fő-

iskolán folytatta tanulmányait.  

Később az Iparművészeti Főiskolán és a Képzőművészeti Egyete-

men tanult. 

Jelenleg a Nyíregyházi Waldorf Iskola vezetője. 

Tagja a SZKIOSZ-nak és az OKIT-nak, az Aranyecset Körnek. 

„Minden alkotásban van valami egyedi, csak a művész látásmódját 

visszaadó érték, ami csak az övé és elvitathatatlan. Az idő dönti el kiből 

lesz csillogó elismert művész vagy műtermében, csendben alkotó zseni, 

akit a világ csak későn vagy halála után ismer meg. Az utat, melyet 

járni kell, mindenki maga választja, vagy a sorsa jelöli ki számára, 

csak az elfogadás a fontos.” 

H. Németh Katalin grafikusművész mondta képeiről: 

„Homonyik Katalin olyan érzéseket közvetít, amelyek kicsit konkrétabban visznek közel ah-

hoz a belső világhoz, amelyet ő megél, és megmutatja hogyan éli meg azt. Ezek szerint a „Tűz-

halál” és a „Megváltás” egy narratív leírás egy szubjektív térben, egy látomás, mely nem nél-

külözi a jelenlevő embert, illusztrálja a közeget, hangulatot teremt tónusaival. Mindezeket pedig 

olyan technikai megoldással teszi, mint késsel való festékfelhordás, a vissza- és rákaparás, a 

lazúros festékhasználat jellemez. 

„Álom” című négyrészese a REM fázisok pillanatát, rezdüléseit és másféle képzelet-és képzet 

mozgást centrális szerkesztéssel, elforgatásokkal fejezi ki. Így aztán azt gondolhatunk bele, amit 

akarunk, anélkül hogy sematikus lenne. Jelentéstartalmukat az idealizált arcok csak fokozzák.”  
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A „ZIG100” jubileumi rendezvénysorozat harmadik kiállítása a Zrínyi Ilona Gimnáziumban 

tanító rajztanárok képzőművészeti alkotásaiból nyílt. 

A kiállítást Székhelyi Edith festőművész nyitotta meg, amelyen Tőkey Péter, Ágoston Ildikó, 

Szentpéteri Éva és Kanyuk Jánosné alkotásai voltak láthatóak. 

 

Tőkey Péter 

 

Tanulmányai: 1961-1963 Kirakatrendező Iskola Budapest 

                       1974-1977 Tanárképző Főiskola Nyíregyháza 

                       1991-1993 Magyar Iparművészeti Főiskola  

A hatvanas évek elején a budapesti Dési Huber István és a Fe-

renczy István Képzőművészeti körökben végzett rajz és szobrász 

stúdiumokat. 

1979-től 2002-ig a nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium rajzta-

nára, a 80-as évek elején létrehozott gimnáziumi ZIG Galéria 

egyik alapítója és működtetője. 

 

Kezdetben az Alföldi Iskola realista szellemiségében festett. 

Témái az alföldi táj, vízpartok, gazdasági udvarok, a megyeszék-

hely utcái, amelyek közül a szociográfiai töltetű képei a jelentősebbek. 

A 60-as évek közepétől a 80-as évek elejéig természetelvű, figuratív képekkel jelentkezett, 

majd ezt követően geometrikus absztrakt műveit állította ki. 

Ezen a kiállításon a kevésbé ismert figurális képei kerültek közönség elé. 

Székhelyi Edith festőművész kiállításmegnyitójában a következő gondolatokkal emlékezett rá: 

„A mi nemzedékünk Pál Gyulán és Berecz Andráson nőtt fel. Berecz tanított minket. Mire is? 

Talán arra, hogy tiszteljük a valóságot, ám legyen bátorságunk újfajta megfogalmazásokra. 

Összegző, tömbszerű, tömör formaalakításokra. Tanár úr tanulmányai, ezek a kis figurális ké-

pek ezt a festői felfogást tükrözik. 

…Ő már végigjárta útját. Következetesen, tudatosan, sok mosollyal és érzékenységgel.” 
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Ágoston Ildikó 

 

A Zrínyi Ilona Gimnázium elvégzése után a Bessenyei György Tanárképző Főiskola törté-

nelem-ének-zene szakját végezte el, majd a nyíregyházi Móricz Zsigmond Általános Iskolában 

kezdett el tanítani. 

Bekapcsolódott a Megyei Művelődési Központban alakult Nép-

művészeti Stúdió szövő szakkörének munkájába.  

Népijáték- és szövő szakoktatói képesítést szerzett, a Megyei Pe-

dagógiai Intézetben több éven át tartott szövő-, kézműves-, origami 

továbbképzéseket pedagógusok számára. 

1998-ban felkérték a Művelődési Központ Népművészeti Stúdió-

jának vezetésére. 

1998-ban felsőfokú közművelődési szakember – népi játszóházi 

foglalkozásvezető szakképesítést szerzett. 

2000-től kuratóriumi tagja volt a Kenderkóc Alapítványnak. 

További tanulmányokat végzett a Nyíregyházi Főiskolán, rajz sza-

kon (2005), majd a Moholy Művészeti Egyetem vizuális- és környezetkultúra szakán, textil 

specializációval (2010), azért, hogy művészeti iskolában is taníthasson.  

Kézműves-, textil- és grafika tanszakokon tanított a Garabonciás – és a Kenderkóc Művészeti 

Iskolákban (2000-től).  

2006-tól tanít a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnáziumban, először rajz- és vizuális kultúrát, 

majd ének-zenét. 

Szőtteseit többször beválogatták az Országos Népművészeti Kiállítás anyagába.  

Mesterremek díjat kapott 1998-ban. 

Székhelyi Edith megnyitójában ezt mondta róla: 

„A két kiállított szőnyeg motívumkincse Erdélyig nyúlik vissza. Ahhoz, hogy valaki ilyen mí-

vesen szője meg ezeket a szőnyegeket, mélyen elkötelezettnek kell lennie hagyományaink iránt. 

A szép, mély zengésű, meleg színvilág az esztétikai minőségen túl az emberszerető enteriőr meg-

teremtését is szolgálja. Jó velük egy térben létezni… 

Az alkotó személyiségében a felelősségteljes, erkölcsös és példát mutató emberi értékek a 

dominánsak.” 
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Szentpéteri Éva 

 

A Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnáziumban érettségizett, Tőkey Péter festőművész volt a 

rajztanára.  

A Bessenyei György Tanárképző Főiskola matematika-rajz szakán végzett 1989-ben, ahol 

Székhelyi Edith és Berecz András festőművészek voltak a tanárai. 

2009-ben okleveles vizuális és környezetkultúra tanári végzettséget 

szerzett a Nyíregyházi Főiskolán. 

2014-től a Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium tanára. 

A Nyírbátori Zománcműhelyben ismerkedett meg a zománctechniká-

val, Makrai Zsuzsa zománcművész ismertette meg vele a zománckészí-

tés alapjait. 

„Már az első pillanattól elvarázsolt ennek a technikának a szépsége. 

Minden egyes alkalommal átélem azt az izgalmat, mint amikor az első 

munkámat kivettem az égetőkemencéből. A tűzzel közösen dolgozom, s 

azt hiszem ez a „tűzben születés” kisugárzik az elkészült munkákról is. Remélem, munkáim visz-

szaadnak valamit abból az izzásból, amelyben létrejöttek.” 

Székhelyi Edith ezt mondta munkáiról: 

„Aki ismeri a zománckészítés technikáját, az tudja, hogy tűzben születik… 

Tűzben ég el, születik újjá… nem véletlen a Főnix sorozat. 

Minden ember más világ. A tűz ember szenvedélyes. Éva sorozatai a témán túl is expresszí-

vek, dinamikusak. Miért? 

Az ellenpontozott, íves formák kavargó ritmusa miatt. Aztán a választott színek miatt, amelyek 

között feszültség vibrál. 

És ezt fokozza még a zománc fényes felülete, csillogása.” 
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Kanyuk Jánosné 

 

Kanyuk Jánosné a nyíregyházi Művészeti Szakközépiskola képzőművészeti tagozatán érett-

ségizett 2002-ben, majd egy év múlva keramikus végzettséget szerzett. 

A Nyíregyházi Főiskola rajz – vizuális kommunikáció szakán köztársasági ösztöndíjjal vég-

zett, majd a mesterképzést már munka mellett végezte el. 

A Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium rajz és vizuális kultúra 

tanára. 

„Jelenleg kísérletező önmagamat élem, nem tettem le voksomat 

egyetlen téma vagy technika mellett sem. Egy biztos: mindig is a fi-

gurális kifejezésmódban találtam meg az önkifejezés lehetőségét, a 

karakter, a jellem megjelenítése jelenti a kihívást. A másik biztos 

pont a természet iránti vonzalom megnyilvánulása. Vadászati témájú 

festményeimet is a természetszeretet ihlette. Az igazi szerelmet azon-

ban a szobrászat jelenti…” 

Székhelyi Edith megnyitójában ezt mondta róla: 

„Linda plasztikai érzékenysége domináns. A kerámiatálak kötődése a természethez egyér-

telmű, ám azon túl, hogy falevelek formáját használja, valami sokkal lényegesebb dolgot teremt. 

Ezeken a műveken jelen van a falevelek játékos libegése, finomsága, pillekönnyűsége. Funkci-

onalitás és esztétikum együttélése ez. 

Érmeit érdemes volna bronzba önteni. A gipszportréja karakteres, akár még a modell szemé-

lyiségére is utal… milyen ember is ő, kedves, komoly, eltökélt, önzetlen… igen, a jellemábrázo-

lás a cél.” 
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Fazekas Richárd 

 

Ebben az évben megszokhattuk, hogy galériánk egykor itt érettségizett művészek alkotásait 

mutatja be. Ma egy rendhagyó kiállítás nyílik. Rendhagyó, mert most egy alkotni vágyó, érett-

ségi előtt álló fiatalember szárnypróbálgatásait tekinthetjük meg.  

Fazekas Richi, úgy emlékszem, talán napra pontosan egy éve 

mondta művészetek órán, hogy általános iskolában nagyon szeretett 

gyurmázni. Szívesen kipróbálná magát egy másik plasztikus techniká-

ban, és nagyobb léptékű figurát szeretne készíteni. Szerintem Richi ak-

kor még nem tudta, hogy milyen nagy fába vágja a fejszéjét. Az ered-

mény itt látható, egy féléves munka gyümölcse. Kitűzött célja az volt, 

hogy minél természethűebben visszaadja ennek a fantasy figurának a 

karakterét, az arcára kiülő jellemvonásokat. Azt nem tervezte Richi, 

hogy míg az agyagmagtól az öntőformán át eljut a kivésett gipsz-szo-

borig, szépen magába szívja a szobrászat mesterségének technikai fo-

gásait. Nem mellesleg az ő tevékenysége folytán a neki drukkoló és az 

alkotási folyamatot végig kísérő osztálytársai is megismerték a szob-

rászat alapfogásait. Az egész folyamatot dokumentálta, amit most el is hozott nekünk. 

Még ki sem száradt a portrészobor, mikor az alkotni vágyás és az új kihívás megszületett. Eb-

ben az esetben már magasabbra tette a lécet. A naturalista, anatómiailag pontos megvalósítás 

mellett egy lírai húr is megpendült az alkotó szívben… A mű címe: „Az idő gúzsba köt.” A kö-

zölni való megfogalmazása volt az elsődleges cél, ami időről időre finomodott. A női kéz férfivé 

módosult, a homokóra helyett többet mondóbbnak bizonyult a régi zsebóra. Ebben az alkotási 

folyamatban is látszik Richi kísérletező kedve, az, hogy nem elégszik meg a majdnem jóval, ha-

nem csak a kitűzött cél megvalósításával. S bár azt hihetnénk, hogy a mű elkészült, de én tudom, 

hogy Richi még mindig nem elégedett vele, ami nem baj, sőt (!), ez a belső tűz hajtja az alkotót. 

Ez a tárlat rendhagyó, mégis beleillik a galéria idei koncepciójába. Igaz, Richi még nem 

érettségizett, de reméljük, tavasszal sikeresen veszi ezt az akadályt is és 10-15 év múlva már, 

mint termékeny, alkotó ember tér vissza az alma materbe. 

Az alma materbe, ami nem gúzsba köt, hanem széles tárházát mutatja meg a lehetőségeknek, 

s az egyénen múlik, hogy ki mennyit aknáz ki ebből. Úgy tűnik, Richi megtalálta az útját. 

    

Kanyuk Jánosné 

szaktanár 
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Tőkeyné Osváth-Kovács Erzsébet 

 

A „ZIG100” rendezvénysorozat ötödik kiállítása Tőkey Péter egykori művésztanárunk 

feleségének, Tőkeyné Osváth-Kovács Erzsébetnek a munkáiból nyílt. 

Erzsike életében a legfontosabb dolog a családja volt, a gyermekei, 

majd unokái és természetesen férje, Tőkey Péter festőművész, akinek 

karrierjéhez a harmónikus hátteret biztosította. 

A szobrászat gyermekkora óta érdekelte. Nagyapja Osváth Antal és 

nagybátyja Osváth Imre városunk jelentős szobrászai voltak. Osváth 

Imre az alkotója az egykori Országzászlónak és – a jelenleg is a Jósa 

András Múzeumban található – Jósa András portrénak. 

2009-ben kezdett először szobrászattal, kisplasztikákkal foglal-

kozni. Férje örömmel és elismeréssel fordult munkáihoz. A kezdeti 

szakmai lépések, technikai fogások megismertetésében nagy segítsé-

gére volt Nagy Lajos Imre szobrászművész, és szakmai hozzáértésével H. Németh Katalin gra-

fikusművész. 

„Szeretem, csodálom az agyagot, ezt az egyszerűségében nagyszerű anyagot. Öröm szá-

momra, ahogy a kezem alatt formálódik az anyag, és értelmet kap, érzésekkel telik meg. Úgy 

érzem, a mintázás még egy ajándék az életemben. Munkáim témája a mindig változó, sokarcú 

ember, de érdekel az állatok mintázása is, valamint az ember és az állat szoros, és néha különös 

kapcsolata. Szeretném, ha a kiállítás látogatói megéreznének valamit abból a szeretetből, amit 

én a szobraim készítésekor érzek.” 

H. Németh Katalin grafikusművész megnyitójában így beszélt munkáiról: 

„Olyan kerámiamunkákat látunk itt a tárlókban, amelyekből süt az emberek iránti odafigye-

lés. Alberto Moráviától tudjuk, a legfontosabb emberi magatartás ez. Parasztember, paraszt-

asszony, halász, fiatal lány, szerzetes. Testtartásuk, mozdulataik, arckifejezéseik karakteresek. 

Nem idealizáltak, nem elérhetetlenek és nem mesterkéltek, amit a megformálás módjának meg-

választásával ért el. Ő az anyagot a maga természetességében látja és használja. Nyomon kö-

vethető a készítés menete, módja, a kifejeződés szándéka. Nem akar mindenáron szépíteni, csak 

annyit és csak úgy, ahogy azt a téma megköveteli.” 

       

Fotók: Gombos László 
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Nagy Lajos Imre 

 

A „ZIG100” rendezvénysorozat utolsó kiállítása egy szintén egykori zrínyis diák, Nagy Lajos 

Imre alkotásaiból nyílt. Nagy Lajos Imre 1968-ban érettségizett a Zrínyi Ilona Gimnáziumban. 

A Bessenyei György Tanárképző Főiskolán szerzett földrajz-rajz, majd pedagógia szakon tanári 

oklevelet. 

Elvégezte a Magyar Képzőművészeti Főiskola művészeti rajz, szer-

kesztő és ábrázoló geometria, valamint művészettörténet szakjait. 

2005-ben szerzett doktori (DLA) fokozatot a Magyar Iparművészeti 

Egyetem Doktori Iskolájában.1982-től a Nyíregyházi Főiskolán taní-

tott, ahol a rajztanszék vezetője lett. 

Huszárné Kádár Ibolya intézményvezető a következőket mondta 

ajánlásában: 

„Nagy Lajos Imre szobrászművész, egykori zrínyis diák nagy örö-

münkre újból egy gyűjteményes tárlattal mutatkozik be 100 éves isko-

lánkban. 

Talán a mostani kiállítása a legösszetettebb az eddigiek közül: most bronzból, üvegből és 

papírból készült alkotásait is meg lehet tekinteni a Zrínyis Galériában. 

Azt hiszem ez a kiállítás méltó lezárása a Zrínyi Ilona Gimnázium jubileumi kiállítássoroza-

tának. Műfajban és anyaghasználatban nagyon sokszínű, gazdag kiállítási anyagot láthatunk. 

Életének íve példa lehet a nemcsak művészi pályára készülő zrínyisek számára, hiszen a fo-

lyamatos önképzés és önművelés juttatta el Nagy Lajos Imrét a DLA fokozat megszerzéséig” 

         

 

A portrékat összeállította Szentpéteri Éva kollégiumi nevelőtanár 
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Sikeres emberek a Zrínyis Galériában – Lakatos Tibor kiállítása 

 

 
Büszkék vagyunk rá, hogy a jubileumi év kapcsán 2018. márciusában lehetőségünk nyílt arra, 

hogy a Zrínyis Akadémia rendezvénysorozat keretében a Zrínyis Galériában Lakatos Tibor fest-

ményeiből kiállítást rendezhettünk.  

Lakatos Tibor: Van sütnivalója 

Nehéz lenne közös nevezőt találni a pékipar, az autóértékesítés, a festészet és pálinkarendben 

betöltött lovagi szerepkör között, de aki mindezt egy személyben megtestesíti, az nem más, 

mint a megye egyik legnevesebb cégének tulajdonosa, híres volt zrínyis diákunk. 

Lakatos Tibor életpályája sikeresnek mondható azáltal, hogy tulajdonosa a megye egyik 

legtradicionálisabb cégének, a Vela Kft.-nek. Példát mutat abban is, hogy lehetőségéhez mérten 

aktív szerepet vállal a közéletben, támogatja a kultúrát és a sportot. Mindemellett és mindeköz-

ben – a kertvárosi iskolában pályakezdő kora óta pedagógusként dolgozó feleségével, Laka-

tosné Horváth Judittal együtt – embert faragott két fiából, Balázsból, aki külkereskedelmi főis-

kolai diplomával a zsebében dolgozott már Londonban is, jelenleg a Vela Autó Kft. ügyvezető 

igazgatója, valamint Dánielből, aki a közgazdasági oklevél megszerzése után az Eötvös Lóránd 

Tudományegyetemen folytatta tanulmányait, emellett magánvállalkozást is folytat. 

Lakatos Tibor nem tudja, hogy mit jelent a mondás, „rossz szomszédság török átok”, mert 

ő a pékjeivel szolidaritást vállalva korán kel, és mire a mellettük lakók kidörzsölik a szemükből 

az álmot, a friss pékáru már ott lóg az ajtajuk kilincsén. Az sem mindennapi, milyen hobbiknak 

él a megye egyik legismertebb vállalkozója: amatőr festőként a nyaralásokat tájképek készíté-

sére is felhasználja (ha már a napozást haszontalan időtöltésnek tartja), ezáltal a cégei nemré-

giben újjávarázsolt és kibővített irodáit nem a méregdrágán kínált festmények, hanem a saját 

alkotásai díszítik. Festményeiből immár második alkalommal rendezett a Zrínyis Galériában 

is kiállítást.  Emellett   a jó pálinkák barátja és – a tavaly óta életbe lépett törvénynek köszön-

hetően – készítője, már-már mestere is. 
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Stílszerűen egy új típus, az S90-es bemutatójával ünnepelte 15. születésnapját a Vela Autó Kft. 

A tortát együtt vágta fel az alapító-tulajdonos Lakatos Tibor (jobbra), Lakatos Balázs ügyve-

zető igazgató (balra) és Andrasovszky Zoltán, a Volvo Autó Hungária hálózatvezetője.  
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Utóbbiról papírja is van, hiszen a két diplomája mellé 2011 nyarán megszerezte a gyümölcs-

pálinka-készítő szakmunkás bizonyítványt, ezzel szinte párhuzamosan a tarpai Szatmár-Beregi 

Pálinka Lovagrend tagja is lett. A Pazonyi úti Vela-bázisnak immár a lassan múzeumi kereteket 

öltő pálinkapince is egyenrangú része, csakúgy, mint a termékeivel ma már 11 saját üzletet 

kiszolgáló pékség (a legmodernebb technikával ellátva), a Volvo-szalon (megnagyobbított be-

mutatóteremmel, műszaki vizsgáztatásra is alkalmas szervizműhellyel) és a lízingeléssel is fog-

lalkozó cég központi irodájával. Persze,  nem mindig az volt, aki ma. Az iskolai tanulmányok 

elvégzése után ő is beosztottként kezdett, aztán állami cégnél lett gazdasági igazgató, mígnem 

következett a magánszféra. Az áttörést az jelentette, amikor a pékipar felé nyitott: 24 négyzet-

méteres üzemmel kezdett, amely a Kelet ABC-t szolgálta ki, később ugyanez megvalósult az 

Örökösföldön is, aztán annyi lett a külső megrendelés, hogy muszáj volt önálló pékséget nyitni. 

Lakatos Tibor mégsem azt tartja legnagyobb sikerének, hogy Nyírbogdányból indulva fu-

tott be minden téren kétségkívül sikeres életutat, hanem hogy felépített egy olyan céget, amely-

ben fontos szerepe van a hagyományoknak, az identitásnak. Nem véletlen, hogy a ma már több 

mint ötven embernek – bizonyos értelemben szó szerint – kenyeret adó vállalat dolgozói közül 

többen a kezdetektől, vagyis immár huszonöt éve az alkalmazottak közé tartoznak, többen a 

tizenöt, húsz vagy a huszonöt éves jubileumukhoz érkeztek. Becsületes munka mellett náluk 

ismeretlen fogalom az elbocsájtás, a hűség és a szakértelem viszont nagyon kifizetődő. 

Életút 

A nyírbogdányi Gyártelepről indult sikeres életpályája. A születési időpont (1958. január 12.) 

mellett születési helyként Nyíregyháza szerepel, de hetedik osztályos koráig minden Nyírbog-

dányhoz kötötte. Az utolsó két évfolyamot már a nyíregyházi 12-es iskolában végezte, a Zrínyi 

Ilona Gimnáziumban pedig kollégistaként igazi közösségi életet élt. Az érettségi után a tanul-

mányait a Miskolci Műszaki Egyetem gépész szakán folytatta, de nem fejezte be, mert túl el-

méletinek találta a képzést, így egy év után átnyergelt a debreceni Ybl Miklós Főiskolára, és 

építő-gépész szakon szerzett diplomát. 

Első munkahelye a SZÁÉV volt, és munka – valamint a család – mellett a Közgazdasági 

Egyetemet is elvégezte. A következő állomás – gazdasági igazgatóként – az Épszer leányválla-

lata volt. A Fényképész Kisszövetkezet kereskedelmi igazgatójaként alapító tagja volt a megye 

első részvénytársaságának, ahol elsőként találkozott későbbi fő tevékenységi körével, a lízing-

gel. Huszonhat éve, vagyis 1991-ben alakult meg a Vela Kft., amely a korábban már beindított 

pékipari tevékenységet vette át és kiegészült a lízingtevékenységgel, majd 2001-ben a Volvo 

autómárka forgalmazása is a divíziók közé került. 

Tisza Zsuzsanna 

szaktanár 

 

 

 

 

 

 

http://www.szon.hu/nyiregyhaza/sikeres-emberek-lakatos-tibor/2078660 

http://www.szon.hu/nyiregyhaza/sikeres-emberek-lakatos-tibor/2078660
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Barangolások 
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Zánka  

 

 

Osztályunk 2017. augusztus 20-25. között Zánkán, a Balaton partján kirándult. Nagyon nagy 

élmény és jó összekovácsolódási lehetőség volt ez az osztály számára. 

Minden 19-én kezdődött, amikor este beérkeztünk a kollégiumba. Őszintén megmondva, úgy 

igazán csak pár embert ismertem. Végül pedig Soltész Kittivel és Grétával kerültem egy szo-

bába, és a mai napig ők a szobatársaim. Első nap az utazással, szálláselfoglalással és a megnyitó 

ünnepséggel telt el. Mivel augusztus 20. nemzeti ünnep, ezért kenyérszentelés is volt, és ez egy 

emlékké vált számomra.  

A további napokban számos érdekes és izgalmas programon vettünk rész, mint például túra a 

sümegi várba, vagy éppen a tapolcai tavasbarlang felfedezése. Mind a két hely nagyon gyö-

nyörű és látványos volt. Tapolcán a barlang meseszép és nagyon szép tiszta vízű. Kisebb baleset 

is történt velünk hajózás közben: hátrafelé haladtunk a hajóval. ☺ A sümegi várban körbejár-

tunk, és számos szép felvételt készítettünk a kilátásnak köszönhetően. De nemcsak ennyi volt: 

voltak még különböző sportprogramok, Balatonban való strandolás. Bár néhány helyen hideg 

volt a vize, és olykor-olykor beleléptem egy-egy gödörbe, de kellemes időtöltés volt.  

Ha már a Balatonon voltunk, akkor a sétahajózás sem maradhatott ki. A látvány igazán meg-

kapó és változatos volt, és egy kis kikapcsolódást nyújtott számomra.  

A zene sem maradhatott ki a programból. Két koncerten is részt vettünk. A Balkán Fanatik 

zenekar jó hangulatot teremtett, a Nem Adom Fel zenekar pedig egy fogyatékosokból álló 

együttes, aki bebizonyította, hogy a lehetetlen nem létezik. Táncház és a jó öreg reggeli torna 

sem maradhatott el. Igaz, hogy csak egyszer voltam lent, de akkor is ébresztettek minket. Meg-

néztük egy tudományos bűvész bemutatóját, és drogellenes előadást is végighallgattunk. 

 

Éjszakai akadálypályán is részt vettünk, amin egyéni, csapat és páros feladatok is voltak. 

Nekem legjobban a pókháló alatti átmászás tetszett. Igaz piszkos lettem, de megérte! A végére 

pedig a sárkányhajózást hagytam, mivel ez a program tetszett a legjobban. 
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El is mondom miért! Két hajóra oszlott az osztály, és az egyik hajónak én voltam az egyik fő 

evezőse. Jól is ment a hajónk, de kikaptunk! Gondoltuk, majd legközelebb jobbak leszünk. 

Mindenki csurom vizes lett. De nagyon jó csapatépítő program volt, és nagyon jó élmény. A 

sárkányhajózás után sikerült Böde Dániellel képet készítenem. Csütörtök este záróünnepség 

volt, ahol táncoltunk, és a Ki Mit Tud?-verseny nyerteseinek előadásait láthattuk, valamint a 

Tűzmadarak (tűzzsonglőrök) is felléptek, ami nagyon látványos és érdekes volt. Tízen laktunk 

egy szobában, ahol az utolsó esténken megtartottuk az utolsó vacsorát, ami elég viccesre sike-

redett.  Végül vasárnap elindultunk haza, és nemsokára a verébtábor következett. De az már 

egy másik történet. 

Nekem nagyon tetszett ez a kirándulás, és a kezdeti félelmek elmúltak. Sok embert sikerült 

megismernem, akiket a felvételi során nem. Nagyon sok jó és szép élménnyel gazdagodtam, 

sokat szórakoztunk, nevettünk. Sok új barátság szövődött. S itt kezdődött el a mi közös törté-

nelmünk. 

Kovács Orsolya 

9. AJTP/C 

 

 

A sítábor 

 

 

A karácsonyi műsor lecsen-

gése után elkezdődtek az előké-

születek a sítáborra: Karcsi bácsi 

cipőket hozott, mi pedig elkezd-

tük előkeresni a meleg ruhákat, 

kabátokat.  

Egyre jobban vártuk a január 

utolsó napját, rettentő izgatottak 

voltunk a közelgő havas élmé-

nyek gondolatára, ugyanis Ma-

gyarországon nagyon kevés je-

ges csapadék esett.  A buszra 

igazi „hordaként” vonultunk fel, mindenki megpróbálta megkaparintani magának a legjobb he-

lyeket. A koliban már elő voltak készítve az utazók, bőröndök. Rengeteg táskával és szatyorral 

érkeztünk a jármű fedélzetére.  Pár óra buszozás, evés, ivás, beszélgetés és zenehallgatás után 

megálltunk egy benzinkúton, ahonnan három órán keresztül végül nem mozdultunk.  Ott ülve 

a hidegben, fáradtan és éhesen minden álmom a saját meleg ágyam, és egy pohár kakaó volt. 

Mégis, a Felelsz vagy mersz?  játékok mellett az,  hogy annyit beszélgetett a csoport egymással 

amennyit  nem lehetséges a szürke hétköznapok leple alatt, nagyon jó volt. Az utazás egyik 

legjobb része maga az út. Kiszakadtunk az iskolás életből pár napra, nyugodtan sportoltunk, 

nem gondolkodva a teszteken, feleléseken. Ott csak mi voltunk 33 diák, és „Anyánk” Adrienn 

néni, és „Apánk” Tanár Úr. 
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Pár ember kicsit betegeskedett, de ez nem állíthatta meg őket abban, hogy a havas dombokon 

szerencsét próbáljanak. Az első csoport „edzője” Karcsi bácsi, a második csoport vezetője pe-

dig Zsolti bácsi volt. Én időközben, átkerültem az első csoportba…  

Először azt hittem, hogy én soha az életben nem fogok megtanulni síelni, és első nap szívből 

gyűlöltem. Aztán, minél több mindent sikerült elsajátítanom, annál jobban megszerettem. Cso-

dáltam azokat, akik legfelülről jöttek le. Második és harmadik nap nagyon belelendültem, és 

egyre magasabbról csúsztam, egyre bátrabban. Nem volt nevezhető még síelésnek, de az ala-

pokat tudtam, és én már ezért büszke voltam saját magamra.  

A szálláshelyen, mondanám, hogy kiváló volt az étel, de eltért a magyar konyhától, tanár úr 

a mennyiséget kifogásolta, így szükségünk volt a tartalékjainkra. Maga a helyszín csodálatos 

volt, gyönyörű és mesebeli. A szobák is szép, rendezettek voltak, míg a személyzet normális 

volt. Bár a végén nem jöttünk rá, mennyire beszéltek magyarul, aranyos volt, ahogy próbálkoz-

tak.  Többször eláztatott minket az eső, és csapzottan/átázva tértünk vissza a szállóba, minden 

nap kellemesen elfáradtunk. Utolsó nap hatalmas hófúvás volt, nagyon kevesen merészkedtünk 

ki a szabadba, többen inkább a melegedőben maradtak. Az orromig sem láttam a hótól, és a 

végtagjaim már jégcsapok voltak, mégis megcsináltam, utoljára magasabbról mentem, mint ad-

dig bármikor, és nem estem el.  

Élményekkel tele töltöttük el az utolsó esténket, majd másnap február 4-én, egy rövid kassai 

városnézés után, véglegesen hazaindultunk. Mindenki jól érezte magát, és végül senki nem 

bánta meg, hogy eljött. AJTP-s ként ez volt a legelső utazásunk (Zánkán kívül), és pár dolgot 

leszámítva, ennél jobban nem is telhetett volna. 

 

Szegedi Viktória 

9. AJTP/C 
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Erdélyi kirándulás 

 

 

A második évünk kezdeteként egy gyö-

nyörű kiránduláson vehettünk részt, mert 

Erdélybe látogattunk el. Még általános isko-

lás voltam, mikor először jártam ott, és em-

lékszem, hogy akkor is nagyon jól éreztem 

magam. Biztos voltam benne, hogy ez most 

is így lesz. 

Szeptember 6-án, szerdán indultunk el 

13 óra körül. De most nemcsak Éva nénivel 

és Gyula bácsival utaztunk, hanem a Nyírségi 

Utazási Iroda dolgozója, Erzsike néni is elkísért minket az útra. Egy óra múlva zökkenőmente-

sen átkeltünk az ártándi határon, és már Romániában voltunk. Első megállóhelyünk a Király-

hágó volt, ahol gyönyörködtünk a kilátásban, és készítettünk pár fotót. Aztán továbbmenve át-

haladtunk Csucsán, ahol híres költőnkre, Ady Endrére emlékezve elszavaltunk néhány verset. 

Estefelé megérkeztünk első szálláshelyünkre, Kolozsvárra, a Bethlen Kata Diakóniai Központ- 

ba, ahol elfogyasztottuk a vacsoránkat, és le is 

feküdtünk aludni. 

 

Másnap egy kolozsvári városné-

zéssel kezdtük a napot. Ekkor már 

csatlakozott hozzánk Sándor bácsi 

is, az idegenvezetőnk. Mindig ér-

deklődéssel figyeltük, amikor a táj-

ról, a szokásokról és az emberekről 

mesélt nekünk. Először elmentünk a 

Házsongárdi temetőbe, ahol sok hí-

res ember sírhelyét tekintettük meg, 

és megemlékezésünk jeléül szalagot 

kötöttünk a sírokra.  Ezután a Farkas 

utcán sétáltunk, ahol elmentünk a 

Bolyai Egyetem és még sok más ta-

nulmányi intézmény mellett. A főtérre érve megcsodáltuk az elképesztő Szent Mihály-temp-

lomot és a Mátyás-szobrot. Aztán megnéztük Mátyás király és Bocskai István szülőházát is. A 

sok nevezetesség mellett jó volt „megismerni” Kolozsvár sürgő-forgó népét, a keskeny, de 

mégis hangulatos utcákat.  

Mindezek után Tordára vitt az utunk, és megnéztük azt a római katolikus templomot, ahol 

Európában először kimondták a vallásszabadságot 1568-ban. Majd pedig Szováta következett, 

ahol a Medve-tóhoz sétáltunk el, ami arról híres, hogy a tó egy kiterített medve alakot formáz 

meg. A nap végére megérkeztünk Székelyudvarhelyen a szálláshelyünkre, a Hajdu Panzióba, 

ami mindannyiunknak nagyon tetszett. Ezután megvacsoráztunk a Küküllő étteremben, sétál-

tunk egy kicsit a környéken, majd mindenki ment pihenni. 
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Pénteken az első megállónk Szejkén volt, ahol a „legnagyobb székely”, Orbán Balázs sírjá-

hoz látogattunk el. Sírhelyéhez egy kis dombra kellett felmenni, 15 

székelykapun keresztül. Felkötöttük az emlékszalagot, meghallgattuk 

Sándor bácsi ismertetőjét, és indultunk is tovább. Farkaslakán megáll-

tunk Tamási Áron sírjánál. A „legnagyobb székely író” legismertebb 

művei közé tartozik az Ábel-trilógia. Következő megállóhelyünk 

Korondon volt, ahol Józsa János iparművész különleges munkáit te-

kintettük meg, majd vásároltunk egy kicsit. 

Aztán jött a várva várt parajdi sóbánya, 

ahová buszokkal mentünk le. Itt eltöltöt-

tünk pár órát: megnéztük a múzeumot, be-

lehallgattunk a misébe, játszottunk és él-

veztük a friss, tiszta levegőt. Ebéd után 

Gyergyószentmiklós érintésével a Pongrác-

tetőre érkeztünk, ahol megpihentünk egy kicsit, 

és gyönyörködtünk a cso-

dálatos kilátásban. Ezek 

után Erdély két legszebb 

látnivalójához érkeztünk: a 

Gyilkos-tóhoz, ahol vásá-

rolgattunk, és a Békás-szo-

roshoz. A busz valameddig 

levitt miket, majd pedig sé-

táltunk a szorosban, és elké-

pedve figyeltük a felénk magasodó hatalmas falakat. Őszintén bevallom, nekem ez volt az egyik 

kedvencem a látnivalók közül.  

Végül a Zetelaki-víztározó mellett elhaladva 

visszaértünk szálláshelyünkre. Ez volt a leg-

mozgalmasabb napunk az egész kirándulás 

alatt. 

Szombaton a Gyimesi csángók földjére láto-

gattunk el, de előtte megálltunk Máréfalván, 

ahol megnéztük a legszebb székelykapukat.   

Homoródfürdőn megkóstolhattuk a híres 

borvizet, és hoztunk is belőle egy kicsit, hogy 

a családunk tagjai is megkóstolhassák. Majd 

pedig Csíkszeredára vezetett az utunk, ahol 

meglátogattuk a Milleniumi Makovecz templo-

mot. Meghallgatva a történetét, látva szépségét 

és letisztultságát mindannyian rájöttünk, hogy 

ez egy nagyon különleges templom. Ezután a Mikó-várban néztünk 

meg egy történelmi kiállítást, ami nagyon érdekes és tanulságos is volt egyszerre. Majd pedig 

meglátogattuk a Csíksomlyói Kegytemplomot, ahol éppen egy kisgyermeket kereszteltek. To-
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vábbindulva a csángók földjére értünk, ahol a régi magyar határ húzódott. Felsétáltunk a Rákó-

czi-vár romjaihoz, megnéztük a régi vámházat és a régi iskola falain elhelyezett emléktáblákat. 

Végül a Kontumáci kápolnát is megcsodáltuk. Utoljára pedig elmentünk a madéfalvi vérengzés 

színhelyéhez, és megemlékeztünk az ártatlan áldozatokról. Napunk zárásaként pedig megva-

csoráztunk az étteremben. 

A vasárnapot, az utolsó Erdélyben töltött napunkat reggelivel kezdtük, felpakoltunk a 

buszra és elindultunk. Még Székelyudvarhelyen meglátogattuk a szoborparkot, ahol híres tör-

ténelmi személyek mellszobrai láthatóak. Megálltunk Székelykeresztúron, a Petőfi emlékpark-

ban, és kifejeztük tiszteletünket az egyik leghíresebb költőnk felé. Felkötöttük az emlékszala-

got, és elszavaltuk a leghíresebb verseit. Ezután Szászföldre mentünk, azon belül pedig Seges-

vár volt a célpontunk. Megtekintettük a középkori Óvárost, felsétáltunk a diáklépcsőn a temp-

lomhoz és az iskolához. Azt is megtudtuk, hogy Segesvárat a Világörökség részévé választot-

ták. Utolsó megállónk Kőrösfőn volt, ahol megnéztük a református műemléktemplomot, a Vas-

vári Pál emlékművet, készítettünk egy csoportképet, és vásároltunk is. Végül a Marosvásárhely, 

Nagyvárad útvonalon hazaértünk Nyíregyházára este 7 órakor.   

Összességében én nagyon jól éreztem magam, rengeteg gyönyörű helyen jártunk, és biztos 

vagyok benne, hogy soha nem fogom elfelejteni ezt a pár napot, mert egy életre szóló, hatalmas 

élmény maradt. 

 

Gyulai Dorina 

9. C 
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Öt nap, melyet soha nem feledünk 

 

 

11 óra 49 perc: az idő, amikor már mindenki az órát nézegette, és várta a pillanatot, hogy egy 

emberként pattanjunk fel, és rohanjuk ebédelni, hogy minél hamarabb ülhessünk a buszon a 

szállásunk, Levél felé tartva. Kb. 6 óra után érkeztünk meg, és vettük birtokunkba a szobákat. 

Egy kiadós vacsora után még átmentünk busszal Mosonmagyaróvárra, ahol tettünk egy kis esti 

sétát a városban. Megnéztünk pár híresebb szobrot, és az ottani várhoz is elsétáltunk. Nem so-

káig időztünk itt, mentünk vissza Levélre, hogy minél jobban ki tudjuk pihenni magunkat, hi-

szen másnap egy igazán élményekkel teli napnak néztünk elébe. 

Csütörtökön korán keltünk, reggeliztünk majd buszra szálltunk és indultunk Szlovákia fővá-

rosába, Pozsonyba. Az első hely, ahol megálltunk az a Pozsonyi Vár volt. A négy saroktornyos, 

csodaszép vár engem igencsak elkápráztatott. Ez tetszett leginkább a városban. Az egész napot 

Pozsonyban töltöttük. Jártunk az Óvárosházánál, a Mihály-kapunál, valamint megtekintettük 

az Erdődy-, és a Prímás Palotát is. Sőt, még Napóleonnal is találkoztunk, amint egy padnál 

könyökölt. Mindezek után még kaptunk egy kis időt arra is, hogy a városban sétáljunk, majd 

valamikor 6 óra körül (igencsak elfáradva) indultunk vissza a szállásra. 

A péntek reggel sem kezdődött másként. Reggeli, majd indulás Bécsbe. Alig vártam, hogy 

megérkezzünk Ausztria fővárosába, és amint megpillantottam az első helyet, ahová indultunk, 

vagyis a schönbrunni kastélyt, szinte elállt a lélegzetem. Ennél gyönyörűbb épületet én még 

életemben nem láttam. A barokk stílusú palota, a kert, a szökőkút, minden egyszerűen csodás 

volt. Még mindig hihetetlen, hogy 

ott sétálgattam, ahol egyszer a 

Habsburg uralkodók és más, híres 

emberek. Az osztály minden egyes 

tagja kapott egy feladatot is. A já-

ték neve Street Challange. Oda kel-

lett mennünk egy idegenhez, és fel-

tenni neki a húzott kártyánk alap-

ján pár kérdést angolul. Mindezek 

után bementünk a palota néhány 

termébe is. Majd végül felszalad-

tunk (nem vicc, szó szerint futot-

tunk) a Gloriettéhez is, de megérte. 

Szemkápráztató kilátást nyújtott 

nemcsak a várra és a kertre, hanem az egész városra is. Nem sokáig időztünk itt, mentünk to-

vább a következő nevezetességhez, a Stephansdomhoz. Itt az én tetszésemet legjobban a köny-

nyező Mária kegykép nyerte el. Jártunk még a Szépművészeti és a Természettudományi Múze-

umban is. Amit itt megjegyeznék, az a Willendorfi Vénusz szobor. Szerintem életében egyszer 

ezt mindenkinek látnia kell élőben. Látogatást tettünk a Hofburg – Kincseskamrában is, majd a 

napot a Praterban zártuk. Ez Bécs egyik jelentős látványossága. Ha megteheti az ember, ide 

mindenképp menjen el, hiszen nagyon jó kikapcsolódási és szórakozási lehetőség, valamint az 

óriáskerék (amit én magam is kipróbáltam) gyönyörű kilátást nyújt szinte az egész városra. 
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Szombaton a fertődi Esterházy-kastélyt, Nagycenken a Széchenyi-kastélyt és emlékmúzeu-

mot tekintettük meg. A fertődi kastély lélegzetelállítóan szép, és csodás kertjével szinte hívo-

gatja az odalátogatókat. Fertőrákoson a Páneurópai piknik emlékparkban megpihentünk egy 

kicsit, valamint lehetőségünk adódott egyszerre két országban lenni, hiszen van ott egy határ-

átkelőhely, ahol csak át kell sétálni egy vonalon, és már Ausztriában is vagyunk. Következő 

állomásunk Sopron volt, ahol részt vettünk a Harrer csokoládégyár kóstolóján, megtekintettük 

a belvárost, és jártunk a Tűztoronyban, valamint a Kecskés-templomban. A nap végén a Zanza 

étteremben vacsoráztunk, majd, aki szeretett volna, annak lehetősége volt, hogy esti sétát te-

gyen a városban.  

Az utolsó napunkat, vagyis a 

vasárnapot Győrben töltöttük. 

Jártunk a Bazilikában, ahol meg-

néztük Szent László hermáját, va-

lamint Apor Vilmos sírját. Sétál-

tunk egyet a Káptalan dombon és 

a Rába parton, majd elindultunk 

hazafelé. Egy utolsó megálló ma-

radt még a Vértesszőlősi Múze-

umnál. Itt már nem időztünk so-

káig, hanem Nyíregyháza felé 

vettük az irányt. Öt napon va-

gyunk túl, ami tele volt izgalmak-

kal, érdekes látnivalókkal és gyö-

nyörű helyszínekkel. Nagyon hálásak vagyunk nevelőtanárunknak és osztályfőnökünknek, 

hogy ilyen csodás kirándulást szerveztek nekünk. Mindenkinek csak ajánlani tudom, hogy ha 

egyszer teheti, látogasson el ezekre a helyekre, és biztosíthatom róla, hogy nem fogja megbánni. 

 

Katona Fanni 

10. C 
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Csodaország 

 

 

Anglia: a festői tájak, és mesebeli paloták tárháza. Ezzel a mondattal indítanám a „történetet”, 

és ezzel tudnám leírni röviden Angliát. Tűkön ülve vártuk május ötödikét. A napot, amikor is 

az egész kaland – vagy inkább csoda – kezdődött.  

Május 5. Szombat reggel 6 óra. Ekkor szállt fel az a gép, melyen 12 zrínyis diák, és 2 tanáruk 

is ült. Ottani időszámítás szerint 8-kor szállt le a gépünk 

Lutonban, a reptéren. Miután kicsekkoltunk (ami igen-

csak sok időbe telt, tekintve, hogy sokkal nagyobb, mint 

a debreceni repülőtér), egyenesen Shakespeare szülőhe-

lyére, Stratford-upon-Avon felé vettük az irányt. A város 

utcáin sétálgatva a házak teljesen Shakespeare korát 

idézték, ami engem nagyon megfogott. A sétánk során 

elhaladtunk a ’market place’ mellett is. Ez a város kö-

zepe, és régen itt rendezték a vásárokat. Szinte minden 

régi, angliai városban megtalálható. Lassacskán oda is 

értünk a célunkhoz, Shakespeare otthonához. Bemehettünk a házba, végig járhattuk azokat a 

helyeket, ahol egyszer Ő járt-kelt. Egy kis előadáson is részt vettünk, ahol 30 percben bemutat-

ták és elmesélték nekünk Shakespeare életét. Elsétáltunk arra a helyre is, ahol később felépítette 

a saját otthonát, ami akkoriban a második legnagyobb háznak számított ott. Ez a Newplace 

nevet kapta. Innen még elmentünk a Holy Trinity Church-höz, magyarul a Szentháromság 

templomhoz. Ebben a templomban van Shakepeare végső nyughelye. Itt megpihentünk egy 

kicsit, majd elindultunk vissza a buszhoz, ami elvitt minket a híres egyetemvárosok egyikébe, 

Oxfordba. Itt is elhaladtunk a ’market place’ mellett, majd egyenesen a Christ Church College 

felé mentünk. Ez az egyik college-a az oxfordi egyetemnek, valamint ezen a helyen forgatták a 

Harry Potter egyes részeit. Itt nem sok időt töl-

töttünk, hamarosan visszatérünk a buszhoz, és a 

találkozási ponthoz mentünk Mordenbe, ahol 

megismerkedhettünk azokkal a családokkal, 

ahol az elkövetkezendő estéket töltöttük.  

Másnap vasárnap volt. Az aznapi terv a Lon-

don belvárosában található látványosságok egy 

részének a megtekintése. Ezen a napon a tömeg-

közlekedést használtuk, melyhez mindegyikünk 

kapott egy oyster kártyát, ami az ottani közleke-

déshez kell. Miután megérkeztünk Londonba, a 

London Eye közelében lévő Hungerford-hídon sétáltunk át, gyönyörködve közben a Temzében, 

és a London Eye-ra valamint a Parlamentre nyíló kilátásban. A következő cél, a Trafalgar tér 

volt. Csak kevés időt tudtunk itt tölteni. Megnéztük a Nelson-emlékoszlopot, ami Nelson ad-

mirálisnak állít emléket, majd tovább sétáltunk a Szent James-parkhoz. Itt végig sétálva móku-

sokat etettünk, majd az út végén a Buckingham-palotához értünk. Rengeteg ember tömörült itt, 

és mint később megtudtuk ennek az volt az oka, hogy őrségváltás következett. Nem számítot-
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tunk rá, de végül megvártuk, és nagyon megérte. Skótdudával felszerelt, és skótszoknyába öl-

tözött emberek vonultak végig az utcán zenélve. Hihetetlenül gyönyörű volt! A következő cé-

lunk a London Eye volt. Másik neve a Millenniumi kerék. Ez felvitt minket 135 méteres ma-

gasságig, a menetidő pedig kb. 30 perc volt. Hihetetlenül szép kilátás nyílt a Parlamentre, va-

lamint egész Londonra. Sajnos a Big Bent felújítják, így ebből csak a hatalmas óra számlapját 

láttuk, mivel körbe fel van állványozva, és sajnos még pár évig így is lesz. A London Eye után 

a Wesminster apátsághoz sétáltunk. 2011-ben ezen a helyen vette feleségül Vilmos herceg Kate 

Middletont, és szinte tátott szájjal csodáltuk a gyönyörű gótikus építészeti remekművet. Egy 

kis pihenőre leültünk a Victoria Tower Gardensben, ahol Laci bácsi egy kis történelem órát 

tartott nekünk az aznapi látványosságokról. A következő hely nem volt kötelező. A Nemzeti 

Képtárhoz lehetett menni. Én tanár úrékkal tartottam, és olyan híres festők képeit láthattuk, 

mint Vincent van Gogh, Rembrandt, Rubens és még sorolhatnám. Leültünk arra a helyre is, 

ahol a James Bond filmek egyikének a je-

lenetét forgatták. A következő állomá-

sunk a Madame Tussauds Vax Múzeum 

volt. Ide már a teljes csoport ment. A mú-

zeumban olyan híres emberekkel „talál-

kozhattunk” és fotózkodhattunk, mint 

Brad Pitt, Leonardo DiCaprio, Adele és 

még rengeteg hozzájuk hasonló neves 

személy. Sőt mi több, ott volt az egész ki-

rályi család is! Fantasztikus élmény volt 

„találkozni” velük.  Ez után az Oxford 

Streeten kaptunk egy kevéske szabadidőt, 

majd metróval a találkozási ponthoz mentünk. Ekkor volt egy kis gubanc, mert elnéztük a met-

rókat és egy órával később értünk vissza…hupsz…! 

A harmadik nap a hét kezdetére esett. Délelőtt nyelviskolában voltunk, a délután nagy részét 

pedig a British Múzeumban töltöttük. Itt láthattuk a páratlan múmiagyűjteményt, a világ legna-

gyobb ékírásos gyűjteményét, valamint a rosette-i követ, a világ legrégibb üvegét Egyiptomból. 

Ezeken kívül még számos más csodálatos régiség, nyomtatványok és a világ egyik legrégebbi 

abakuszának egy darabja is fellelhető. A 

nap további részében szabadidőnk volt, 

és ezt az időt szerintem mindenki a 

Primarkban töltötte. A hétfői napunknak 

„csak” ennyi volt a programja, de még 

ezek után is fáradtan érkeztünk meg a 

családokhoz.  

A kedd délelőtt ugyancsak a nyelvis-

kolával telt. Nagyon jól éreztük magun-

kat. Főként a beszédre helyeztük a hang-

súlyt. Iskola után Brightonba mentünk a 

tengerpartra. Kb. egy órát ott töltöttünk. 
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Napoztunk, beszélgettünk és élveztük a jó 

időt, amiben nekünk hál’ istennek részünk 

volt. Természetesen rengeteg fényképet ké-

szítettünk. A következő cél a British Air-

ways i360 volt. Ez egy 162 méteres kilátó a 

tengerparton. A teljesen zárt, mozgó nézőtar-

tóból 360 fokos kilátást élvezhettünk. A dél-

után további részét a Seven Sistersnél töltöttük. 

Ez egy sziklasor a tengernél. Mivel Brightonban 

nem volt lehetőségünk megmártózni a tengerben 

(kivéve az osztályfőnökünk), így Edó és én bá-

torkodtunk belemenni – a mondhatom – jéghideg vízbe. Morden felé buszozva szemkápráztató 

tájak mellett haladtunk el.  

Szerdán ugyancsak a nyelviskolával kezdődött a napunk, majd a Tower Bridge-hez mentünk. 

Itt én tartottam egy kiselőadást erről az építészeti remekműről, majd bementünk a Tower-be. 

Jelenleg itt őrzik a koronaékszereket, valamint egy gazdag fegyvergyűjteményt. Erről nevezték 

el a hidat is. Itt mindenki szabadon járkálhatott. Miután mindent megtekintettünk, Rékával mi 

úgy gondoltuk, hogy teszünk egy sétát a környéken. A nap további részében átsétáltunk a Tower 

hídon és vacsorázni indultunk. Reménykedtünk abban, hogy látjuk a hidat felnyílni, de sajnos 

nem volt hozzá szerencsénk. Az este programja 

a Globe színház volt. A Hamlet című előadást 

tekinthettük meg két felvonásban. Nekem na-

gyon elnyerte a tetszésemet. Néhány férfi sze-

repet nő játszott, míg néhány nőit férfi. Ezzel a 

szexualitás szabadságát akarták kifejezni. Ez 

volt az a nap, amikor később értünk vissza a 

családokhoz.  

Csütörtökön délelőtt nem voltunk nyelvisko-

lában, hanem Winchesterben indítottuk a na-

pot. A vár nagytermében – melyet III. Henrik 

épített – található egy utánzata Arthur kerek-

asztalának. Ez a falon lóg, és minden egyes sze-

mélynek jelöli a helyét. Miután itt végeztünk, 

egy kis street challange-re került sor, majd aki 

akart, az elmehetett és megnézhette Jane Aus-

ten sírját. Nem sokkal később már a Salisbury-

i katedrálisban gyönyörködhettünk. Ezen a he-

lyen megnéztük a Magna Carta Libertatumot, 
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vagyis a Nagy szabadságlevelet, melyet még 1215. június 15-én Földnélküli János angol király 

írt alá. Ez a rendi jogokat biztosító szabadságlevél. A következő úticél a Stonehenge volt. Ezt 

valószínűleg Kr. e. 2500 körül kezdték el építeni a druidák. Mára már teljesen más az arculata, 

de még mindig gyönyörű, és szinte hihetetlen, hogyan tudták egymásra pakolni azokat a több 

tonnás köveket. Elég sokáig időztünk itt, de nem is bántuk. Olyan nyugalom lengte körbe a 

helyet. Jó volt csak pihenni és beszélgetni egymással. Természetesen a képek itt sem maradhat-

tak el, így mindenki el volt foglalva egy ideig azzal is.  

És eljött az a nap, amit szerintem egyikünk sem várt. Május 11. A búcsúzás napja. Búcsúzás 

a családoktól, a nyelvsulitól, a csodálatos helyektől, Angliától. Délelőtt még iskolában voltunk, 

majd elindultunk az utolsó kirándulásra, a Windsor kastélyba. Szerintem ez volt a hét legcso-

dálatosabb helye. Mintha egy tündérmesébe csöppentünk volna. Végigjártuk a kastély minden 

egyes négyzetméterét (már ami engedélyezve volt). A lélegzetelállítóan gyönyörű bútorok, kár-

pitok és festmények között tökéletesen bele tudtuk magunkat képzelni azokba az életkörülmé-

nyekbe. Egy kicsit mi is hercegek és hercegnők lehettünk. A Szent György-kápolnába is bete-

kintést nyerhettünk, és ugyanazokon a helyeken lépkedtünk végig, ahol néhány nappal később 

Harry herceg és Meghan Markle kimondták a boldogító igent. Többek között itt temették el 

Anglia egyik leghírhedtebb királyát, VIII. Henriket, az anglikán egyház megalapítóját. Búcsút 

kellett intenünk ennek a helynek is. Az utunk a Luton reptérre vezetett.  

Csodálatos napokat éltünk át. A családok kedvesek és segítőkészek voltak, a helyek és az 

emberek pedig fantasztikusak. Az időjárás, amit kifogtunk páratlan volt, szerencsések voltunk 

nagyon. Beleszerettem Angliába! Ez az egy hét, életem egyik legmeghatározóbb utazásai közé 

fog tartozni. Mindenkinek csak ajánlani tudom, hogyha teheti, utazzon el oda, és biztosítom, 

hogy nem fog csalódni. Szerencsésnek mondhatom magam, hogy eljuthattam ebbe a 

csodaországba. 

Katona Fanni 

10. C 
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Berlin 

 

 

Tizedikesek lettünk. Most járunk zrínyis éveink felénél, így eljött az ideje a berlini útnak. 

Nehezen teltek az előtte lévő hetek, vártuk, hogy kicsit kizökkenjünk a megszokott kerékvá-

gásból, ami nehezen, de sikerült. Május 5-én indultunk hajnali 4 órakor. Kialvatlanul, fáradtan 

szálltunk fel a buszra, ahol hosszú órákat töltöttünk, de megérte. Az eddigi kirándulásaink, va-

lamint a sok együtt töltött idő alatt, kis csoportunk megszokottan, összeszokottan vette a hosszú 

utazást.  

Prága 

11 óra buszozás után elértünk az első 

megállónkhoz. Prága… Mit is mondhat-

nék erről a városról? Hangulatos, sajátos 

feelingje van és érdekes… Talán kevés 

időt töltöttünk ott, de annál inkább meg-

maradtak az emlékek. Számomra, és sze-

rintem az osztálytársaim számára is a 

péntek esti hajókázás volt a legnagyobb 

élmény, hiszen jó volt a hangulat, sokat 

beszélgettünk, mellesleg az éjszakai 

Prága látványa gyönyörű volt. Mielőtt 

szombat délután tovább indultunk volna 

Berlin felé, a városban és a prágai várban 

sétálgattunk, és sok-sok felejthetetlen emléket szereztünk. Próbáltuk ennyi idő alatt magunkba 

szippantani a város hangulatát, új ízeket kóstolni, valamint sokat beszélgetni mindenféle nem-

zetiségű emberrel. 

Berlin 

Szombat este végre megérkeztünk célállomásunkhoz! A szállásunk elfoglalása után körbe-

jártuk azt a környéket, ahol öt éjszakát töltöttünk el. Érdekes volt, hogy akárhová fordultunk, 

más és más nyelveken beszéltek az emberek. Találkoztunk dánokkal, franciákkal és természe-

tesen németekkel a diákszállón, és megfigyeltem, hogy mennyivel különbözőbbek a Magyar-

országon élő embereknél. De hát ez természetes… 

Minden nap nyelviskolai órákkal kezdtünk, ami érdekes tapasztalat volt számomra. Fura volt, 

hogy egyetlen egy magyar szó sem hangzott el az órákon, de egy idő után hozzászoktunk a 

német beszédhez, és kedden már valamennyivel könnyebb volt a beszélgetés az ott lévő diá-

kokkal és tanárokkal. Meglepő módon nagyon jókedvűen és szívesen fogadtak minket, ami 

kicsit könnyített a helyzeten, hiszen csak úgy belecsöppentünk egy igazi német nyelvi órába. 

A kurzus után minden nap "bevettük" Berlin városát. Sétáltunk az Alexanderplatzon, jártunk 

a Brandenburgi kapunál, megnéztük a Pergamon Museumot, a berlini dómot, a Roten Rathaust 

is belülről, valamint Berlinben is hajókáztunk egyet. Így kényelmesen megnézhettük a város 
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nevezetességeit. Eljutottunk a történelmileg nagyon híres és fontos berlini falhoz, ahol megte-

kintettük a fontosabb falfestményeket is, az East Side Gallery-t. A csütörtök estébe belefért egy 

karaoke party is a szállásunkon különböző nemzetiségű emberekkel. 

Kóstoltunk ételspecialitásokat, mint például a törökök által meghonosított döner kebabot, fe-

hér és currys kolbászt. Beszélgettünk külföldiekkel, és meglepő módon könnyen meg tudtuk 

magunkat értetni az ott élő emberekkel. Naponta közlekedtünk metróval (ami miatt sokszor túl 

közel kerültünk egymáshoz), lejártuk a lábunkat, de visszagondolva, mindez megérte. Jó érzés 

volt új dolgokat megismerni és látni, és rálátást nyerhettünk a németek hétköznapjaira is.  

Hazafelé jövet megálltunk Drezdában, ahol az óvárost tekintettük meg. Kellemes volt a han-

gulata, kedvesek voltak az emberek. Bár elég fáradtak voltunk már aznap, ennek ellenére min-

denki figyelmesen járta végig Drezdát, valamint gyönyörködtünk a csodálatos épületekben. 

 

Ez az út remek lehetőség volt a nyelvtudásunk pontosításához, megismertünk egy új "vilá-

got", és nem utolsósorban, a megszokottnál is jobban összehozta kis csapatunkat.  

 

Matolcsi Henrietta 

10. C 
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Olaszország 

 

 

Mint mindig, most is mindenki nagyon izgult a nagy utazás előtt, sokat beszéltünk róla és 

számoltuk vissza a napokat. Az indulás előtti napon még 8 óránk volt, aztán a koliban összepa-

koltam és elmentem, és még egy utolsó bevásárlást tartottam, 

hogy biztosan ne szenvedjek hiányt semmiben. Vettem nagyon 

sok nasit, aminek a felét vissza is hoztam, de ez így működik ná-

lam. Miután lefeküdtem, nagyon nehezen tudtam elaludni, 

ugyanis ha izgulok, nem tudok elaludni, pedig jó lett volna, 

ugyanis nagyon rosszul viselem a koránkelést. 

Ez így is lett, igencsak nehezen keltem fel szerda reggel, vagyis 

hajnal 3-kor, de sikerült. Miután bepakoltunk a buszba, az a meg-

lepetés ért fél 4-kor, hogy nem ülhettem a helyemen, és ezért na-

gyon mérges voltam, úgyhogy az első néhány órát durcizással 

töltöttem, de végül belenyugodtam a sorsomba. 4 órakor elindul-

tunk, és nem kellett fél óra, véleményem szerint, mindenki elaludt. Csend volt. Csak én nem 

aludtam, mert nem tudok buszon aludni, úgyhogy az egész utazás alatt fent voltam. Az első nap 

utazással telt, de én nagyon szeretek utazni, zenét hallgatni közbe, és betakarózva nézni ki az 

ablakon. Kicsit megijedtem, hogy rossz idő lesz ránk, aztán Olaszországban már láttam egy kis 

napfényt, úgyhogy megnyugodtam. Tudniillik én imádom a hideget, de úgy gondoltam, hogy 

azért még egyszer utoljára el bírom viselni a meleget, mert hát Olaszország, nem Olaszország 

meleg nélkül. Örültem, hogy áthaladunk Szlovénián, viszont jobban örültem volna, ha az autó-

pályán kívül többet is látok. Szeretem a régi Jugoszláviába tartozó országokat, szívesen elmen-

nék oda egyszer kirándulni, vagy nyaralni. Olaszország… nagyon romantikus hely. Miután le-

kanyarodtunk az autópályáról, és megláttam a kisebb falucskákat és farmokat, rögtön belesze-

rettem a helybe, pedig soha sem vonzódtam hozzá. Az első megálló azonnal elbűvölt. Aquilea, 

ahol láthattunk egy nagyon régi, de annál szebb templomot, tele apró mozaikkal és hatalmas 

oszlopokkal. Majd egy séta után a városban, akkor még nem tudtam, de most már az a gyönyörű 

kis parkocska lett az egyik kedvenc helyem egész Észak-Olaszországban. Gyönyörű parkocska, 

hatalmas fákkal, tele zöld növényekkel, pici patakkal, aminek sötét türkiz színe volt. Annyira 

csodálatos volt és mindez csak a természet, semmi mesterséges beavatkozás.  

Továbbálltunk, és megérkeztünk Lido di Jesoloba, ahol elfoglaltuk a szobáinkat. A kilátás 

gyönyörű volt, pont láttuk a tengert, ami tőlünk körülbelül 250 méterre volt. Én teljes mértékben 

meg voltam elégedve a szállásunkkal, kivéve a fürdőszoba, zuhanyzó részével. A lányok fáztak, 

nekem pedig tökéletes hőmérsékletű volt a szoba. Míg ők hosszúujjúban és mackónadrágban 

aludtak, addig én pólóban és sortban. A vacsora második fogása nem ízlett, de nem haltam éhen, 

ugyanis szeretem a paradicsomos tésztát, meg a paradicsomos dolgokat, csak a marhát nem.  

Másnap reggel a svédasztalos reggeli után, felpattantunk a buszra majd a hajóra, és áthajó-

káztunk Velencébe. Nekem az egy igazi meglepetés volt, ahogyan az emberek közlekednek. 

Hogy nincs autó, vagy bármilyen más négy vagy többkerekű. Tudtam, hogy vannak olyan he-

lyek, ahol víz van, de az egész város?! Lehetetlen volt számomra, sokáig csak ámuldoztam, 

aztán belenyugodtam. A vízi tömegközlekedés után sétáltunk a városban. Tettünk egy hatalmas 
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kört, majd a Szent Márk téren kaptunk szabadidőt. Na-

gyon tetszett a gondola, de sajnos az nem volt benne a 

programban, meg igazából elég drága is volt.  

Visszahajókáztunk a buszhoz, majd visszamentünk a 

szállásra. Vacsora után felfedeztem a félsziget egyik fő 

utcáját, ami tele volt bazárral.  

Péntek reggel a Garda-tónál kezdtünk, Sirmioneben. 

Na és itt van a második kedvenc helyem Észak-Olaszor-

szágban. Gyönyörű kis félsziget, körülötte víz, egysze-

rűen csodálatos. Ahogy sétáltunk az utcán, és mindkét ol-

dalt láttam a vizet, olyan keskeny volt a félsziget. Itt is 

tettünk egy nagy sétát, fotózkodtunk, majd mentünk to-

vább Veronába. Az igazat megvallva, csalódás volt szá-

momra Verona. Túl nagy város volt, ahhoz képest, aho-

gyan én képzeltem el. Júlia erkélyétől sem voltam elra-

gadtatva. A séta után próbáltunk minél hamarabb visszaérni Lido di Jesoloba, hogy még vilá-

gosban tudjunk fürödni, de sajnos egy hatalmas dugóba keveredtünk. Szerencsére így is visz-

szaértünk időben, de kevesebb idő 

jutott a fürdésre. Már láttam ten-

gert, de még sohasem fürödtem 

benne, szóval hatalmas élmény 

volt számomra. Bármilyen hideg 

volt a vízben, úgy ugráltam és úsz-

káltam az örömtől mintha legalább 

egy Hondát kaptam volna. A rö-

vidke kis fürdés után egy gyors 

forró zuhany, hogy azért mégis 

megelőzzük a bajt.  

Az utolsó utazós napunkon 3 kicsike szigetet jártunk körbe. Elsősorban Murano szigetét, ami 

a mindenféle színes üvegek gyártásáról híres. Meg is néztünk egy előadást arról, hogy mégis 

hogyan készülnek az üvegből készült különböző figurák. Viszonylag rövid séta után, áthajó-

káztunk Burano szigetére, ahol inkább éreztem magam Brazíliában, mint Olaszországban. Na-

gyon aranyos színes házak lepték el az egész kis szigetet. Narancssárga, zöld, lila, kék. Itt kap-

tunk hosszabb szabadidőt. Körbenéztünk a bazárban, vásárolgattunk, majd leültünk a partra és 

beszélgettünk. Felhívták a figyelmünket, hogy nagyon finom pizzát lehet venni. Ezt így az 

utolsó 20 percben, úgyhogy szaladtunk és rendeltünk. Elég ráérősen csinálták a pizzát, ugyanis 

előttünk csinálták, mi meg folyamatosan az időt néztük, és azon izgultunk, hogy visszaérünk-e 

időben, és sikerült. Bár a pizzát már csak a hajón tudtuk elfogyasztani, de nagyon-nagyon finom 

volt, vagy csak éhesek voltunk. Egyébként Burano a csipkekészítésről híres, mondjuk én nem 

nagyon láttam ott csipkét. 
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Az utolsó állomás Torchello 

szigete volt, ahol megnéztünk 

egy templomot, és azon agyal-

tunk, hogy lehet 0,5x0,5-s mo-

zaik kockából egy akkora ké-

pet kirakni, úgyhogy szinte 

semmilyen modern eszközük 

nem volt. Hiába agyaltunk, 

sajnos nem kaptunk választ, 

de le a kalappal előttük. A 3 

sziget közül ez volt a legro-

mantikusabb, a maga kis 25 

főjével és kicsi területével.  

Miután visszaértünk a szál-

lásra még egy utolsót mártóz-

tunk a tengerben, aminek ké-

sőbb súlyos következménye 

lett. Vasárnap reggel indultunk vissza. Szerencsére a négy nap alatt csodálatos idő volt ránk, 

nem volt túl meleg, hanem pont jó volt a maga kis 20-22 °C-ával, aztán vasárnap úgy elkezdett 

szakadni az eső, mintha dézsából öntötték volna. És ahogy az elején megírtam, Olaszország 

nem is volt Olaszország meleg és napsütés nélkül. Sajnálom, hogy haza kellett jönnünk. Na-

gyon élveztem a programokat és az ott töltött minden egyes percet.  

Az idegenvezetőnk is nagyon jó fej volt, mindent elmondott, ami fontos volt, de sohasem 

untuk mellette magunkat. Bár a buszon nagyon sokat beszélt, de példaértékű volt, ahogy próbált 

mindent elmondani és bemutatni nekünk, akár Magyarországon voltunk, akár Szlovéniában, és 

Olaszországot ne is említsem. Összességében mindennel meg voltam elégedve, és örülök, hogy 

részt vehettem ezen a programhétvégén!  

Bacsó Bianka, 11. C 

(1999-2017) 

utolsó élménybeszámolója 
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Lengyelország, 2017 

 

 

A C-sek életében a kirándulások nemcsak várva várt, felejthetetlen élményeket jelentenek, 

hanem mérföldköveket is. Minden évnek megvan a maga külföldi utazása, ami szimbolikussá 

válik. A végzős év elején nem kellett sokat várnunk az utolsó külföldi utunkra, a lengyelországi 

kirándulásra, melyről következzen a teljesség igénye nélkül egy kis beszámoló.  

Szokás szerint gyönyörű helyeken jártunk, de ez alkalommal egy nagyon megrázó találko-

zásra is fel kellett készülnünk. Meglátogattuk az egykori koncentrációs tábort, Auschwitz-

Birkenaut. Addig talán nem is fogtuk fel egészen, hol vagyunk, amíg meg nem láttuk az ismert 

"Arbeit macht frei" feliratot. Az addig csak a könyvekből ismert környezet hirtelen fájdalmasan 

valóságossá vált.  

A központi tábor után kibuszoztunk Birkenauhoz. Mintha egy háborús filmbe érkeztünk 

volna: egyfelől a sínek, a másik oldalról a fabarakkok nyúltak el végtelen hosszan. Szerencsére 

az itt látottak nem árnyékolták be a továbbiakat.  

A későbbiekben bebarangoltuk Krakkó királyi városát: jártunk a Wawel-dombon, a katedrá-

lisban és az óvárosban. Következő nevezetességként a wieliczkai sóbányát tekintettük meg me-

seszerű szobraival és hatalmas földalatti termeivel. Az utolsó napon dunajeci tutajozáson vet-

tünk részt. A folyó kanyarulatait követve haladtunk, a nyakunk pedig elgémberedett a felfelé 

nézéstől, olyan magas hegyek vettek minket körül. Végül Bártfára érkeztünk. A főtér, a Szent 

Egyed templom és a hangulatos utcák rövid, ám kellemes időtöltést nyújtottak. Jó néhány em-

lékezetes pillanatot adott nekünk ez az utazás. Úgy érzem, méltó lezárása volt zrínyis külföldi 

kalandjainknak. 

 

Samulka Patrícia, 12. C 
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Büszkeségeink 
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Veres Eszter 

 

Veres Eszter 2013 szeptemberében kezdte meg tanulmányait a Nyír-

egyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégium angol nyelvi előké-

szítő osztályában, és idén 2018-ban tesz érettségi vizsgát. 

Tanulmányait öt éven keresztül kitűnő eredménnyel végezte, szá-

mos tantárgyi dicsérete miatt minden évben általános tantestületi di-

cséretben részesült. 

Eszter több nyelvből szerzett nyelvvizsgát, közép illetve felsőfo-

kon, az alábbiak szerint: 

ÖSD német középfokú nyelvvizsga – 2013 

ÖSD német felsőfokú nyelvvizsga – 2014 

Corvinus angol középfokú nyelvvizsga – 2015 

Language Cert angol felsőfokú nyelvvizsga – 2017 

BME francia középfokú nyelvvizsga – 2018 

Nyelvi sikerei közé tartozik a francia OKTV 2. fordulójában való részvétel 2018-ban. 

Eszter magyar nyelvből is szép eredményeket tudhat magáénak, részt vett az Implom József 

Középiskolai Helyesírási Versenyen, ahol 10. évfolyamon megyei második helyezést ért el, 11. 

évfolyamon megyei első helyezést ért el, az országos döntőben pedig a 24. helyen végzett. A 

Nyíregyházi Egyetem által szervezett helyesírási versenyen 11. évfolyamon 2. helyezést ért el. 

Eszter matematika versenyeken is eredményesen szerepelt. A Zrínyi Ilona Matematikaverse-

nyen 10. évfolyamon a tizedik, míg 11. évfolyamon a tizenegyedik helyen végzett. Érdeklődése 

a kémia iránt már a kezdetektől megmutatkozott, rendszeresen vett részt és ért el kimagasló 

eredményeket különböző kémia versenyeken. Többször is részt vett az Irinyi János Országos 

Középiskolai Kémia Versenyen, ahol 9. évfolyamon az országos döntőben a 25. helyezést sze-

rezte meg, illetve 10. évfolyamon megyei első helyezettként továbbjutva az országos döntőben 

16. helyezést ért el.  

A kémia OKTV-n is kimagaslóan teljesített mindkét alkalommal. 11. és 12. évfolyamon egy-

aránt a megye első három legjobb tanulója közé kerülve bejutott a második fordulóba, ahol 12. 

évfolyamon 11. helyezést ért el, az országos döntőben pedig a 26. helyen végzett. 

Természettudományi sikerei közé tartozik, hogy két kutatótáborba is felvételt nyert. 2015-

ben részt vehetett a Debreceni Egyetem természettudományi nyári táborában, ahol egy hetes 

kémiai kutatást folytathatott. 2017-ben felvételt nyert a Magyar Tudományos Akadémia „Aki 

kíváncsi” elnevezésű kutatótáborába, ahol szintén egyhetes kémiai kutatást végezhetett, a köz-

eljövőben fog megjelenni a Kémia Panoráma internetes újságba írt cikke.  

Eszter a 11. évfolyamon bejutott a Nagy Diák IQ-teszt országos döntőjébe. 

A Zrínyi Ilona Gimnázium 2018. április 28-án tartott ballagásán Eszter vehette át a Zrínyi 

Ilona emlékérmet, amely a legeredményesebb végzős diák érdeme minden évben. 

Baloghné Tilki Tünde 

szaktanár 
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Kiss Veronika 

 

 

Kiss Veronika tanulmányait a 2016/2017-es tanévtől folytatja a 

Nyíregyházi Zrínyi Ilona Gimnázium és Kollégiumban, és idén 2018-

ban tesz érettségi vizsgát. Kitűnő tanulmányi eredménye mellett kul-

turális tevékenységével gazdagítja iskolánk életét, és számos verse-

nyen elért kiváló eredményeivel öregbíti iskolánk hírnevét. 

Veronika érdeklődését az irodalom iránt különböző szavaló és pró-

zamondó versenyeken való rendszeres részvétele bizonyítja, tehetsé-

gét számos kiváló eredmény igazolja. Első helyezést ért el a Szerel-

mes versek versenyén 2013-ban, a Mécs László szavalóversenyen 

2016-ban és a Kölcsey Ferenc szavalóversenyen szintén 2016-ban. 

Második helyezést ért el a Katona Versek versenyén és a Radnóti 

Miklós szavalóversenyen 2014-ben, illetve a Virágh Ferenc szavalóversenyen 2015-ben. 

Veronika prózában is szép eredményeket tudhat magáénak. 2015-ben a Szép Magyar Beszéd 

versenyen első helyezést ért el, 2016-ban a Kazinczy-díj Alapítvány versenyén szintén az élen 

végzett, majd 2018-ban nagy álma vált valóra, megkapta a Kazinczy-díjat. 

A Zrínyiben az elmúlt két évben nem múlhatott el rendezvény Veronika szereplése nélkül. 

Élvezhettük csodás énekhangját az adventi gyertyagyújtásokon, a szalagavató ünnepségen, a 

ballagáson, iskolánk 100 éves jubileumi ünnepségén, a francia filmnapokon. A francia zene 

különösen közel áll szívéhez és egyéniségéhez. 2017-ben és 2018-ban részt vett a Budapesten 

megrendezett Mardi Gras kulturális fesztiválon, ahol ének kategóriában mindkét alkalommal 

első helyezést ért el nagyszerű előadásával. 

Veronika az általa tanult angol és francia nyelvekből több nyelvvizsgát is szerzett. Angol 

nyelvből komplex középfokú és szóbeli felsőfokú nyelvvizsgával rendelkezik, illetve C2 szintű 

üzleti nyelvvizsgával. Francia nyelvből komplex középfokú és szóbeli felsőfokú nyelvvizsgá-

val rendelkezik, illetve sikeresen megszerezte a DELF elnevezésű nemzetközileg elismert kö-

zépfokú nyelvvizsgát is. 

Ennyi siker és kiváló szellemi teljesítmény mellett Veronika rendszeresen részt vett és sike-

resen szerepelt számos futóversenyen 2013 és 2017 között. 

Az utolsó tanév a készülődésről, az érettségiről és a továbbtanulásról szól, amihez még egy 

kis kitartást és sok sikert kívánunk! 

Baloghné Tilki Tünde 

szaktanár 
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Tóth Laura Éva 

 

 

A siker titka: kitartás és kemény munka. A tehetség és a sze-

rencse csak jól jön mellé. 

Spanyol tagozatos osztályban kezdtem a tanulmányaimat a 

Zrínyiben. Kicsi korom óra rajongok az idegen nyelvekért, ezért 

nem volt kérdés számomra, hogy egy nyelvi előkészítő osz-

tályba jelentkezzem. Német nyelvet kezdtem tanulni először, 

amit otthon is használtunk. Anyukám, német-angol szakos 

nyelvtanárként gyakran beszélt velünk németül, sok mesét és 

filmet idegen nyelven néztünk. Már 5 éves koromban folyéko-

nyan beszéltem németül, és sokszor volt lehetőségem Németor-

szágban nyaralni. Ezek az élmények nagyban hozzájárultak ahhoz, hogy más idegen nyelvekkel 

is megismerkedjek. Közben elkezdtem tanulni angolul is, de vágytam arra, hogy egy egzotikus 

nyelvet is elsajátítsak. Mivel többször is vendégeskedett nálunk a Kanári-szigetekről származó 

családi barátunk, Ofelia Torres, a spanyol nyelvet testközelből hallhattam. Ezért döntöttem a 

Zrínyi gimnázium spanyol nyelvi előkészítő osztálya mellett. 

Mind az öt év alatt nagy hangsúlyt fektettem az idegen nyelvek tanulására, így a spanyol 

nyelv tanulására is. Az országos 18. helyen végeztem a spanyol OKTV II. kategóriájában, ami 

nemcsak azért nagy dolog számomra, mert 50 plusz pontot kapok érte, hanem azért is, mert 

kéttannyelvű iskolák tanulóival mérettettem meg magam. Már 11.-ben is részt vettem az OKTV 

első fordulójában, viszont akkor még nem rendelkeztem annyi tudással, hogy továbbjuthassak. 

11.-es koromban ezt nagy kudarcként éltem meg, csalódott voltam. Szinte lehetetlennek tartot-

tam azt, hogy ezeknek a diákoknak a nyelvi szintjére eljuthassak. Azonban nem adtam fel, ki-

tartóan és lelkesen álltam neki újból végzősként az országos versenynek, aminek meglett az 

eredménye. A kéttannyelvű gimnáziumok diákjai rendkívüli előnyt élveznek ezeken a verse-

nyeken, hiszen spanyol anyanyelvű tanáraik vannak, a tantárgyak nagy részét spanyolul tanul-

ják, és többször is kiutaznak spanyol nyelvterületre. Bár azt szeretném kihangsúlyozni, hogy a 

döntőben csak ketten versenyeztünk nyelvi előkészítősként. A verseny nyertese egyébként ta-

valy nyáron több hónapot töltött Dél-Amerikában. Trencsényi Anita tanárnő segítségéért min-

dig is nagyon hálás leszek, amiért felkészített engem a megmérettetésekre. Az első spanyolórá-

kat azonban anyukám adta nekem, aki autodidaktaként tanult spanyolul. 

Az OKTV három fordulóból állt. Az első fordulóban nyelvtannal és szókinccsel kapcsolatos 

feladatot kellett megoldani, valamint két fogalmazást kellett megírnom. A második fordulóra 

februárban került sor, ami Budapesten zajlott le. Itt a társalgáson volt a hangsúly, aminek örül-

tem, mert nekem mindig is az ment jobban. Számomra a második forduló volt a legkönnyebb. 

A döntő márciusban volt, ami a budapesti Cervantes Intézetben zajlott. A döntőben már egy-

aránt volt társalgás és írásbeli feladatok.  

Nagyon nagy élmény volt számomra ez a nagy presztízsű országos verseny, hiszen hasonló 

érdeklődésű diákokat is megismerhettem, akikkel barátságot is kötöttünk. Még néha nehéz el-

hinnem, hogy sikerült felvennem a versenyt kéttannyelvűs diákokkal. Ezt a célt már régóta ki-

tűztem magamnak. Megtapasztaltam, ha az ember nagyon akar valamit, azt úgyis eléri.  
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Sokan kérdezték már tőlem, hogyan lehet hatékonyan nyelveket tanulni. Úgy gondolom, 

hogy feladatlapok megoldását, a magnóhallgatást és a szavak magolását könnyen megunhatja 

az ember. Én mindig úgy tanulom a nyelveket, hogy közben észre sem veszem, hogy tanulok. 

Nagyon gyakran nézek sorozatokat és filmeket idegen nyelven. Spanyol ajkú emberekkel is 

gyakran beszélgettem, és tapasztalataim szerint ez az, ami a legtöbbet segít. Előfordult már, 

hogy spanyolul illetve angolul írtam naplót. A könyvolvasás, regények olvasása idegen nyelven 

is rendkívül szórakoztató tud lenni. YouTube-on külföldi videósok csatornáira feliratkoztam és 

az ő videóikat is szoktam nézni, valamint olyan is volt már, hogy idegen nyelven honfoglalóz-

tam illetve keresztrejtvényeket oldottam meg. 

Angolból, németből és spanyolból van nyelvvizsgám, de egyébként már az olasz és a latin 

nyelvvel is elkezdtem ismerkedni. A jövőben mindenképpen nekivágok a francia nyelv megta-

nulásának, valamint a finn, a portugál, a holland és a svéd nyelvvel is megbarátkoznék.  

 

Tóth Laura Éva 

12. B 

 

 

Ladács Fanni 

 

 

Tudsz mondani olyan sikert vagy eredményt, amire a legbüszkébb 

vagy, és ha visszamehetnél az időben, akkor újra átélnéd?  

Természetesen tudok mondani. Az Országos Illyés Gyula Versmondó 

verseny az egyik legkedvesebb a szívemnek, mert az egyes fordulóin 

olyan, idősebb emberekkel mérhettem össze magam és a tehetségem, 

akiktől rengeteget tanultam. Olyan idős nénikkel versenyezhettem, akik-

ről lerítt a soha nem múló fiatalság, erő, alázat és szeretet az emberek 

felé. Az ezüst minősítés mellett, ahogy már mondtad, emberileg is gaz-

dagabb lettem. Az Országos Arany János Balladamondó versenyre is 

meleg szívvel gondolok vissza, hiszen ez alkalommal Horváth Lajos 

Ottó Magyarország egyik legzseniálisabb színésze zsűrizte az előadá-

som, és már az élmény hatalmas katarzis volt számomra, hogy ő és én beszélgettünk arról, amit 

átadtam a közönségnek. Itt is második helyen végeztem. Az első helyeimre persze nagyon 

büszke vagyok, de ezek az élmények és benyomások sokkal meghatározóbbak voltak, mint a 

dobogó fokai. A színházi élményeimről pedig nem beszélve. Ha tehetném, magammal vinném 

a színpadot egy kistáskában mindig. 

Honnan jött az elképzelés, hogy a „színháziparban” szeretnél majd elhelyezkedni? 

Már kislányként is szerettem szerepelni, sokszor a középpontban lenni. Nem volt olyan me-

semondó verseny az oviban, amin ne indultam volna, és meg ne nyertem volna. Így követték 

egymást évről évre a vers-és prózamondó versenyek. Sosem a versenyzés izgatott, hanem az a 

pillanat, amikor kiálltam a sok-sok ember elé, mindenki rám figyelt az érdeklődő és kíváncsi 
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tekintetükkel, a pillanat, amikor meghajoltam, hallottam a tapsot, és láttam az emberek szemé-

ben az örömöt. Ez az érzés pedig a mai napig leírhatatlan.  

Hogy honnan ered ez a nagy csodálat a színház és az irodalom iránt? A nagypapám volt, aki 

megismertette velem a rejtelmeket. Egész pici koromtól kezdve rengeteget mesélt, verseket és 

prózákat tolmácsolt nekem (ugyanakkor otthon is számtalan mesés-és gyerekverses könyvem 

volt, mert a szüleim is nagyon sokat olvastak föl nekem). Habár akkor még nem értettem őket, 

tudtam, hogy napokig csak őt hallgatnám. Teljesen mindegy volt, mit versel vagy mesél nekem, 

bármit mondott, abból áradt a természetesség (visszaemlékezve), az öröm, és a mérhetetlen 

szeretet. Azt hiszem itt kezdődött minden… 

Mint ahogy azt mindannyian tudjuk, szerves tagja vagy az iskolai Zig-Zug Pódiumnak. Van 

még ezen kívül olyan társaság, ahová jársz vagy jártál? 

Van, igen. Tagja voltam a Vásárhelyi Alapfokú Művészeti Iskola Szin-Tézis amatőr színtár-

sulatának. Emlékszem, a castingra Varga Ildikó tanárnő hívta föl a figyelmem, de nem mentem 

el. Aztán addig-addig morfondíroztam, míg elmentem. Hatalmas szeretettel fogadott mindenki, 

és az első perctől kezdve éreztem, hogy remek kis csapat lesz ez. Így is volt! A rengeteg közös 

munka szinte egy családdá kovácsolt minket. Császári Viktória volt a tanárunk és rendezőnk. 

Shakespeare, Szentiván éjjelén darabjával készültünk, amellyel a Nyíregyházi Móricz Zsig-

mond Színháztól Szombathelyig sok helyen színpadra álltunk. Ahogy azt sem tudnám leírni 

mennyi munka volt e darab mögött, úgy azt sem, hogy ez idő alatt mennyi mindent tanultam 

Vikitől. Csodáltam, mint embert, barátot, tanárt és rendezőt egyaránt. Ha voltak nehéz pillanatai 

is ennek a szakasznak, sosem lehetek elég hálás a sorsnak. 

Van-e aközött különbég, hogy egyedül állsz a színpadon akár egy monológot vagy verset elő-

adni és aközött, hogy egy csapattal együtt játszol? 

Természetesen! Óriási különbég van. Ha nagyon puritán akarok lenni, azt mondanám; ha 

egyedül játszom vagy adok elő valamit, magamra támaszkodhatom. Senki másból nem merít-

hetek erőt vagy energiát csak magamból és a közönségből, hallgatóságból. A testi gesztikuláció 

és mozgás hiánya nagyon meghatározó. Ez van, ami csodás, ugyanakkor piszok nehéz. Viszont 

ha egy csapattal együtt, közösen játszunk azt, sajnos nem biztos, hogy megfelelően meg tudnám 

fogalmazni. Van egy varázsa és csodája. Míg a közönség azt gondolná, amit lát, az egy jól 

begyakorolt, remekül fölépített, kerek, egész előadás, ami jobb esetben megérinti, és örömteli 

perceket okoz neki. Pedig ettől sokkal-sokkal több. Annyi minden történik ott fent a színpadon 

akár 2-3 mondat között is, hogy azt el sem tudnák képzelni. Minden gesztusunknak egymás felé 

más jelentése van, egy mondat sosem tud ugyanúgy hangzani, mert akkor ott, abban a pillanat-

ban születik meg bennünk.  

Ezért is nevezzük ezt közös játéknak. Egymásból építkezünk és merítünk. Ez jelentheti a nem 

észrevett bakikat, imprókat, poénokat, drukkot, amit adunk egymásnak. Egymás által tudunk 

alakítani. 

Szoktál lámpalázas lenni az előadások előtt? Ha igen, ez az érzés elmúlik egyre több tapasz-

talattól és darabbal a hátad mögött? 

Minden előadás és versmondás előtt hihetetlenül lámpalázas vagyok. Remeg mindenem, iz-

zad a tenyerem, föl s alá járkálok, nem találom a helyem. Aztán mikor tudom, hogy már csak 



153 

pár másodperc, akkor megállok, valami, amit én sem tudok megfogalmazni, megváltozik ben-

nem. Kiállok a színpadra, ha látom a közönséget, vagy ha csak érzem; behunyom egy-két má-

sodpercre a szemem, vagy ameddig úgy érzem, veszek egy mély levegőt, kifújom, és attól a 

pillanattól kezdve minden megszűnik. A lámpaláz és a világ is.  

Kévés Anna 

 12. C 

 

 

Kovács Noémi 

 

 

A nevem Kovács Noémi, tizenkilenc éves vagyok és jelenleg 

végzős. A 12. D osztályba járok, az osztályfőnököm Baloghné Tilki 

Tünde tanárnő. Kedvenc tantárgyaim a biológia és mindhárom ide-

gen nyelv, amit tanulok.  

2013-ban, amikor megkezdtem tanulmányaimat a Zrínyiben, a 

középhaladó angol osztályba kerültem. A nulladik osztályból sze-

mély szerint rendkívül sokat profitáltam, amit az iserlohn-i testvér-

iskolánkkal való cserediák-programban kamatoztatni is tudtam 

amellett, hogy egy életre szóló barátságra tettem szert. A választott 

nyelvem a német volt, de egy évvel később, kilencedik osztályban 

már elkezdtem tanulni franciául is. 

Tízedik osztályban a szüleim munkája miatt kiköltöztünk egy évre Németországba, ahol fel-

sőfokú német nyelvtudásra tettem szert, így az angol C1-es nyelvvizsgám mellé a németet is 

megszereztem. Az alatt az egy év alatt magántanulói státuszban folytattam tanulmányaimat a 

Zrínyiben. 

Amikor visszajöttem Magyarországra, úgy döntöttem, hogy a franciát tanulom harmadik 

nyelvként, így a tizenegyedik osztálytól fogva a francia órákra jártam be, ehhez viszont minden 

év végén osztályozó vizsgát kellett tennem németből. 

A fakultációválasztás számomra nagyon nehéz feladat volt, mert azok közé az emberek közé 

tartozom, akiket túl sok minden érdekel. Az irodalmat például mindig is imádtam, szerettem 

írni, verseket, novellákat, regényeket olvasni. Végül a biológia mellett kötöttem ki, és elképesz-

tően boldog vagyok, hogy így alakult. A szaktanárom az egyik leginspirálóbb ember, akivel 

valaha is találkoztam. Ő képes volt úgy átadni a tananyagot, hogy nemcsak érdeklődni kezdtem 

a biológia iránt, hanem nagyon meg is szerettem. 

A gimnáziumi éveim másik nagy meghatározója a sport volt. Igaz, nem az iskola keretein 

belül, viszont legnagyobb sikereimet ebben az időszakban értem el. Kilenc éve atletizálok, öt 

éve versenyszerűen is űzöm az egyik nehézatlétikai sportágat, a diszkoszvetést. Bár az érettsé-

gire való felkészülés miatt idén kissé háttérbe szorult, a továbbiakban is folytatni szeretném.  

A legjelentősebb eredményemet tizenöt évesen, nulladik osztályban értem el, amikor meg-

nyertem a téli serdülő országos bajnokságot. Azóta már nemzetközi mezőnyben is megméret-

hettem magam. Ezeket az eredményeket az edzőm és mentorom nélkül soha nem érhettem 
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volna el, és mindig hálás leszek neki mind a lelki, mind az edzésben nyújtott támogatásáért, 

segítségéért. 

Amikor azt mondom valakinek, hogy általános iskola óta mindig is kitűnő tanuló voltam, úgy 

szoktak rám nézni, mintha a Marsról jöttem volna. Pedig ha az emberben van késztetés, hogy 

jól teljesítsen, és egy jó nagy adag szorgalom, akkor könnyen elérheti ezt az eredményt. A ta-

náraim közül nem tudnék egy embert sem mondani, aki ne lett volna segítőkész, ne adott volna 

lehetőséget a javításra, és ne magyarázta volna el több tucatszor ugyanazt a részt, amit nem 

értettem. Képes voltam elmondatni szaktanáraimmal ugyanazt annyiszor, amennyiszer kellett 

ahhoz, hogy megértsem a számomra először felfoghatatlan dolgokat. Valahogy én mindig min-

dent meg akartam érteni, és néha furcsa kérdéseket tettem fel, amelyek bár a tananyaghoz kap-

csolódtak, senki sem értette, hogyan juthatnak az eszembe. 

Sokan azt mondják, hogy az emberek, akiket a középiskolában ismerünk meg, és a tudás, 

amit ebben az időszakban szerzünk meg, egész életünket meg fogja határozni. Ha ez valóban 

így van, én örülök, hogy a Zrínyi része volt az életemnek. 

Kovács Noémi 

12. D 

 

 

Lukács Nándor – a Diákönkormányzat elnöke 

 

 

Hogyan kerültél be a Zrínyi diákönkormányzatába? 

Már általános iskolában is aktív tagja voltam a diákönkormány-

zatnak, és így tudtam, hogy ezt a gimnáziumban is folytatni szeret-

ném. Az első osztályfőnöki órán annyi jelentkező volt a két osztály-

képviselő helyére, hogy osztályfőnökünk sorsolással választotta ki 

őket. Ekkor a szerencse még nem állt mellettem, így én nem kerül-

tem be a DÖK-be. Nem adtam fel. Megpróbáltam mindig segíteni 

és kreatív ötleteimmel támogatni a DÖK-öt, így Viki néni meglátta 

bennem a lehetőséget, és megengedte, hogy én is csatlakozzak a 

szervezők közé. 

Hogyan sikerült felkerülni a ranglétra tetejére? 

Ahogyan már említettem, az első évben kerültem be a DÖK-be, de a második évemben lettem 

igazán hasznos tagja. A harmadik évemet megkezdve jelentkeztem az elnöki posztra, de sajnos 

abban az évben csak az elnökhelyettes posztot sikerült elérnem. Most már nem bánom, hiszen 

az alatt az egy év alatt rengeteg tapasztalatot szereztem, amit a későbbiekben is tudok haszno-

sítani. 2016/17-es tanévben végre valóra vált az álmom, és a sok munka meghozta gyümölcsét, 

hiszen DÖK-elnöknek választottak. Az akkori örömömet csak az idei év tudta túlszárnyalni, 

amikor hagyományokat megszegve a diákönkormányzat újra megválasztott elnöknek. Ez ha-

talmas elismerés volt számomra, hogy mindenki értékelte a diákélet színesítésébe belefektetett 

időmet és odaadásomat. Nem mondom, hogy minden elsőre sikerült, és könnyen az ölembe 

hullott ez a lehetőség, de Eszenyi Viktória tanárnő segítségének köszönhetően a tanári kar is 
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egyre együttműködőbb lett, amit ezúton is szeretnék megköszönni. Tudom, hogy nagymérték-

ben ez is hozzájárult a sikeremhez. 

Volt-e kedvenc programod, amit a DÖK szervezett? 

Az öt év alatt, véleményem szerint, rengetek új programmal színesítettük a diákok minden-

napi életét, természetesen a hagyományok tovább ápolásával. Kedvencet nehéz lenne kiemelni, 

hiszen minden olyan program, amiben az egész iskola közösen részt vett, számomra egy jó 

emlék maradt. Ilyen volt minden évben a diáknap, a farsang illetve a mikulás is. Amit talán 

kiemelnék, az a diákbál. A rengeteg munka és szervezés meghozta a sikert. Ezzel mondhatni 

megtettük az első lépést egy új hagyomány megteremtéséhez. A 12 órás röplabdát is először 

rendeztük meg. Annyi pozitív visszajelzést kaptunk, hogy szerintem ez is egy újabb állandó 

program lesz a jövőben a zrínyis diákok számára. 

Az iskolán kívül is foglalkozol a diákok képviseletével? 

Igen! A megyei és az országos diákparlament tagja is vagyok. 2014 őszén kerültem kapcso-

latba a megyei gyermek és ifjúsági önkormányzattal, egy megyei közgyűlés során. A megyék-

ben működő iskoláknak 2-2 főt kellett delegálniuk, a Zrínyiből én voltam az egyik. Ezután 

jelentkeztem stábtagnak a megyei GYIÖK-be, és azonnal megtetszett a hangulata. Lehetett 

szervezkedni, na meg persze lógni a suliból.  

Ezeken a napokon, amikor nem az iskolába ültem, néha még valami fontosabbat is tanultam. 

Minden évben választást tartottak ahol először alelnöki, majd elnöki pozíciót töltöttem be. Ren-

geteg programon vettem részt, és az itt szerzett tapasztalataim nagyban hozzásegítettek a Zrínyi 

diákéletének a formálásához és fejlesztéséhez. Az Országos Diáktanácsban 2017 februárjában 

képviselhettem megyénket, 13 társammal az Országos Diák Parlamentben Székesfehérváron. 

Itt az a megtiszteltetés ért, hogy engem választottak meg a megyei diáktanács tagjává, így az 

elmúlt évben én képviselhettem a megyénk fiataljait az országos diákéletben. Rengeteg ember-

rel találkoztam, nagyon sok új dolgot tanultam, és itt jöttem rá, hogy más városokban mennyivel 

komolyabb diák-érdekképviselet zajlik, mint nálunk. Ez ösztönzött igazán arra, hogy minél töb-

bet elérjek a Zrínyiben és a megyénkben is egyaránt. 

Mik a terveid a jövőre nézve, illetve szeretnéd-e folytatni a diákönkormányzatot a későbbiek-

ben? 

Mindenképpen valamilyen gazdasági szakra szeretnék menni. Nagyon szeretek szervezni, új 

embereket és dolgokat megismerni és tenni valami hasznosat, így természetesen szeretném 

folytatni. Tudom, hogy sajnos az egyetemen a politika is közrejátszik már a HÖK életében, de 

addig, amíg a politikától független tudok maradni, szeretném tovább folytatni a diákok képvi-

seletét. 

Lukács Eszter 

10. B 
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Képcsarnok 
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OSZTÁLYKÉPEK 
 

 

9. A 

Osztályfőnök: Soós Noémi 

 

Felső sor (balról jobbra): Pócsi Zoltán; Nagy László; Csepcsányi Máté; Mosolygó Milán 

László; Balogh Levente; Kovács Tamás; Kander Levente; Markó Gábor; Sitku Dorina 

Középső sor (balról jobbra): Bartha Anikó; Bíró Dániel; Palicz Ákos; Fábián Dominik; Papp 

Bence; Kovács Máté; Reha Nikolett; Fábián Dóra; Béres Nikolett; Tóth Csenge Virág; 

Szitanics Petra; Böszörményi Dóra Diána; Zalatnay Gréta 

Alsó sor (balról jobbra): Molnár Vivien; Párkányi Péter; Kárászi Dávid; Kurucz Ádám; 

Teschmayer Lóránd; Nagy Bence; Keczkó Dóra; Fürjész Emília; Szász Maja Boglárka; 

Nagy Kinga Katalin; Mátyás Lili; Bertók Fanni 
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9. AJTP/C 

Osztályfőnök: Fazekas József 

Csoportvezető: Bihariné Vas Adrienn 

 

Felső sor: Szekeres Dániel, Riegel Tamás, Bezdán Nándor, Varga Béla, Lázár Zsolt, Szilágyi 

Dániel, Lakatos Martin, Tóth Ervin, Pinkóczy Áron 

Középső sor: Szegedi Viktória, Tóth Emese, Hanyu Vivien, Fogarasi Ramóna, Barna Anna, 

Osztolykán Tímea, Balázsi Tímea, Dancs Eugénia, Grajczár Gréta, Lipkovics Fanni, Vass 

Andrea, Bartók Dominika 

Alsó sor: Gilányi Alexandra, Illés Gréta, Dzsubák Vivien, Fehér Evelin, Csekk Tifani, Fazekas 

József (osztályfőnök), Lábas Melinda, Kovács Orsolya, Soltész Kitti, Soltész Gréta, 

Mitró Kitti 
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9. B 

Osztályfőnök: Petrik Zoltánné 

 

Felső sor: Pták Bence, Kovács Gábor, Major Áron, Buczuj Balázs, Árokszállási Zalán, Kiss 

Tamara, Bagoly Zsófia, Horváth Denissza 

Középső sor: Vajda Milán, Kiss Virág, Vágner Netti, Domina Dézi, Erdei Virág, Filep Júlia, 

Nagy Kíra, Kovács Fanni, Bálint Maja, Kiss Tamara 

Alsó sor: Nagy Szabolcs,Belus Fanni, Tolnai Zétény, Szegedi Hanna,Márton Alexandra, 

Juhász Alexandra, Páll Gábor, Kassai Boglárka, Pósán Zsófi, Bodnár Beáta, Kecskeméti 

Kata, Fürj Orsolya, Leitner Panna, Virányi Boglárka, Szücs Diána, Tóth Zita, Szolanics 

Szabina 

Hiányzó: Szabó Virág 
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9. C 

Osztályfőnök: Németh Gyula 

Csoportvezető: Szentpéteri Éva 

 

Felső sor: Pető Roland, Verő Mihály, Papp Dávid, Tukacs Gréta Renáta, Erdei Krisztina, 

Szentpáli-Gavallér Hanna Hajnal, Nagy Viktória, Drahos Elvira, Zámbori Johanna 

Dorina, Balázs Mercédesz, Szabó Dorka, Danó Edit, Varga Barbara Petra 

Középső sor: Somos Zsuzsanna Sára, Ponczók Marianna, Lajos Alexandra, Gyulai Dorina, 

Kocsis Viktória, Tóth Dorina, Gilányi Alex, Horváth Bálint,  

Alsó sor: Dankó Krisztián, Iski Krisztián, Motkó Renátó Milán, Markóczki Szabolcs István, 

Turán Márton Zoltán, Lakatos Levente, Vám Attila, Tálas András, Németh Gyula 

(osztályfőnök) 

Hiányzók: Bukta Kinga, Laczai Natália Éva, Nyircsák Anna, Takács Eszter Katalin, Tyurin 

Alex, Vadászi Szabina 
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9. D 

Osztályfőnök: Dr. Csapóné Kovács Erzsébet 

 

Felső sor: Jobbról balra: Trencsényi Bence, Kéninger Szabolcs, Mázsári Patrik, Nácsa Gábor, 

Deák Marcell, Vilmányi Attila, Szabó Levente 

Középső sor: Ferencz Kristóf, Szántai Róbert, Rabatin Jácint, Mácsai Réka Maja, Nagy Imola, 

Gupcsa Alexandra, Tóth Hanna, Szűcs Dóra, Vastag Emese, Laskai Vanda, Jakab Luca, 

Bartha Lili, Balázs Dorina, Valach Eszter, Dr. Csapóné Kovács Erzsébet (osztályfőnök) 

Alsó sor: Fodor Fanni, Tóth Dorina, Patvaros Anett, Bánhidi Noémi, Kozák Mariann, Sitku 

Gréta, Fekete Krisztina, Furda Fruzsina, Kohut Zsanett, Bényei Enikő 

Hiányzók: Szanyi Boglárka, Hajdu Eszter, Vass Veronika 
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9. Ny/D 

Osztályfőnök: Mikóné Sári Bernadett 

 

Felső sor: Bakó Zsanett, Boros Kata, Nagy Gréta Dóra, Subert Janka, Ács Doroti, Németh 

Bíborka, Mencsik Levente, Lengyel Gábor, Jászai Tamás, Puskás Botond 

Középső sor: Vincze Gyöngyvér Boglárka, Tamás Tímea Terézia, Gács Klaudia, Nagy 

Napsugár Sára, Török Pál, Virányi Márk, Bálint Dániel, Rusin Máté, Tar Benjámin 

Gergő, Bukovenszki Máté 

Alsó sor: Pintér Nóra, Vass Beatrix, Sárközi Veronika, Torkos Lilla, Deák Sára, Révész Laura, 

Áncsán Martin, Rimóczy Máté László, Bogár Tamás, Farkas Bence 

Hiányzók: Dudás Boglárka, Inzsöl Zsombor, Juhász Eszter, Németh Bence, Sipos Dorina 

Nikolett, Bróthág Eszter 
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10. A 

Osztályfőnök: Tündik Tamás 

 

Felső sor: Steványik Benedek Koppány, Páll Marcell, Szűcs Balázs Bence, Torda Péter 

Mátyás, Pelyvás Gergő, Katona Dávid Lajos, Gergely Endre, Cserhalmi Dorián, Pető 

Zoltán, Jaross Zsombor 

Középső sor: Tyahur Eszter Alexandra, Boda Dóra, Polyák Alíz, Zengővári Zsófia, Horváth 

Zsófia, Széki Dóra Anna, Nagy Mónika, Borza Laura Ildikó, Földi Bianka, Erdei 

Nikolett, Szabó Anna, Agócs Fanni, Toma Henrik Attila, Szűcs Réka, Szűcs Kinga 

Alsó sor: Tündik Tamás (osztályfőnök), Tamás Eszter, Galgon Hanna, Bereznai Boglárka, 

Lipcsei Hajnalka, Arany Bence, Kalmár Donát, Imre Tünde Hajnal, Kutasi Hella, Selmeci 

Anna Rebeka, Csató Csenge 

Hiányzó: Zelerik Péter Zsombor 
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10. B 

Osztályfőnök: Siető Andrea 

 

Felső sor: Kranyik Nándor, Lukács Eszter, Jeszenszky Lola, Pankotai Vénusz, Nagyházi Zita, 

Elek Noémi, Nuszer Nelli, Horányi Boglárka, Kiss Virág, Hüse Csongor 

Középső sor: Madzig Fruzsina, Hódi Nikolett, Hubicsák Zoltán, Sándor Bence, Sándor 

Levente, Ökrös Gergő, Papp Maxim 

Alsó sor: Siető Andrea (osztályfőnök), Toldi Éva, Dankó Jázmin, Gavallér Fruzsina, Giliga 

Ferenc, Papp Laura, Szabó Boglárka, Farkas Alexandra, Szilágyi Enikő 

Hiányzók: Nagy Dániel, Szél Melitta, Vasvári Blanka 
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10. C 

Osztályfőnök: Bajkán László 

Csoportvezető: Szűcs Róbert 

 

Hátsó álló sor balról jobbra: Blazsán Kristóf, Lakatos Milán, Mészáros Márton, Krajcsik 

Péter Viktor, Pásztor Olivér, Gergely Dávid, Cser Péter, Grajczár  Zsuzsanna, Kovács 

Veronika 

Középső sor balról jobbra: Csorba Edit, Katona Fanni, Tóth Alexandra, Komáromi Réka, 

Kovács Dóra, Bara Bianka, Kovács Roxána, Takács Viktória, Kárpáti Adrienn 

Ülő sor balról jobbra: Novák Marianna, Orosz Melitta, Bálint Eszter, Bajkán László 

(osztályfőnök), Szűcs Róbert (csoportvezető), Kanálos Petra, Borku Nóra, Matolcsi 

Henrietta 

Hiányzók: Demeter Ágota, Károly László (kollégiumi nevelőtanár) 
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10. D 

Osztályfőnök: Takácsné Galatóczki Rita 

 

Felső sor: Jeles Huba, Kropkó  Ádám, Gál Balázs, Dantesz Péter, Kovács Botond, Hamza Zsolt, 

Görömbei László, Vadicsku Milán, Kovács Ákos, Kerekes Dániel, Szurovcsák Gergő 

Középső sor: Rabatin Hanna, Puskás Flóra, Börcsök Bettina, Humicskó Gabriella, Szilágyi 

Szilvia, Máté-Tóth Zsófia, Tóth Franciska, Virág Zsuzsa, Halász Dorka, Tóth Boglárka, 

Papp Letícia, Czuczor Laura, Kovács Regina, Szloboda Boldizsár, Horváth Diána 

Alsó sor:Hankovszki  Dominika, Somogyi Barbara, Moldvay Dóra, Lippa Andrea, Takácsné 

Galatóczki Rita (osztályfőnök), Nagy Bettina, Balogh Csenge, Éberhardt Eszter 

Hiányzók: Sivadó András, Zajácz Beatrix 
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10. E 

Osztályfőnök: Siklódi-Baglyos Beáta 

 

Felső sor: Maczkó Eszter, Gyöngyössy Bende, Mudri Balázs, Szilasi Boldizsár, Kádár Gábor, 

Bakó Dávid, Eölyüs Dániel, Marozs Ádám, Palcsák Barbara, Vadászi Odett, Molnár 

Anna, Makay Andrea 

Középső sor: Tóth Nándor, Cserepár Gábor, Huzina Evelin, Seres Andor, Molnár Vanda, 

Lovas Zsófia, Takács Anett, Bodnár Beáta, Metzner Fanni, Signorelli Barbara, Gunyecz 

Zsuzsanna, Komlósi Noémi, Somogyi Mónika 

Alsó sor: Máté Dalma, Németh Csilla, Pivnyik Inez, Molnár Dóra, Kobzos Hajna, Siklódi-

Baglyos Beáta (osztályfőnök), D. Nagy Laura, Móré Bettina, Jackánics Zsófia, Benyusz 

Petra, Kiss Nikoletta, Verbényi Fanni, Kárpáti Sofia 
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11. A 

Osztályfőnök: Dr. Szilágyiné Bakajsza Ivetta 

 

Felső sor: Szalacsi Fanni, Hagymási Nóra, Aranyosi Péter, Bakó Evelin, Varga Petra, Verba 

Csenge, Czirják Karina, Cserepár Marcell, Runyai Péter, Pinke Attila  

Középső sor: Drotár Nóra, Puskás Orsolya, Kiss Kitti, Palicz Petra, Neuzer Gréta, Máté Gréta, 

Pintér Rudolf, Kánya Marcell, Fogarasi Réka 

Alsó sor: Nagy Boglárka, Faragó Dorina, Török Anett, Hagymási Fruzsina, Dr. Szilágyi László 

(osztályfőnök), Mócsán Evelin, Szlávik Vivien 

Hiányzók: Vitál Dániel, Barzó Eszter, Nagy Vanda, Kiss Ildikó, Fodor Pálma  
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11. B 

Osztályfőnök: Trencsényi Anita 

 

Felső sor: Huszár Nóra, Bátyi Enikő, Nyüsti Vivien, Nagy Dóra Karina, Karaffa Bence, Bur 

Bence, Felföldi Levente, Mező Attila, Tóth Ádám 

Középső sor: Sztojka Natália, Bobonka Emese, Szabó Nikoletta, Penke Nikolett, Gombás 

Barbara, Rimóczy István, Krizán Adrián 

Alsó sor: Nyisztor Bianka, Barta Gabriella, Hadházi Nóra, Trencsényi Anita (osztályfőnök), 

Babják Dorina, Törzsök Brigitta, Kecskés Kristóf (mellette, állnak:) Várnagy Csaba 

Szabolcs, Molnár Tibor 

Hiányzók: Nagy Franciska, Perlinger Tibor Szilárd, Balogh Petra, Takács Réka, Tóth György  
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11. C 

Osztályfőnök: Kovácsné Győri Gabriella 

Csoportvezető: Székely Béla 

 

Felső sor: Hevner János, Nádudvari Sándor, Kerezsi Imre, Sápi Gábor, Nagy Krisztián, Kovács 

Máté,Konczos András, Turán Mátyás. 

Középső sor: Elek Bence, Kovács Kíra, Simon Ágota, Móricz Tímea, Nagy Melinda, Ványolos 

Fruzsina, Balogh Boglárka,Bakos Vivien, Udvari Laura. 

Alsó sor: Székely Béla (csoportvezető), Korányi Petra, Szitár Gabriella, Bakos Kinga, 

Kovácsné Győri Gabriella (osztályfőnök), Bandula Vivien, Takács Edina, Tyurin 

Anasztázia, Csurpek Csenge, Papp Barbara, Molnár Szandra. 

Hiányzók: Rácz Andrea, Tóth Fanni, Kolozsi Kíra, Nagy Dorella,Vangel Nikolett. 
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11. D 

Osztályfőnök: Szabóné Kovács Gyöngyi 

 

Felső sor: Labanc Lili, Ferencz Orsolya, Für Alexandra, Berki Zsanett, Balogh Fanni, Kurucz 

Panna, Huczman Adeina, Domokos Letícia  

Középső sor: Veress Emil, Torda István, Galambos Zsófia, Humicskó Hajnalka, Tóth Eszter, 

Valkovics Mónika, Nagy Dóra, Bernyiscsek Fruzsina, Jászai Szonja 

Alsó sor: Balla Dániel,Puskás Balázs, Varga Dominik, Szabóné Kovács Gyöngyi 

(osztályfőnök), Dienes Márton, Piószegi  Péter, Kosztik Milán, Fazekas Csaba 

Hiányzók: Nagy Dorottya, Papp László, Kiss Mátyás, Török virág 
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12. A 

Osztályfőnök: Dr. Takácsné Fazekas Julianna 

 

Felső sor: Kobzos Györk, Orbán Bence, Kukucska Gergő, Jászovics René, Benkő Péter, 

Teremi Tamás, Kántor Dániel, Dudás István, Szokol Vencel, Szűcs Levente 

Középső sor: Dr. Takácsné Fazekas Julianna (osztályfőnök), Tudja Zsófi, Drágár Nikolett, 

Spivák Szabina, Kocsis Regina, Mérten Evelin, Garamvölgyi Flóra, Pócsi Eszter, Éles 

Petra, Pálóczi Roberta, Puskás Lilla 

Alsó sor: Lámfalussy Fruzsina, Aradványi Nóra, Alföldi Fanni, Erdélyi Virág, Kertész Luca, 

Hargitai Emese, Kiss Boglárka, Korcsmár Petra, Kondor Eszter, Benedek Dominik, 

Láposi Noémi 

Hiányzó: Balogh Zsanett 
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12. B 

Osztályfőnök: Sánta József 

 

Felső sor: Gönczi Dániel, Nyíri Péter, Fábián Bendegúz, Jánócsik Csaba, Alshashshoh Amer, 

Civa József, Kézy Máté 

Középső sor: Tóth Laura, Kiss Réka, Fignár Alexandra, Farkas Eliza, Olasz Anett, Fazekas 

Richard, Máté Gergő, Sebestyén Dávid, Kenyeres Máté, Nagy Zoltán, Mankó Dávid 

Alsó sor: Kerekes Csenge, Kemecsei Fanni, Sajtos Fanni, Csuha Regina, Vilmányi Ágnes, 

Sánta József (osztályfőnök), Gáva Laura, Markó Eszter, Zolcsák Fanni, Siető Bettina, 

Geczó Szintia, Lukács Nándor, Kertész Zoltán 

Hiányzók: Munkácsi Emese, Sütő Dorottya  
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12. C 

Osztályfőnök: Törkölyné Szabó Zsuzsanna 

Csoportvezető: Deme Anna 

 

Felső sor: Jakab József; Bartha Gábor, Tóth Patrícia;  Fülöp Flóra;  Fehér Kíra;  Balog Péter, 

Motkó Patrik Márió;  Iván Gergő 

Középső sor: Sipos Kata; Varga Klaudia; Kiss Ágota Eszter; Varga Gréta Vanda; Ladács 

Fanni; Kovács-Fabula Elvira Barbara; Kolozsi Boglárka; Kévés Anna Lilla; Csorba 

Anikó; Pócsik Henrietta 

Alsó sor: Törkölyné Szabó Zsuzsanna (osztályfőnök); Hajdu Dávid; Novák Béla; Szántai 

Brigitta; Kasza Henrietta ; Szombati Dóra; Mészáros Csilla Laura; Fornosi Valéria; 

Samulka Patrícia Erika; Zajder Kinga; Kovács Zsanett; Vágó Alexandra 

Hiányzó: Kücsön Máté 
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12. D 

Osztályfőnök: Baloghné Tilki Tünde 

 

Felső sor: Nagymarczi Márton, Hegyi Ákos, Galambos Máté, Tar Tibor, Zsiros Zoltán, Krecz 

Szabolcs, Tar Huba, Papp Nikosz, Severnyák Ferenc 

Középső sor: Bárány Fanni, Szabó Noémi, Kiss Veronika, Csobai Krisztina, Ádám Vivien, 

Jeles Eszter, Májer Cintia, Jakab Regina, Bandi Johanna, Kaczur Judit, Molnár Eszter 

Alsó sor: Veres Eszter, Szilágyi Sarolta, Hajdu Anna, Juhász Letícia, Baloghné Tilki Tünde 

(osztályfőnök), Bucsák Bettina, Szűcs Franciska, Telinger Fanni, Balogh Sarolta, Zhang 

Xueou Lívia 

Hiányzó: Kovács Noémi 
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DÖK 

 

Felső sor: Nagy Boglárka 11.a, Lukács Eszter 10.b, Nyíri Péter Patrik 12.b, Kenyeres Máté 

12.b, Civa József 12.b, Erdei Nikolett 10.a, Pető Roland 9.c, Lakatos Levente 9.c 

Középső sor: Filep Júlia 9.b, Bodnár Beáta 10.e, Takács Anett 10.e, Kozák Mariann 9.d, Furda 

Fruzsina 9.d, Kohut Zsanett 9.d, Páll Gábor 9.b, Tóth Ervin 9.AJTP/c 

Alsó sor: Fogarasi Ramóna 9.AJTP/c, Bara Bianka 10.c, Tóth Alexandra 10.c, Eszenyi Viktória 

DÖK patronáló tanár, Börcsök Bettina 10.d, Tóth Boglárka 10.d, Pták Bence 9.d, Fürjész 

Emilia 9.a, Szilasi Boldizsár 10.e, Búr Bence 11.b, 

1. sor: Lukács Nándor 12. B, DÖK elnök 

 



187 

TANÁRI KAR 

 

1. (alsó) sor: Szűcs Róbert, Nagy Andrea, Huszárné Kádár Ibolya, Kobzos István, Máté Tóth 

Attila 

2. sor: Tündik-Fazekas Anikó, Gergelyné Pivarnyik Rita, Siető Andrea, Baloghné Tilki Tünde, 

Kovácsné Győri Gabriella, Dr. Takácsné Fazekas Julianna 

3. sor: Sipos László, Mátyás Judit, Ágoston Ildikó, Garai Zsófia, Erdei Anikó, Hlavnya Emese, 

Figuláné Chriszt Gabriella, Kanyuk János Szabolcsné 

4. sor: Takácsné Galatóczki Rita, Szentpéteri Éva, Radnai László, Janek Erzsébet, Mikóné Sári 

Bernadett, Bereczkiné Balázs Katalin, Móriczné Meggyesi Éva, Boros Krisztina 

5. sor: Varga Ildikó, Kántorné Homolai Krisztina, Siklódi-Baglyos Beáta, Törkölyné Szabó 

Zsuzsanna, Váradi Hajnalka, Martinovszkyné Kondrák Margit, Fábriné Estók Ágnes, 

Molnár Zoltán, Bajkán László 

6. sor: Törös Erika, Dr. Szilágyi László, Tisza Zsuzsanna, Trencsényi Anita, Dr. Bileczné 

Halász Annamária, Ottohál László, Palotás Károly, Fazekas József, Székely Béla, Suller 

Zoltán, Bodnár Zoltán, Kanyuk János, Károly László, Kárpátiné Medve Szilvia 

Hiányzók: Dr. Antal Attiláné, Bartha Dénes, Bartha Dénesné, Bihariné Vas Adrienn, Dr. 

Csapóné Kovács Erzsébet, Deme Anna, Garai Miklós, Gazdig Józsefné, Gönczy Ágnes, 

Kiss Katalin, Dr. Mercs István, Németh Gyula, Petrik Zoltánné, Polgáriné Karsai Zsanett, 

Sánta József, Sárga Tamás, Soós Andrea, Soós Noémi, Szabóné Kovács Gyöngyi, Dr. 

Szilágyiné Bakajsza Ivetta, Tündik Tamás, Vári Tünde 



189188

12/A OSZTÁLY

Éles PetraDudás István SzilárdDrágár NikolettBenkő Péter

Benedek DominikBalogh ZsanettAradványi NóraAlföldi Fanni

Dr. Takácsné Fazekas Julianna

Lámfalussy Fruzsina Láposi Noémi Mérten Evelin Orbán Bence

Kocsis Regina Kondor Eszter Korcsmár Petra Kukucska Gergő

Kántor Dániel Kertész Luca Kiss Boglárka Kobzos Györk

Erdélyi Virág Garamvölgyi Flóra Hargitai Emese Jászovics René



OSZTÁLY
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Sánta József osztályfőnök
Szokol Vencel Szűcs Levente Teremi Tamás Tudja Zsófi

Pálóczi Roberta Pócsi Eszter Puskás Lilla Spivák Dorina Szabina

12/B OSZTÁLY

Alshahshoh Ámer

Farkas Eliza

Civa József

Fazekas Richard

Csuha Regina

Fignár Alexandra

Fábián Bendegúz

Gáva Laura
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Geczó Szintia

Kemecsei Fanni

Kézy Máté

Markó Eszter

Gönczi Dániel

Kenyeres Máté

Kiss Réka

Máté Gergő

Iszály Norbert

Kerekes Csenge

Lukács Nándor

Munkácsi Emese

Jánócsik Csaba

Kertész Zoltán

Mankó Dávid

Nagy Zoltán

Nyíri Péter

Siető Bettina

Zolcsák Fanni

Olasz Anett

Sütő Dorottya

Sajtos Fanni

Tóth Laura

Sebestyén Dávid

Vilmányi Ágnes
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Törkölyné Szabó Zsuzsanna  
osztályfőnök

Deme Anna
csoportvezető

12/C OSZTÁLY

Hajdu Dávid Iván Gergő Attila

Balog Péter

Fornosi Valéria

Bartha Gábor

Fülöp Flóra

Csorba Anikó Fehér Kíra

Jakab József

Kolozsi Boglárka

Ladács Fanni

Pócsik Henrietta

Kasza Henrietta

Kovács Zsanett

Mészáros Csilla Laura

Samulka Patricia Erika

Kévés Anna Lilla

Kovács-Fabula Elvira 
Barbara

Motkó Patrik Márió

Sipos Kata

Kiss Ágota Eszter

Kücsön Máté

Novák Béla

Szántai Brigitta



OSZTÁLY

197196

Baloghné Tilki Tünde osztályfőnök

Szombati Dóra

Varga Klaudia

Tóth Patrícia

Zajder Kinga

Vágó Alexandra Varga Gréta Vanda

12/D OSZTÁLY

Ádám Vivien

Bucsák Bettina

Balogh Sarolta

Csobai Krisztina

Bandi Johanna

Galambos Máté

Bárány Fanni Zsófia

Hajdu Anna
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Hegyi Ákos

Kaczur Judit

Májer Cintia Hajnalka

Severnyák Ferenc

Jakab Regina Rita

Kiss Veronika

Molnár Eszter

Szabó Noémi Anikó

Jeles Eszter

Kovács Noémi Zsuzsa

Nagymarczi Márton

Szilágyi Sarolta

Juhász Letícia

Krecz szabolcs

Papp János Nikosz

Szűcs Franciska Anna

Tar Huba Ákos Veres Eszter VivienTar Tibor Gyula

Zhang Xueou Lívia Zsiros Zoltán

Telinger Fanni
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MELLÉKLET 

Gyereknevelés bogaraknál: emberi párhuzamok? 

Barta Zoltán (Debreceni Egyetem, Evolúciós Állattani Tanszék) 

2018-05-22 

Utódgondozás az állatvilágban 

Az utódok szülés utáni gondozása elterjedt viselkedés az állatok világában. A legismer-
tebb példák a gerincesek köréből származnak. Az emlősök pl. külön erre a célra kialakult 
mirigyekkel, az emlőkkel táplálják kicsinyeiket. A madarak esetében a szülők vagy saját 
maguk etetik a kikelt fiókákat azok önállósulásáig, vagy, fészekhagyó fiókák esetében, 
védik és vezetgetik a már önállóan táplálkozni képes csibéket. Az utódok gondozása nem 
korlátozódik erre a két gerinces csoportra. A hüllők esetében viszonylag kevés gondozó 
fajról tudunk (kb. a fajok 3%-a), de pl. a krokodilok őrzik a lerakott tojásaikat a kicsinyek 
kikeléséig. Az ivadékgondozás gyakoribb a kétéltűeknél, itt a fajok 10%-aról vannak 
ilyen jellegű ismereteink. Főleg trópusi békák esetében ismert, hogy a szülők pl. a hátu-
kon szállítják a kikelt ebihalakat, vagy ún. trofikus tojásokkal táplálják őket. Talán 
meglepő módon a halak körében viszonylag gyakoriak az utódokat gondozó fajok (29%). 
Itt a gondozás kiterjedhet egy egyszerű fészekcsésze kialakításától a a bonyolult fészkek 
építéséig. A fészek építő fajok esetében a gondozó szülők védik és tisztogatják a lerakott 
ikrákat, egészen a halivadék kikeléséig. Több esetben, pl. a bölcsőszájú halaknál, a szülők 
a kikelés után is gondozzák az ivadékot, veszély esetén gyorsan a szájukba szippantva 
őket. 

Az utódok gondozása nem ismeretlen a gerinctelenek köréből sem. Számos darázs ás 
fészket és látja el utódait a fészekbe hordott, megbénított rovarokkal. A fülbemászókra 
jellemző, hogy az anya fészket épít és abban őrzi kikelt utódait. A temetőbogarak frissen 
elhullott kisemlősök tetemeit ássák el, a hím és nőstény közösen. Az elásott tetemre pe-
téznek, majd a kikelő lárvákat a hullát feldolgozva etetik. Egyes korhadékevő csótányok 
a faanyagot elfogyasztják, előemésztik, majd az így keletkezett pépet visszaöklendezve 
táplálják utódaikat. Pókoknál gyakori az utódgondozás kezdetleges formája, amikor az 
anyapók a hátán lévő kokonban cipeli magával még ki nem kelt utódait. Megfigyelhető 
azonban ennél fejlettebb gondozás is, vannak pókfajok, amelyek közösségi hálót szőve 
vadásznak és így etetik a közös hálóban növekvő utódaikat, de ismertek fajok, ahol az 
utódok etetése a már előemésztett táplálék visszaöklendezésével történik. Egy 
különösen érdekes csoport a piócáké, ahol az utódgondozás számos formája előfordul, a 
kokonkészítéstől, a peték és fiatalok őrzésén, “dédelgetésén” keresztül, a fiatalok ete-
téséig. 

De miért is ennyire érdekes az utódgondozás evolúcióbiológiai szempontból? A 
viselkedés előnye nyilvánvaló, az ivadékgondozás növeli az utódok túlélési és jövőbeni 
szaporodási esélyeit. Ennél fogva várható az elterjedése. Ennek ellenére, a fajok jelentős 
része nem gondozza az utódjait. Miért? A megoldás, hogy az utódok gondozása egy 
költséges viselkedés, ami akár jelentősen is csökkentheti a szülők későbbi szaporodási 
esélyeit. Erre egy nyilvánvaló példa egy sivatagi pók viselkedése, ahol a nőstény saját 
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magát eteti fel az utódaival. De az utódok gondozásának költségei ennél sokkal kevésbé 
extrém esetekben is kimutathatók. Kutatók pehelyrécék fészekalj méretét manipulálták, 
egyes fészkekből egy tojást elvéve csökkentették azt, míg más fészkeknél az előbbiekből 
elvett tojást hozzáadva növelték a fészekaljméretet. Ez manipuláció miatt egyes ré-
céknek több, másoknak kevesebb utódot kellett felnevelniük. Azt gondolhatnánk, hogy 
egy ilyen kis méretű beavatkozás nem befolyásolhatja a szülők későbbi életét. Azonban a 
manipulációt követő évben megvizsgálva a kísérleti példányok fészekaljméretét a 
kutatók azt találták, hogy azok a madarak, amelyeknél az előző évben csökkentették a 
fészekaljméretet egyel több tojást raktak azoknál a társaiknál, ahol a fészekaljméretet 
növelték. Ez a kísérlet meggyőzően mutatja, hogy az utódok gondozása költséges. 

Kétszülős gondozás 

Az utódgondozás egy különösen érdekes esete, amikor mindkét szülő részt vesz a 
gondozásban. E gondozási forma legelterjedtebb a madarakon belül, ahol a fajok 92%-
ánál fordul elő. Emlősök esetében már csak a fajok 10%-ánál találunk kétszülős 
gondozást, talán a leginkább ismert példa az ember. E csoportban egyébként a csak 
nőstények által történt gondozás a leggyakoribb. Míg hüllők és kétéltűek között nem is-
mert kétszülős gondozás, addig a halfajok 6%-ánál mindkét szülő gondoz. A kétszülős 
gondozás előfordul a rovaroknál, a ganajtúrók, a temetőbogarak, vagy a csótányok szol-
gáltatják a leginkább ismert példákat. 

A kétszülős gondozás esetében korábban általánosan elfogadott volt, hogy a két szülő 
harmonikus együttműködésben dolgozik a közös cél, az utódok felnevelése érdekében. A 
legutóbbi évek vizsgálatai azonban cáfolni látszanak ezen idilli képet. Manapság úgy 
tekintünk a kétszülős gondozásra, mint egy bonyolult szociális játszmára, ahol mindkét 
szülő a saját haszna növelésére törekszik, akár a másik szülő kárára is. Ezen evolúciós 
“pálfordulás” alapja, hogy a kétszülős gondozás mögötti költség-haszon szerkezet 
tökéletesen követi a szociális dilemmákra jellemző szerkezetet. Ez esetben a két szülő 
közötti interakció, játszma, nyeresége közös, mindkét szülő egyenlő mértékben részesül 
a felnevelt utódok fitnesz hasznából. A költségeket viszont a szülők saját maguk viselik. 
Emiatt, hogy a haszon közös, a költség viszont saját, egy erős érdekellentét alakul ki a 
pár tagjai között, mivel mindkét szülő jobban jár, ha a másik többet gondoz. Nem 
beszélve arról a plusz előnyről, amire a kevesebbet gondozó, a fiókákat emiatt hamarabb 
elhagyó szülő tehet szert azzal, hogy új párt keres és új családot alapít. E játszma ki-
menetele sok esetben az egyszülős gondozás. Láttuk azonban, hogy ezen érdekellentét 
ellenére számos fajban kétszülős gondozás az uralkodó. Hogyan lehetséges ez? 

A probléma megoldásához fontos látni, hogy a kétszülős gondozást vizsgáló eddigi 
evolúciós modellek nagyon egyszerűen reprezentálták a gondozást. A szülőknek csak 
egyetlen feladatot, “a gondozást”, kellett végrehajtaniuk a modellekben. Ezen egy-dimen-
ziós esetekben a stabil megoldás általában az, hogy az egyik szülő elhagyja a családot, 
míg a másik marad és gondoz. A természetben azonban a gondozás ritkán szűkíthető le 
csak egyetlen feladatra. A madarak esetében, pl. etetni kell a fiókákat, valamint védeni 
őket a ragadozóktól. E két feladat együttes ellátása azonban komoly terheket ró a 
gondozó szülőre, sok esetben fizikailag lehetetlen ellátni őket egyszerre. Ahhoz ugyanis, 
hogy a madárszülő etethesse a fiókákat el kell hagynia a fészket, hogy táplálékot 
gyűjthessen, viszont a fiókák védelme csak a fészek mellett lehetséges. 

Van-e hatása a szülők közötti játszma megoldására, ha egy helyet két feladatot kell a 
szülőknek ellátniuk az utódok felnevelése során? Ezt a problémát egy evolúciós 
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szimuláció keretein belül vizsgáltuk. Ebben a két dimenziós modellben, az előbbiek szer-
int, a fiókák felneveléséhez két feladatot kellett a szülőknek ellátniuk. A szülők két 
dologról “dönthettek” a szimuláció során: (i) hogyan osztják el az erőforrásaikat a két 
feladat között, másképpen: specializálódnak-e egy adott feladatra vagy sem, illetve (ii) 
milyen hosszú ideig gondoznak. A modell megoldása során a következőket kaptuk. Ha a 
két feladat egyidejű végrehajtása nem járt plusz költséggel, akkor ebben a hipotetikus 
esetben a szülők nem specializálódtak egyik feladatra sem, és csak egyetlen szülő 
gondozta az utódokat. Azonban, ha a két feladat szimultán végrehajtása jelentős plusz 
költségekkel járt, akkor a szülők specializálódtak és ezzel együtt megjelent a kétszülős 
gondozás is. Az érdekessége a modellnek, hogy ez a specializáció és a kétszülős gondozás 
nagyon gyorsan elterjedt a szimulált populációban, még akkor is, ha kezdetben mindkét 
szülő fele-fele arányban osztotta meg erőforrásait a két feladat között, vagyis semmilyen 
specializáció nem volt. Az eredmények alapján itt egy pozitív visszacsatoláson alapuló 
spirál alakult ki: Ha bármilyen véletlen miatt a szülők csak egy kicsit is az ellenkező 
feladatra specializálódnak, vagyis pl. a hímek inkább őrzik a fészket, míg a tojók inkább 
etetnek, másképpen kialakul egy kezdetleges munkamegosztás a nemek között, akkor 
érdemes lesz tovább együtt maradni a pár tagjainak, vagyis kicsit emelkedik a kétszülős 
gondozás szintje. Ha már jelen van valamilyen kétszülős gondozás, akkor a szülőknek ér-
demes még inkább specializálódniuk, még inkább elmélyíteni a munkamegosztást, 
hiszen ezzel jelentős költségeket takaríthatnak meg. Azonban a munkamegosztás 
növekvő szintje még előnyösebbé, és így még tartósabbá teszi a kétszülős gondozást, ami 
tovább növeli a munkamegosztás előnyét… Ezen pozitív visszacsatolás miatt a populáció 
szinte pillanatokon belül egy kétszülős gondozást folytató, de más-más feladatra specia-
lizálódott szülőkből álló populációvá alakul, ahol a kétszülős gondozás magas szinten 
stabilizálódik. 

A modellnek különös aktualitást ad egy, a modern emberi társadalmakban zajló fol-
yamat. Egyre több fejlett országban derül ki, hogy nő az egyszülős családokban felnövő 
gyerekek száma és aránya. Az Amerikai Egyesült Államokban pl. már 2013-ban több 
gyerek született egyszülős családba mint kétszülősbe. Mi lehet-e folyamat hátterében? A 
magyarázathoz látnunk kell, hogy a korai emberi társadalmakban jelentős 
munkamegosztás volt a két nem között. Például a Kelet-Afrikában élő, máig vadászó-
gyűjtögető életmódot folytató Hadzáknál a férfiak vadásznak, míg a nők gyökereket, 
gumókat és gyümölcsöket gyűjtenek. Ilyen körülmények között, legalábbis a modell 
szerint, várható, hogy az utódokat mindkét szülő gondozni fogja. Ezzel szemben a mai 
fejlett társadalmakban egyetlen szülő is egyre inkább képes csak egyedül ellátni a gyere-
keket, vagyis nincs szükség munkamegosztásra az utódok felnevelésére. Ilyen feltételek 
mellett, a modellek szerint egyszülős gondozás kialakulása várható, amint az ezekben a 
társadalmakban megfigyelhető. Annak, hogy miért a nők gondozzák egyedül a gyereke-
ket, valószínűleg biológiai okai vannak, a kilenc hónapos terhesség erősen be-
folyásolhatja e folyamatot. 

Nyilvánvaló, hogy a fentebbi gondolatmenet per pillanat nem több egy spekulációnál, an-
nak ellenére, hogy a modellezési eredmények erősen támogatják azt. Ahhoz, hogy ezt az 
érvelést hihetőbbé tegyük nem csak elméletileg, de a gyakorlatban is vizsgálni kellene az 
egyszülős-kétszülős átmenetet. Ez ember esetében szinte kivitelezhetetlen, így egy az 
emberre kellően hasonlító modellrendszer vizsgálatával tudunk csak előre haladni.  
E modellrendszernek teljesíteni kell az emberi szaporodási rendszer főbb jellemzőit:  
enyhe ivari dimorfizmus, kétszülős gondozás, és feladat megosztás a szülők között. 
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Emellett viszonylag könnyen vizsgálhatónak is kell lennie. A továbbiakban amellett 
érvelünk, hogy a nagyfejű csajkó nevű bogár lehet egy ilyen modellrendszer. 

A nagyfejű csajkó természetrajza 

A nagyfejű csajkó a mindenevő bogarak rendjébe, azon belül az álganajtúrók családjába 
tartozó Lethrus génusz egyik faja (Lethrus apterus). A rend két dologgal is kitűnik a bo-
garak közül: (i) számos faja visel valamilyen “fegyvert” (agancsot, tülköt, megnagyobbo-
dott rágót), illetve (ii) számos csoportban fordul elő utódgondozás, sokszor mindkét 
szülő részvételével. A Lethrus génuszba közel 120 faj tartozik, nagy részük a közép-ázsiai 
sztyepp és hegyvidék lakója. A génusz legnyugatabbi faja a nagyfejű csajkó, mely nyuga-
ton Csehországtól keleten a Don folyóig található meg. Magyarországon is általánosan 
elterjedt volt, sokáig a szőlőültetvények rettegett kártevőjeként tartották számon. 
Manapság a főleg az Északi és Dunántúli Középhegység hegylábi területein található 
meg, de néhány alföldi előfordulása is ismert. Leginkább a közepesen kötött lösztalajú, 
erősen legeltetett, rövid füvű legelőket, kaszálókat kedveli. 

A csajkók nagy testű, robusztus felépítésű bogarak. Testük 20-22 mm hosszú, 10-11 mm 
széles. Hátsó szárnyfedőik összenőttek, így röpképtelenek. Nagy előre álló rágóik van-
nak. A nemek enyhén különböznek, a nőstények 1-2 mm-el kisebbek, gömbölyűbbek 
mint a hímek. A hímek rágóinak alsó oldalán egy-egy lefelé irányuló “agyar” van. 

A bogarak a telet a föld alatt töltik, onnan a tavasz kezdetén, március közepe táján 
bújnak elő. A szezon kezdetén napjaikat főleg táplálkozással töltik, mikor is lakóü-
regeiket rövid ideig elhagyva lemetszenek egy-egy levelet a közelben és utána ezt 
visszahúzzák az üregbe elfogyasztani. Valószínűleg ilyenkor pótolják a hosszú pihenő so-
rán elhasznált tartalékokat. A szezon előrehaladtával megkezdődik a szaporodás. Ennek 
első lépése, hogy a bogarak elkezdik mélyíteni az eddig sekély lakóüregeiket. A munkát 
főleg a nőstények végzik, ez alatt a hímek az üregek bejáratánál “őrködnek”, többször 
megküzdve, más, a lyukat elfoglalni próbáló idegen hímekkel. A nőstények 50-60 cm-es 
mélység elérése után oldalra nyíló költőkamrákat ásnak, melyek végébe rakják kevés 
földdel betemetett petéiket. A pete lerakása után a nőstény növénylevelekkel hordja tele 
a kamrát. A kamra megtöltése után lezárja azt, és újabb kamra ásásába kezd. Eközben a 
hím ideje nagy részét az üreg őrzésével, annak bejáratában tölti. 

A kamrába elzárt növényi anyag erjedésnek indul és ez az erjedt, bomló növényi massza 
szolgál táplálékul a közben kikelő lárváknak. A lárvák fokozatosan felélik a kamra 
növénytartalmát, miközben egyre nagyobbra nőnek. Július környékén a kamrában fel-
halmozódott ürülékükből bábbölcsőt építenek, amin belül bebábozódnak. A bábból au-
gusztus végén, szeptember elején kelnek ki a kifejlett bogarak. Ezek azután itt töltik a 
közelgő telet, és a következő tavasszal ássák ki magukat a felszínre, hogy aztán ők is sza-
porodni kezdjenek. A szaporodási időszak végén, július közepén a szülők is lassan be-
fejezik felszíni tevékenységüket és elvermelik magukat, hogy a következő tavaszt a föld 
alatt várják be. Megfigyeléseink alapján azt sejtjük, hogy a bogarak két-három évig élhet-
nek. A nőstény egy szezonban 6-8 petét rak le. Ezek alapján a csajkók életmenete nagy-
ban hasonlít az egerek vagy a kis testű énekesek, pl. cinegék életmenetére. 

A fentiek alapján látszik, hogy a csajkók egy érdekes lehetőséget biztosíthatnak a szülői 
munkamegosztás kétszülős gondozás evolúciójában betöltött szerepének vizsgálatára, 
és így talán az emberi utódgondozási mintázat változásainak megértését is segíthetik. 
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Ezt a lehetőséget talán tovább erősítheti a következő megfigyelés. A csajkók, 
szőlőkártevő voltuk miatt már a 19. században tudományos megfigyelés alatt álltak. Ki-
váló magyar kutatójuk volt Emich Gusztáv nyomdász, minisztériumi tisztségviselő és en-
tomológus. Emich részletes leírását adta a csajkók biológiájának, viselkedésének. 
Érdekes, hogy leírásaiban a hímek gyűjtik az utódok számára a növényi anyagot, míg a 
nőstények a költőkamrák kialakításával foglalkoznak. Hasonló megállapításokra jutott 
Screiner orosz kutató a 20. század elején. E megállapítások azonban ellentmondásban 
állnak jelenlegi megfigyeléseinkkel, amikor is a nőstények gyűjtik a növényi anyagok 
nagy részét, míg a hímek eközben a fészek bejáratát őrzik. Ennek az ellentmondásnak 
három oka lehet. Egyrészt lehetnek a mi megfigyeléseink hibásak, de ez nem nagyon 
valószínű, mivel számos populációban találtuk ugyanazt, a nőstények hordják a levelek 
nagy részét a fészekbe. Egy másik lehetséges magyarázat, hogy a korai elődök tévednek, 
mind Emich mind Schreiner tévesen írta le a bogarak viselkedését. Ez megint csak nem 
tűnik valószínűnek, mivel mindkét korai kutató egyéb megfigyelései igen részletesek 
voltak és pontosnak bizonyultak. Egy harmadik lehetőség, hogy a majd száz év alatt 
bekövetkezett környezeti változások okozták a csajkók viselkedésének megváltozását. 
Az elmúlt száz év egyik legnagyobb hatású változása a mezőgazdaság intenzifikálása, 
melynek során újabb és újabb területek kerültek művelés alá, újabb és újabb techno-
lógiák (pl. mélyszántás, vegyszeres növényvédelem) kerültek bevezetésre. Ezek mind a 
csajkók számára rendelkezésre álló élőhely méretének csökkenését és az alkalmas 
élőhelyek feldarabolódását okozták. E habitat fragmentáció alapvetően megváltoz-
tathatta a csajkó populációk jellemzőit, pl. az egyedek denzitását, a populáció ivar-
arányát. E tényezők, pl. a hímek közötti kompetíciós viszonyok, vagy a pártalálási esély 
megváltoztatásával jelentősen befolyásolhatják a csajkók utódgondozó viselkedését. 
Nyilván soha nem fogjuk megtudni, mi történt, de ez utóbbi lehetőség mutathatja, hogy a 
csajkók ivadékgondozása, hasonlóan az emberééhez, változhat. 

Az ivararány és a denzitás hatása a csajkók utódgondozására 

Ha a fenti érvelésből indulunk ki, akkor várható, hogy a csajkók ivararányának és 
denzitásának manipulálása az utódgondozásuk megváltozását okozhatja. E hipotézisből 
kiindulva a következő predikciót tehetjük: Az egyedsűrűség növekedésével, illetve az 
ivararány hím túlsúlyossá válásával várhatóan növekszik a hímek között küzdelmek in-
tenzitása, ami a gondozás szintjének csökkenéséhez vezet. 

E predikciók vizsgálatára egy terepi viselkedést végeztünk. Kis méretű, 2x1 m-es “ka-
rámokat” hoztunk létre a csajkók élőhelyén. A karámok ágyás szegéllyel körülkerített kis 
területek voltak, ahonnan a csajkók nem tudtak elmenekülni. A karámokból gondosan 
eltávolítottunk minden előbújó csajkót, majd újra feltöltöttük csajkókkal őket, de most 
már meghatározott kísérleti terv szerint. Ennek során létrehoztunk olyan karámokat 
ahol a csajkók denzitása alacsony, közepes és magas volt, illetve olyanokat ahol a hímek 
kisebbségben, egyenlő arányban és többségben voltak, illetve ezek minden 
kombinációját. Ezen mezokozmosz populációk beállítása után kamerákkal rögzítettük az 
egyedek viselkedését, majd ősszel kiástuk a a fészkelő üregeket a szaporodási siker meg-
határozása céljából. A kiásott utódokat a laboratóriumban teleltettük, majd tavasszal 
elengedtük őket az eredeti élőhelyükön. 



205 

Eredményeink szerint a denzitás manipulálásának nem volt hatása a csajkók 
utódgondozására, az ivararány manipulálásának viszont igen. A hímtúlsúlyos karámok-
ban a levélhordás gyakorisága csökkent, ami együtt járt az utódszám csökkenésével. 
Ezek az eredmények arra utalhatnak, hogy a csajkók utódgondozása flexibilis, vagyis 
egyedek reagálhatnak a környezeti változásokra viselkedésük megváltoztatásával. 

Konklúziók 

A jelek szerint a nagyfejű csajkó egy ígéretes modellrendszere lehet az utódgondozás 
evolúciója kutatásának. E bogarak kétszülős utódgondozást mutatnak, erős szülői 
munkamegosztással. Ez többek között érdekes lehet az ember utódgondozásához való 
hasonlóság miatt is. Továbbá a gondozás mintázata nem “kőbe vésett”, az változhat a 
környezet megváltozásával. Ez további manipulációkra adhat lehetőséget. Szintén fontos 
tényező, hogy rendelkezünk a nagyfejű csajkó genom egy kezdetleges változatával, ami 
segítheti az utódgondozás mechanizmusainak (pl. hormonális szabályozásának) jobb 
megértését. 

Köszönetnyilvánítás 

Köszönöm munkatársaim, Bereczki Judit, Fülöp Attila, Herczeg Dávid, Juhász Edit, Kiss 
Johanna, Kosztolányi András, Kovács Tibor, Nagy Nikoletta, Németh Zoltán, Poliska Szil-
árd, Rácz Rita, Rosa Márta, és Székely Tamás segítségét a projekt kivitelezésében. A 
kutatásokat az MTA Lendület programja támogatta. 
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